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مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

سیاست گذاران برای هر صنعتی 
فرش قرمز پهن نکنند

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد؛

رفع تصرف حدود نه هزار متر مربع اراضی دولتی

به  با اشاره   ، مدیر کل حفاظت محیط زیست استان قم 
گفت:  آلاینده،  صنایع  استقرار  با  کل  اداره  این  مخالفت 
سیاست گذاران استان نباید فرش قرمز جلوی هر صنعتی 

پهن کنند. سید رضا موسوی مشکینی  روز دوشنبه در 
نشست مطبوعاتی با اصحاب رسانه به مناسبت ۵ ژوئن روز 
جهانی محیط زیست، اداره کل محیط زیست قم را مخالف 
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مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

ایجاد مراکز اقامتی ارزان قیمت 
درقم ضروری است

4

2
مدیرعامل سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم :

هفته فرهنگی شیراز در قم برگزار می شود

دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
قم از ابلاغ حد نصاب اراضی مورد نیاز برای ایجاد زائرسرا 
با هدف توسعه تخت های ارزان قیمت در استان خبر داد. 

علیرضا ارجمندی با اشاره به تفاهم نامه منعقد شده میان 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزارت  گردشگری  معاونت 
صنایع دستی و سازمان امور اراضی و ابلاغ آن به استان ها 

مخالف استقرار صنایع آلاینده دراستان هستیم

آیا گرانی ها متوقف می شود؟ 
کاری ام مددکاری  من یک شهروند هستم که حوزه 
اجتماعی است و طبیعتا به عنوان مددکار اجتماعی 
و  مسائل  وقتی  و  دارم  سروکار  مختلف  گروه های  با 
موضوعات را می بینم، سعی می کنم از زاویه همین رشته 

و حرفه علمی بر مبنای دانش کم و تجربه ام آن را تجزیه و تحلیل کنم. اما اینکه چرا این 
موضوع را انتخاب کردم، یک بخش آن به این برمی گردد که وقتی در جامعه می رویم 
و با مردم صحبت می کنیم، وقتی با خودمان خلوت می کنیم، متوجه چند موضوع 
می شویم که نشان می دهد حالمان خوب نیست. در خیابان ها که دور می زنیم فقط 
در کلانشهرها نیست بلکه در شهرهای کوچک هم چنین شرایطی را داریم که زباله 

گردها زیاد شده است. 
این درحالی است که زباله گردها قبلا سعی می کردند در تاریکی شب مشغول 
کار شوند به ویژه اگر محلی بودند ترجیح می دادند که از تاریکی شب استفاده کنند 
تا چنانچه وسیله ای کنار سطل زباله گذاشته شد، آن را بی سروصدا بردارند. اما الان 
دیگر آنگونه نیست و محلی ها هم دیگر شبانه نمی آیند تا ببیند چه چیزی از زباله ها را 
می توانند بردارند بلکه روزها مبادرت به انجام این کار می کنند. نکته دوم، حضور افراد 
در سنین های مختلف در حوزه زباله گردی است. حالا هم ایرانی و هم از اتباع غیرایرانی 
هستند که دارند زباله گردی می کنند. سراغ مغازه دار محل که می روید و همکلام 
می شوید، او هم از گرانی اجناس و خرید کم مردم و ناتوانی در پرداخت اجاره بها 

می گوید. یعنی کاسب محل هم چشم اندازی ندارد. 
هرچند شاید یک جاهایی مبادرت به گرانفروشی کند ولی یک جاهایی هم که با 
چشمان خودم دیدم و حس کردم با شرمندگی اعلام می کند که قیمت امروز از دو روز 
پیش بیشتر شده و فاکتور خریدش را هم نشان می دهد تا ثابت کند به مشتری اش 
دروغ نمی گوید. در گپ و گفت هایی که با افراد دیگر داریم، آنها هم همین را با ادبیات 
و اشکال مختلف می گویند. درواقع به نوعی همین مضمون را اعلام می کنند. سراغ 
افرادی که نیازهای خاص دارند مثل بیماران، افراد دارای معلولیت و خانواده های 
نیازمند که می رویم، می بینیم که دردشان بیشتر و مشکل شان عمیق تر است، درآمدی 

هم ندارند، فرصت چانه زنی هم در عرصه اقتصاد ندارند. 
قیمت داروها افزایش پیدا می کند، قیمت اقلام ضروری افزایش پیدا می کند، قیمت 
اجاره ها افزایش پیدا می کند، قیمت ایاب و ذهاب افزایش پیدا می کند. لذا من هم به 
عنوان یک شهروند که یک کارمند ساده هستم، حالم خوب نیست. من هم مثل خیلی 

از شهروندان نمی دانیم این گرانی ها تا چه زمانی می خواهد ادامه پیدا کند.
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران: 

رایزنان اقتصادی انتظارات بخش خصوصی 
را تامین نمی کنند

 عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران گفت: وجود ۲۵ رایزن اقتصادی در دهه های 
گذشته تا به امروز انتظارهای بخش خصوصی را تامین نکرده و عملکرد آنان چشم گیر 

نبوده است. 
ابوالفضل خاکی در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: در 
سال جاری بر اساس هماهنگی های صورت گرفته و بیان های تیم اقتصادی دولت 
انتظار داریم که حداقل ۱۰ رایزن در ۱۰ بازار مهم صادراتی از جمله روسیه، ترکیه، 
قزاقستان، عمان، چین، هند، افغانستان و ارمنستان فعالیت مثبت خود را با قدرت 
معرفی  با  بازرگانی می توانند  رایزنان  کنند. وی گفت:  آغاز  منافع کشور  در جهت 
محصول های ایران به بازارها و همچنین در برخی موارد با هماهنگی لازم برای تامین 
نیازهای بازار هدف را با استان مربوطه در کشور داشته باشند. خاکی ادامه داد: شیوع 
کرونا بخشی از پتانسیل های بدون استفاده در کشور را احیا کرد اما لزوم توجه بیشتر 
برخی از سازمان های تاثیر گذار در کشور به تولید می تواند سرنوشت برخی واحدهای 
صنعتی را عوض کند و قطعا می تواند سهم بازارهای صادراتی را در کشورهای همسایه 
در جهت افزایش و صعود نمودار تغییر دهد. وی اضافه کرد: متاسفانه برخی  قوانین، 
مقررات و آیین نامه ها در کشور نه تنها باعث بهبود فعالیت بخش خصوصی نمی شود 
بلکه با اعمال تبعیض بخش دولتی و خصوصی و قائل شدن امتیازهایی برای بخش 

دولتی، مشکل هایی را برای صنایع خصوصی کشور ایجاد کرده است.

سید حسن موسوی چلک*

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران:

مسجد مقدس جمکران میزبان کاروان 
زیر سایه خورشید می شود

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران گفت: مسجد مقدس جمکران سه شنبه هفته 
جاری میزبان کاروان زیر سایه خورشید و خادمان آستان قدس رضوی خواهد بود.

حجت الاسلام مهدی حسین آبادی با اشاره به اینکه مسجد مقدس جمکران در ایام دهه 
کرامت برنامه های مختلفی را تدارک دیده است، ابراز کرد: این برنامه ها همزمان با ولادت 
حضرت فاطمه معصومه )س( آغاز شده و تا سالروز ولادت امام رضا )ع( ادامه خواهد داشت.
وی با بیان اینکه روز سه شنبه هفته جاری میزبان کاروان زیر سایه خورشید با حضور 
خادمان آستان قدس رضوی در مسجد مقدس جمکران هستیم ادامه داد: برنامه های این 
روز پس از اقامه نماز مغرب و عشاء با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین حسینی قمی و 
قرائت دعای توسل توسط حاج سعید حدادیان آغاز خواهد شد و پیش از اذان مغرب نیز 
محفل انس با قرآن و عترت با حضور قاریان و حافظان و گروه های سرود و همخوانی برگزار 
خواهد شد. معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران به برنامه های پنجشنبه شب هفته 
جاری اشاره کرد و گفت: مراسم پنجشنبه ۱۹ خرداد نیز پس از اقامه نماز مغرب و عشا با 
سخنرانی حجت الاسلام سید مجتبی محمدی آغاز و در ادامه دعای پر فیض کمیل با نوای 
سید محسن بنی فاطمی زمزمه می شود. حسین آبادی افزود: صبح روز جمعه ۲۰ خرداد 
ماه مراسم ندبه انتظار با سخنرانی حجت الاسلام سید حسین صدر و مداحی حاج مهدی 
سروری برگزار می شود و جمعه شب همزمان با شب میلاد امام رضا )ع( بلافاصله بعد از نماز 
عشا محفل جشنی با سخنرانی آیت الله سید مهدی میرباقری، شعرخوانی سید محمد جواد 
شرافت و مداحی حاج علی حبیب زاده برگزار می شود. وی ادامه داد: مراسم ظهر میلاد امام 
رضا )ع( نیز روز شنبه بلافاصله بعد از نماز عصر با مداحی سید حسن گل ختمی و مراسم 
شام میلاد امام هشتم بلافاصله بعد از نماز عشا با مداحی کربلایی محمد حیدری به اجرا 
خواهد رسید. معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران از آمادگی اتاق عقد این مکان مقدس 
برای برگزاری مراسم پیوند زوج های جوان خبر داد و گفت: در این ایام مجموعه های مختلف 
فرهنگی مسجد مقدس جمکران از جمله مرکز گل نرگس، جوانه های انتظار، کارگاه های 
آموزشی کوتاه مدت و تکریم زائران بین الملل برنامه های مختلفی را برای مخاطبان خود با 
محوریت دهه کرامت اجرا خواهند کرد. حسین آبادی در پایان خاطرنشان کرد: تبیین و 
ترویج معارف دعای امام رضا )ع( برای حضرت بقیه الله الاعظم )عج(، دعایی که از ناحیه 
یونس بن عبدالرحمن به ما رسیده است نیز در برنامه های مسجد برای دهه کرامت قرار دارد.

  
مدیر کل راه آهن استان قم  خبرداد:

جابجایی ۱۴ هزار مسافر در تعطیلات نیمه خرداد
مدیر کل راه آهن استان قم از جابجایی ۱۴ هزار مسافر از طریق قطارهای حومه ای قم 

تهران در تاریخهای ۱۳،۱۴ و ۱۵ خرداد خبر داد.
غلامحسین دباغ طی گفت و گویی با اعلام این خبر افزود: در راستای خدمت رسانی به 
زائرین کریمه اهل بیت )س( و دهه مبارک کرامت در تاریخ های ۱۳ و ۱۴ و ۱۵ نزدیک به ۱۴ 
هزار نفر مسافر از ایستگاه مرکزی قم  با قطار برنامه ای و فوق العاده بین قم _ تهران و بالعکس 
جابجا شدند. وی با اشاره به اینکه در این ایام ۴۲ رام قطار در این مسیر تردد داشتند اظهار 
داشت:با توجه به استقبال خوب مسافرین و رفاه حال زائرین عزیز از قطارهای حومه ای 
قم_تهران،در روزهای مذکور ۸ رام قطار به صورت رفت و برگشت علاوه بر قطارهای برنامه 
قم_تهران اضافه شد. مدیر کل راه آهن قم دلیل استقبال مسافرین از قطار های حومه ای را 
به صرفه و قابل دسترس بودن آن دانست و گفت:یکی از مزیتهای بزرگ ایستگاه راه آهن قم 
قرار گیری آن در مرکز شهر است که دسترسی آسان همچنین هزینه کم آن موجب شده است 

که مورد توجه هم استانی های عزیز و زائرین باشد.

مدیر کل غله استان قم  خبرداد:

پرداخت طلبِ گندم  کاران قم تا پایان هفته 
مدیر کل غله استان قم گفت: طلب گندم کاران استان حداکثر تا پایان هفته پرداخت 

خواهد شد.
سعید محمدی در بازدید از نحوه خرید و ذخیره گندم در شهرستان جعفرآباد، گفت: خرید 
گندم از گندم کاران در سال جاری نسبت به سال قبل افزایش مطلوبی داشته و با توجه به 
اینکه همچنان فصل برداشت به پایان نرسیده درصد افزایش به صورت قطعی قابل اعلام 

نیست.
پایان  تا  کشاورزان  به  گندم  خرید  وجوه  درصدی  پرداخت ۱۴  از  همچنین  محمدی 
اردیبهشت خبر داد و گفت: با توجه به اینکه فصل برداشت و خرید دیرتر از سال های قبل 
شروع شد پرداخت ها هم کمی تأخیر داشت و در چند روز باقی مانده تا پایان هفته جاری 

بقیه طلب گندم کاران نیز پرداخت خواهد شد.

  

مدیر کل راه آهن استان قم از جابجایی ۱۴ هزار مسافر از طریق قطارهای حومه 
ای قم تهران در تاریخهای ۱۳،۱۴ و ۱۵ خرداد خبر داد. غلامحسین دباغ طی 
گفت و گویی با اعلام این خبر افزود: در راستای خدمت رسانی به زائرین کریمه 
اهل بیت )س( و دهه مبارک کرامت در تاریخ های ۱۳ و ۱۴ و ۱۵ نزدیک به ۱۴ 
هزار نفر مسافر از ایستگاه مرکزی قم  با قطار برنامه ای و فوق العاده بین قم _ تهران 
و بالعکس جابجا شدند. وی با اشاره به اینکه در این ایام ۴۲ رام قطار در این مسیر 
تردد داشتند اظهار داشت:با توجه به استقبال خوب مسافرین و رفاه حال زائرین 

معاون قضایی حقوق عامه دادستان قم، با تأکید بر ضرورت آموزش و اقناع آحاد 
جامعه در زمینه قوانین و مقررات ناظر بر نحوه عرضه مواد دخانی و مصرف آن، 
اظهار داشت: بر اساس مواد ۴ و ۱۰ قانون جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانیات و 
مواد ۲ تا ۶ آئین نامه اجرایی همین قانون، هرگونه تبلیغات محصولات دخانی در 
سطح شهر و فضای مجازی به هر نحو ممنوع و جرم تلقی می گردد. علی اصغر 
سلطانی در جلسه کارگروه ساماندهی صنوف عرضه کننده محصولات دخانی که 
در دادسرای قم با حضور نمایندگان نهادهای مسئول برگزار شد بر فعال شدن 

مدیر کل راه آهن استان قم  خبرداد:
جابجایی ۱۴ هزار مسافر در تعطیلات نیمه خرداد

معاون دادستان قم: 
تبلیغات عرضه و استعمال دخانیات ممنوع است

رییس قوه قضاییه:
دستگاه  اطلاعاتی اتفاقات ۱۴ خرداد 

در حرم مطهر امام را بررسی کنند 
رئیــس قــوه قضائیه از دســتگاه  
اطلاعاتــی بــرای پیگیــری اتفاق 
امــام  مطهــر  حــرم  در  داده  رخ 
راحل در حین مراســم چهاردهم 
رســیدگی  درخواســت  خــرداد 
کرد.  حجت الاســلام والمسلمین 
محســنی اژه ای، روز دوشنبه ۱۶ 
خرداد در جریان نشســت شورای 
2عالــی قــوه قضائیــه بــا اشــاره به 

رئیس جمهور ؛
چالش های محیط زیستی در اذهان 
و افکارعمومی به حال خود رها نشود

2 2

محمدرضا باهنر:
کارگزاران کشور باید الفبای 
مدیریت اقتصادی را بلد باشند

رئیس جمهور ســازمان حفاظت 
محیــط زیســت را مکلــف کــرد 
چالش هــای  و  دوگانه هــا  در  تــا 
محیط زیستی کشــور با پشتوانه 
کارشناســی دقیــق و قــوی وارد 
میــدان شــده و اجازه ندهــد این 
چالش ها در اذهان و افکارعمومی 
به حال خــود رها شــود.  آیت الله 
ظهــر  رئیســی  ابراهیــم  ســید 

دبیــرکل جامعــه اســلامی 
بــه  پاســخ  در  مهندســین 
عادلانــه  مــورد  در  ســوالی 
سازی پرداخت یارانه ها گفت: 
کارگزاران کشــور باید الفبای 
مدیریت اقتصادی کشــور را 
بلد باشــند و بدانند که تورم 
منتظر قانون و دستورالعمل 
نیســت و مســیر خود را طی  7

18

اداره اوقاف و امور خیریه ناحیه دوشهرستان قم
 در نظر دارد تعداد ۱7 رقبه مسکونی ، تجاری و باغ از موقوفات حوزه عملکرد خود را طبق لیست 

ذیل از طریق مزایده به اجاره واگذار نماید و فرجه ی شرکت در مزایده از تاریخ ۱7/خرداد/۱۴۰۱ 

لغایت ۳۱/خرداد/۱۴۰۱ و زمان برگزاری جلسه کمیسیون مزایده ساعت ۱۰ صبح روز چهارشنبه  

مورخه ۰۱/تیر/۱۴۰۱ در دفتر کار ریاست اداره خواهد بود.

آگهی مزایده 

شناسه آگهی: ۱۳۳۱۰۵۱

آیت الله سعیدی:
 باید مقابل اهانت به اهل بیت)ع(
 ایستاد و پاسخ کوبنده داد

2
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دعایی؛ کس بی کسان
زلال بود، بی هیچ ملال. سفره دار بود نه چشته 
خوار. در عالم سیاستی که غالبا دوزیستند؛ او ساده 
زیست بود. در میان  پلشتی های روزگار، نیک سرشت 

ماند.
اهل ثنا و دعا بود، نه ادعا. سید محمود دعایی را می گویم؛ سیدی که مرید 
راستین خمینی، امام امت بود و موتور انقلاب؛ از نجف تا جماران، یار همگام و 
همدل بود و هر هفته دل دل کنن راهی حرمش می شد تا دیدار با معهود معشوق 
را تازه کند. اهل مطایبه بود و عاری از کنایه. عهد اخوتش نه فقط با همنشینان 
خانه و گرمابه و گلستان، که گستره ای تا منتهی علیه هیچستان داشت؛ هر رانده 
و درمانده بی پناهی می دانست که در جوارش حرمت و پناه خواهد داشت. اگر 
بجای فلان شورا و بهمان مجمع، او سوزنبان قطار انقلاب بود؛ کمتر کسی از 
آن به میل خود پیاده و یا از آن اخراج می شد. رفاقتش رنگ رقابت نمی گرفت و 
دستگیر رفقایی بود که در رقابت ها از عرش به فرش افتاده بودند. تولدهایی که هر 
سال برای برادرش سیدمحمد خاتمی می گرفت؛ نمازهایی که بر پیکر عزت الله و 
هاله سحابی و ابراهیم یزدی خواند و دفتری که برای محمدجواد ظریف در روزنامه 
اطلاعات برپا کرد و … تنها نمونه های محدودی از سخاوت و رفاقت دعایی عزیز 

بود.
مردی که بی تردید مصداق بلاشک تعهد به »جذب حداکثری« بود و حتی دفع 
حداقلی را هم بی دلیل برنمی تابید چه رسد به بهتان و بهانه. نه آنکه در آستانه 
انتخابات یا راهپیمایی ای شعارش را بدهد؛ بلکه ایمان داشت که ایران جایی برای 

همه ایرانیان است.
فرقی نمی کرد آشنای چهل ساله اش باشی یا اولین دیدارت را با او بگذرانی؛ با 
چنان خضوعی میزبانت می شد که گویی سالهاست هم نفسش بوده ای. کافی بود 
شماره ۲۹۹۹۹ را بگیری و بگویی با آقای دعایی کار دارم؛ تلفن را شخصا جواب 
می داد؛ بی هیچ سلسله مراتب و منشی و خدم و حشمی. خودش بود و خودش. 
در دفترش شخصا پذیرایی می کرد، چای و دمنوش می آورد و انواع شکلات و 
شیرینی تعارفت می کرد و تا نمی خوردی دست بردار نبود. اهل غیبت نبود و جز به 
نیکی از کسی یاد نمی کرد. شیرین سخن بود نه سخن چین. تاریخ مسجل انقلاب 

بود؛ بی هیچ رتوش و پوششی.
مرگ ناباورانه اش در روزی رقم خورد که انقلاب اسلامی در همان روز کلید خورده 
بود و یار راستین امام به مقتدایش پیوست. بی شک این انقلاب، یکی از عناصر 
کلیدی و موثرش را از دست داد و نه تنها دلسوزان نظام که جامعه مطبوعاتی کشور 
نیز سوگوار مردی هستند که روزنامه اش برای همه جا داشت؛ از ملیون گرفته تا 
تندروهای انقلابی امروزی. اما کو تا دگر مادر گیتی چو او فرزند بزاید! نه در میان 
یاران بجا مانده از امام، کسی همتای اوست و نه در سپهر مطبوعاتی کشور، مثالی 

دارد. ایران و مطبوعات، بدون دعایی، قطعا دچار خلاء بزرگی خواهد شد.

پیام رهبر انقلاب برای درگذشت حجت الاسلام »دعایی«:

صفا و سلامت نفس از صفات پسندیده 
حجت الاسلام دعایی بود

رهبر معظم انقلاب با صدور پیامی درگذشت مبارز قدیمی و یار دیرین امام بزرگوار 
حجت الاسلام سیدمحمود دعائی را تسلیت گفتند. 

به  گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب با صدور پیامی درگذشت مبارز قدیمی و یار دیرین امام بزرگوار 
حجت الاسلام سیدمحمود دعائی را تسلیت گفتند. متن پیام به این شرح است: 
بسم الله الرحمن الرحیمدرگذشت مبارز قدیمی و یار دیرین امام بزرگوار جناب 
حجت الاسلام آقای سیدمحمود دعائی رحمةالله علیه را به خاندان گرامی بویژه 
همسر و فرزندان مکرّم و نیز مجموعه ی بزرگ دوستداران و همکاران ایشان تسلیت 
عرض می کنم. ایشان برخوردار از صفات نیک و پسندیده ئی بودند: صفا و سلامت 
نفس، فروتنی و ساده زیستی، پاکدستی و قناعت، ارادت عمیق و راسخ به امام 
بزرگوار و انقلاب و پایداری و وفا در دوستی و رفاقت. گذشته ی ایشان در عراق و ایران 
در دوران مبارزات هم فصل مُشبِع دیگری است که موجب رحمت و مغفرت الهی 
است ان شاءالله. از خداوند متعال تفضلاتش را برای آن مرحوم مسألت می کنم. 
حجت الاسلام والمسلمین سید محمود دعایی، سرپرست موسسه اطلاعات و 
نماینده ۶ دوره مجلس شورای اسلامی عصر یکشنبه پانزدهم خرداد ۱۴۰۱به دیار 
باقی شتافت. مرحوم دعایی که یکی از همراهان و نزدیکان امام خمینی )ره( در 
دوران اقامت ایشان در شهر نجف بود، سابقه سفارت ایران در بغداد بین سال های 
۱۳۵7 تا ۱۳۵۸ و مقطع پیش از آغاز جنگ تحمیلی را هم در کارنامه خود داشت،  

در سال ۱۳۹۳ نشان افتخار جهادگر عرصه فرهنگ و هنر را کسب کرد.

رییس سازمان حفاظت محیط زیست :

مشکلات محیط زیستی منطقه را فارغ
 از مسائل سیاسی حل کنیم 

معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست تاکید کرد: ایران با 
کشورهای همسایه و هم مرز مشترکات دینی و تاریخی دارد بنابراین باید به دور از 
مسائل سیاسی و اجتماعی مشکلات محیط زیستی منطقه را حل و فصل کنیم.  

علی سلاجقه روز دوشنبه در گردهمایی محیط زیست، دیپلماسی منطقه ای، 
مدیریت ، تغییر اقلیم، آب، مقابله با گرد و غبار افزود: مسایلی که امروز ما را کنار 
هم گرد آورده مشکلات و مرارت هایی است که به علت کاهش شاخص های محیط 
زیستی گریبان شهروندان و هموطنان ما را گرفته است.  وی اظهارداشت: کره زمین 
سالیان طولانی است که روال طبیعی خود را طی می کند سیلاب ها خشکسالی 
های زیادی را پشت سر گذاشته اما از زمانی که انسان با زیاده خواهی موجب تخریب 
محیط زیست و کاهش شاخص های زیستی شده این روند شتاب گرفته است.  رییس 
سازمان حفاظت محیط زیست افزود: از آنجا که انسان خود و منافع شخصی خود را 
در معرض خطر دید در صدد جبران و راه حل برآمد، دخالت های انسان در فرایندهای 
کره زمین کاملا ملموس است از این رو در صدد است تا راه حلی برای بهبود وضعیت 
موجود فراهم کند.  معاون رییس جمهور تاکید کرد: ایران با کشورهای همسایه و هم 
مرز مشترکات دینی و تاریخی دارد بنابراین باید به دور از مسائل سیاسی و اجتماعی 

مشکلات محیط زیستی منطقه را حل و فصل کنیم.

عضو کمیسیون بهداشت مجلس: 

افزایش حقوق کارگران و بازنشستگان 
تاثیری در تورم ندارد

 عضو کمیسیون بهداشت و درمان در مجلس شورای اسلامی گفت: اینکه 
برخی افراد به اشتباه افزایش حقوق کارگران و بازنشستگان را عامل تورم می دانند 
سخن باطلی است چرا که ریشه تورم را باید در سرشاخه های رانت و انحصارطلبی 

جستجو کرد. 

اخبار

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم  :

اجازه نمی دهیم  دشمن با وارونه نماییِ 
حقیقت، مردم را مایوس کند

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم در بیانیه پایانی راهپیمایی ۱۵ خرداد 
این استان آورده است: نخواهیم گذاشت ضد انقلاب و دشمن از انقلاب اسلامی ما 

هویت زدایی کرده و حقیقت انقلاب را واژگونه نشان دهد.
به گزارش روابط عمومی شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم، در این بیانیه آمده 
است: یوم الله ۱۵خرداد یادآور قیام خونین مردم زمان شناس و بصیر ایران اسلامی 
است که در تبعیت از روحانیت و در دفاع از کیان مرجعیت، پای به عرصه جهاد و 
مبارزه علیه ظلم و استبداد گذاشتند و با رهبری امامِ امت، انقلابی را ایجاد کردند، که 
بزرگ ترین انقلاب در تاریخ انقلاب ها شد. بیانیه ادامه یافته است: اهمیت این واقعه به 
حدی است که امام راحل آن  را همسنگِ واقعه عاشورا در عصر خود دانسته و با یوم الله 
قراردادن آن بر پاسداشت این روز تاکید کرد. در ادامه یادآور شده است: به فرموده رهبر 
فرزانه انقلاب حضرت آیت الله خامنه ای امروز مرهون قیام ۱۵خردادیم، امروز در مقابل 
قوی ترین قدرت های عالم، یعنی آمریکا، احساس قدرت می کنیم، علت این احساس 
قدرت این است که شما   یک نیروی لایزال و تمام نشدنی هستید. در بخش دیگری از 
بیانیه پایانی راهپیمایی ۱۵ خرداد قم آمده است: اکنون که ۳۳ سال از زعامت خلف 
صالح امام راحل، حضرت امام خامنه ای سپری می شود، خداوند متعال را بر این 
نعمت بی بدیل شکرگزاریم و طول عمر با عزت و سلامتی رهبر عزیزمان را از درگاه ایزد 
متعال مسالت داریم. بیانیه ادامه یافته است: ما مردم شهر خون و قیام، علم و اجتهاد 
و بصیرت ضمن محکومیت اقدام ضد دینی و ملی برخی از عناصر خودفروخته عرصه 
هنر سینما در اهانت به ساحت مقدس امام رئوف و درخواست برخود قاطعانه با این 
قبیل اقدامات مذبوحانه، با ولی امر و رهبر عزیزمان عهد می بندیم.  در ادامه تاکید شده 
است: نخواهیم گذاشت ضد انقلاب و دشمن از انقلاب اسلامی ما هویت زدایی کرده 
و حقیقت انقلاب را واژگونه نشان دهد،  اجازه نمی دهیم یاد امام که روح این انقلاب 
است در جامعه کم رنگ شده و با تمام توان در برابر تحریف امام خواهیم ایستاد. بیانیه 
می افزاید: در برابر خط ارتجاع و نفوذ غرب گرایان با سلاح ایمان و توشه فرهنگ اصیل 
اسلامی ایرانی و روحیه انقلابی به مقابله خواهیم پرداخت و نمی گذاریم کشور به سمت 
ارتجاع رفته و مرتجعین در بدنه کشور جاگیر شوند، با جهاد تبیین در برابر جنگ روانی 
دشمن در کشور مقابله کرده، دروغ و فریب و جنگ روانی دشمن را افشا خواهیم نمود.

در بخش پایانی بیانیه تصریح شده است: با اقتدا به امام امت از سرمایه ایمان مردم 
برای تولید عمل صالح بهره خواهیم برد،  دشمنان و بدخواهان ایران  بدانند کشور ما به 
بن بست نرسیده و همان گونه که امام  فرمود این شما هستید که به بن بست رسیدید، 
نماییِ  وارونه  با  نمی دهیم  اجازه  بدانید!  نمی رسد.  بن بست  به  جمهوری اسلامی 

حقیقت، مردم ما را مایوس کنید.
همچنین یادآور شده است: ما قدرشناسی از مسئولان انقلابی را وظیفه خود دانسته 
و مسئولان را به خدمت صادقانه و تلاش برای رفع محرومیت و ایجاد رفاه و آسایش 

به ویژه برای اقشار آسیب پذیر توصیه می کنیم.

آیت الله سعیدی:
 باید مقابل اهانت به اهل بیت)ع( 

ایستاد و پاسخ کوبنده داد 
تولیت حرم حضرت معصومه)س( گفت: هرچه دشمنی ها با آستان های مقدس 
افزایش می یابد برکات این آستان ها نیز بیشتر نمایان می شود و محبت مردم به حرم ها 
نیز روز به روز افزایش می یابد اما باید مقابل اهانت به آستان ها ایستاد و پاسخ کوبنده و 
مناسب داد.  آیت الله سیدمحمد سعیدی ظهرروزدوشنبه در دیدار جمعی از خواهران 
خادمیار رضوی که در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت انجام شد، اظهار کرد: 
کارهای مشارکتی با هر نهادی باید اول شناسایی و امکان سنجی شود و بعد دستور 
صادر شود نه اینکه برعکس انجام شود. وی با اشاره به اهانت به ساحت مقدس آستان 
قدس رضوی، اظهار کرد: یکی از جهات معرفی اهل بیت)ع( ویژگی های خودشان 
و امداد خداوند بود و جهت دیگر هم خصومت های دشمنان علیه اهل بیت)ع( بود 
که سبب رشد و بروز برکات ائمه)ع( می شد؛ برای مثال مأمون برای اینکه هیبت و 
حرمت امام هشتم را بشکند مناظرات علمی را تشکیل می داد ولی به حول قوه الهی 
این مناظرات محبوبیت امام را بیشتر می کرد. تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با بیان 
اینکه با وجود تلاش برخی برای تعطیلی حرم ها، بعد از کرونا به قدری جمعیت زائران 
زیاد شد که غیر قابل پیش بینی بود، گفت:  هرچه دشمنی ها با آستان های مقدس 
افزایش می یابد برکات این آستان ها نیز بیشتر نمایان می شود و محبت مردم به حرم ها 
نیز روز به روز افزایش می یابد اما باید مقابل اهانت به آستان ها ایستاد و پاسخ کوبنده 
و مناسب داد. وی با بیان اینکه در طول تاریخ با مظاهر دینی ما مبارزات زیادی شده 
است، گفت: کار دست خدا است و این اعتقاد به ما نیرو و قدرت می دهد و باید بدانیم 
که هر کاری که برای خدا باشد دست یاری خداوند را به همراه دارد و دست های مقابل 
یا نرم می شوند و یا بریده می شوند. سعیدی با بیان اینکه باید از اهل بیت)ع( دفاع 
کرد و مقابل افراد جسور ایستاد، گفت: باید بنیه اعتقادی فرزندان خود را قوی کنیم و 
بدانیم که این انقلاب با عنایت خدا به پیروزی رسیده و ماندنی است. نماینده مردم قم 
در مجلس خبرگان خطاب به خادمیاران رضوی گفت: باید نسبت به خدمت هایی که 
انجام می دهید و منصوب به اهل بیت)ع( است مراقبت ویژه داشته باشید زیرا همانطور 
که اجر کاری که برای اهل بیت انجام می شود مضاعف است اگر کار ناپسندی هم 

انجام دهید عقابش بیشتر است.

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

ایجاد مراکز اقامتی ارزان قیمت
 در قم ضروری است

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از ابلاغ حد نصاب اراضی 
مورد نیاز برای ایجاد زائرسرا با هدف توسعه تخت های ارزان قیمت در استان خبر داد.

گردشگری  معاونت  میان  شده  منعقد  تفاهم نامه  به  اشاره  با  ارجمندی  علیرضا 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و سازمان امور اراضی و ابلاغ آن به 
استان ها در راستای سرمایه گذاری و توسعه زائرسراها اظهار کرد: بر اساس آیین نامه 
نصاب، اراضی ملی قابل واگذاری به طرح های گردشگری برای ساخت زائرسراها 
مورد بهره برداری قرار می گیرند. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
قم افزود: در قالب تفاهم نامه منعقد شده مشکل تامین اراضی مورد نیاز برای ایجاد 
زائرسراها با مشارکت سازمان امور اراضی در سه درجه مجزا با حداکثر زمین مورد نیاز 
مرتفع شد. وی، در ادامه یکی از اقدامات زیربنایی و ضروری در توسعه زائرسراها را فراهم 
آوردن مقدمات لازم برای سرمایه گذاری در این زمینه دانست و افزود: از این پس تمام 
متقاضیان بر مبنای تفاهم نامه منعقد شده برای ایجاد زائرسرا، امکان سرمایه گذاری 
برای ارائه خدمات به زائران در محورها و مقاصد گردشگری دینی و مذهبی را خواهند 
داشت. ارجمندی با توجه به مشکلات ناشی از فقدان اماکن اقامتی ارزان قیمت اضافه 
کرد: در حال حاضر ظرفیت تخت های اقامتی استان ۱۴هزار و 7۰ تخت اقامتی است 

که با توسعه زائرسرا به ظرفیت اقامتی استان افزوده خواهد شد.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با اشاره به سفر سالانه بیش از 
۲۰ میلیون زائر به قم، از دلایل مهم ماندگاری کم مسافران را موضوعات اقتصادی و توان 
پرداخت اجاره اقامت در قم عنوان کرد و گفت: ایجاد زیرساخت های زیارت به خصوص 

ساخت زائرسرا و اجاره تخت های ارزان قیمت اقامتی در استان قم ضروری است.
 

مشاور اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی  استان قم  مطرح  کرد :

نداشتن روحیه کار جمعی معضل مهم 
فعالیت های فرهنگی

مشاور اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی  استان قم گفت: یکی از مشکلات اصلی 
مؤسسات و نهادهای فرهنگی در جامعه ما، عدم باور به روحیه کار جمعی و شورایی 
است و همین معضل سبب شده تا فعالیت های فرهنگی و مذهبی خروجی لازم را به 
بار نیاورد. به گزارش  پایگاه خبری ندای قم به نقل از روابط عمومی  شهرداری قم ، 
علی مسگری در جلسه کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم که با 
موضوع ترویج فرهنگ ایثار و شهادت برگزار شد، اظهار داشت: ساخت فیلم سینمایی 
شهید زین الدین با بودجه میلیاردی با پیگیری مسئولان استانی در حال آماده سازی 
است و امید می رود به زودی وارد فاز اجرا شود. به گفته وی، در خصوص فعالیت و 
اقدامات دستگاه های دولتی در خصوص ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، مدیران با دو 
مشکل عمده کمبود اختیارات قانونی و عدم داشتن مجوزهای لازم توسط مؤسسات 

فرهنگی با هویت ایثار و شهادت برای تخصیص اعتبارات اختصاص یافته است.

رئیس جمهور سازمان حفاظت محیط زیست را مکلف کرد تا در دوگانه ها و 
چالش های محیط زیستی کشور با پشتوانه کارشناسی دقیق و قوی وارد میدان 

شده و اجازه ندهد این چالش ها در اذهان و افکارعمومی به حال خود رها شود. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی ظهر روز دوشنبه در اولین جلسه شورای عالی 
موثر  اجرای  زمینه  در  را  شورا  این  نقش  سیزدهم  دولت  در  زیست  محیط 
سیاست های محیط زیستی بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: این شورای عالی به 
اعتبار جایگاه و اعضای حقوقی و حقیقی که دارد، پشتوانه حقوقی محکمی برای 
سازمان حفاظت محیط زیست است و می تواند به رفع موانع و مشکلات پیش روی 

پیشبرد سیاست ها و برنامه های این سازمان کمک شایانی کند.
جلسات  بود  نیاز  که  زمان  هر  دارد  آمادگی  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
شورای عالی محیط زیست را برگزار کند، افزود: با تکیه بر اسناد بالادستی، از جمله 
قانون اساسی که اجرای هر گونه سیاست توسعه ای را فرع بر حفاظت از محیط 
زیست قرار داده، سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری و سایر قوانین موضوعه 
راهکارهای تسهیل و تسریع در اجرای موثرتر وظایف و تکالیف سازمان حفاظت 

محیط زیست را تدوین و به جلسات این شورا ارائه کنید تا بررسی و تصویب شود.
رئیسی با اشاره به اینکه شورای عالی محیط زیست به اعتبار جایگاه فراقوه ای 
و حضور مسئولانی از دستگاه ها و نهادهای مختلف می تواند به رفع چالش های 
سازمان  داشت:  اظهار  کند،  کمک  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  اجرایی 
حفاظت محیط زیست مرزدار و مرزبان زیست بوم کشور است، لذا لازم است با 
احصاء دقیق مسائل و چالش های مرتبط، در عین حالی که بر روی خطوط قرمز 
خود محکم ایستادگی می کنید، از ایجاد مانع غیرضرور در مسیر پیشرفت کشور 

نیز پرهیز کنید.
تشکیل شورای منطقه ای برای حل مشکل ریزگرد ها 

رئیس جمهور همچنین پیشنهاد کرد برای پیگیری موضوع ریزگردها یک شورای 
منطقه ای حفاظت از محیط زیست تشکیل و این مشکل با محوریت کشورمان و با 

مشارکت کشورهای منطقه پیگیری و حل و فصل شود.
رئیسی درباره همکاری های محیط زیستی با سازمان های بین المللی نیز تصریح 
کرد: در استفاده از تجارب دیگران هیچ محدودیتی نداریم، اما در عین حال در 
نظر داشته باشید که اسناد و نسخه های تدوین شده از سوی دیگران باید پیش 
از اجرا مورد بررسی و تطبیق دقیق با الزامات و اقتضائات زیست بوم کشور قرار 

گیرند.
رئیس جمهور با بیان اینکه از همکاری با سازمان های بین المللی استقبال 
می کنیم، خاطرنشان کرد: در مورد مسائل مختلف محیط زیستی و چالش های 
زیستی برنامه های توسعه ای، نظرات کشورمان را کاملا کارشناسانه و بر اساس 
مبانی و اصول مورد قبول جمهوری اسلامی ایران در مجامع بین المللی مطرح 

کنید.

رئیسی همچنین سازمان حفاظت محیط زیست را مکلف کرد تا در دوگانه ها 
با پشتوانه  و چالش های محیط زیستی کشور و اجرای طرح های اقتصادی 
کارشناسی دقیق و قوی وارد میدان شده و آنها را رفع کند و گفت: امروز درباره 
مسائل مختلفی از جمله صید ترال در کشور، مساله تولید خودرو، موضوع میانکاله 
و مسائل مشابه دیگر ابهاماتی در اذهان و افکار عمومی وجود دارد که باید به آن 

پاسخ متقن داد.
رئیس جمهور از دبیرخانه شورای عالی حفاظت محیط زیست خواست که 
مسائل و چالش های این عرصه را در همکاری با سایر دستگاه های ذیربط مورد 
بررسی دقیق قرار داده و نتیجه این بررسی ها را برای تصمیم گیری نهایی در اختیار 

شورای عالی قرار دهد.
در اولین جلسه شورای عالی محیط زیست محورهای اساسی سیاست های 
کلان محیط زیستی کشور،   از جمله هماهنگی و هم افزایی دستگاه ها برای رفع 
چالش های آب، ریزگردها، حفاظت از جنگل ها و تالاب ها و نیز رفع چالش های 

سیاست های توسعه ای و محیط زیستی مورد بررسی قرار گرفت.
ایجاد شورای منطقه ای محیط زیستی برای پیگیری مشترک معضل ریزگردها 
و بررسی چارچوب ارزیابی راهبردی محیطی برای ارزیابی اثرات محیط زیستی 

طرح های توسعه ای از مصوبات جلسه امروز بود.
همچنین اصلاح تعرفه های آزمایشگاه های مرجع با هماهنگی دستگاه های 
ذیربط، اصلاح قانون ناظر به شکار و صید مبتنی بر جابجایی گونه ها در رتبه بندی 
علمی و تعیین بها و مطالبه ضرر و زیان تلف شدن جانوران وحشی از جمله دیگر 

مصوبات این جلسه بودند.

رئیس جمهور در اولین جلسه شورای عالی محیط زیست؛

چالش های محیط زیستی در اذهان و افکارعمومی به حال خود رها نشود

 معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور تمجید رهبر معظم انقلاب از مسئولانی 
که درسختی ها درخط مقدم و کنار مردم حاضر می شوند را هوشمندانه  توصیف و 
یادآوری کرد که این همان مکتب شهید حاج قاسم است که همواره مسئول فرمانده 

به دیگران می گوید بیایند و نمی گویند بروید و این رمز پیروزی و موفقیت ها است. 
سید مجید میراحمدی با اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب در مراسم گرامیداشت 
سالگرد ارتحال امام خمینی )ره( و توصیه های مهم ایشان خطاب به مسئولان، گفت: 
مردمی بودن مسئولان و حضور به موقع آنها در مصائب و حل مشکلات مردم مسأله ای 
مهم و اثرگذار است و این درست نقطه مقابل نقشه دشمنان است که درجنگ روانی 

همواره به دنبال آن بوده و هستند، تا بین مردم و مسئولان انشقاق ایجاد کنند.
وی ادامه داد: دشمنان برای رسیدن به اهداف شوم خود، با کمک شبکه های 
اجتماعی و فضای مجازی به عنوان یکی از ابزارهای اصلی خود خط جدایی مردم از 
مسئولان را تعقیب می کنند و نقطه مقابل جنگ روانی دشمنان حضور مسئولان در 
کنار مردم و در صحنه است که توطئه های دشمنان را خنثی می کنند و تمجید مقام 
معظم رهبری از حضور مسئولان در سختی ها و مصائب و در کنار مردم از جمله در 

حادثه متروپل آبادان گویای این مسأله است که خود جهت ساز است.
معاون وزیر کشور تاکید دارد که مسئولان باید بتوانند به شکل مناسبی که البته 
بگونه ای که باعث سوء استفاده دشمنان نشود یا ناامیدی ایجاد نکند مردم را در 

جریان سختی ها قرار دهند و در حل مسائل از مردم کمک بگیرند.
میراحمدی در عین حال اضافه کرد: اما باید اعتراف کنیم که هم نتوانسته ایم مردم 
را درجریان مشکلات دولت قرار دهیم و هم نتوانستیم اقدامات بزرگی که در کشور 
انجام می گیرد و در حال انجام است را در درجنگ رسانه ای به خوبی اطلاع رسانی 

کنیم.
وی می گوید: در هیاهوی جنگ رسانه ای به کمک فضای مجازی رها شده که 
بلندگوی رسای دشمنان و آن را به تسخیر خود در آورده است، این صدای به حق 

کمتر به گوش می رسد.
معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور درباره حادثه اخیر متروپل و نقش دستگاه 
قضا، گفت: باید دستگاه  قضایی با شتاب بیشتری که در روحیه این قوه است، عوامل 

مستقیم و غیرمستقیم حادثه متروپل را شناسایی و زودتر محاکمه کند.
میراحمدی افزود: باید احکام بازدارنده شدید، اما عادلانه صادر شود تا از این پس 

شاهد این اتفاقات تلخ در کشور نباشیم.
معاون وزیر کشور درباره علت تمجید مقام معظم رهبری از مسئولان همیشه در 
صحنه به ویژه در حادثه متروپل آبادان، گفت: وزیر کشور به محض اینکه این اتفاق 
در آبادان رخ داد عازم استان خوزستان شد، اما به دلیل شرایط نامساعد پرواز با چهار 
ساعت تاخیر خود را به خیابان امیرکبیر آبادان رساند و تمام مسئولان را جمع و به آنها 
تاکید کرد که به صورت شبانه روزی تمام تلاش خود را برای نجات جان مردم در زیر آوار 

بکارگیرند و از هیچ تلاشی فروگذاری نکنند.
به گفته میراحمدی وزیر کشور خود در صحنه عملیاتی پرخطر وارد میدان شد که به 
دلیل کم خوابی چندروزه دوبار زیر سرم قرار گرفت حال تمجید رهبر معظم انقلاب از 
مسئولانی که درسختی ها درخط مقدم و کنار مردم حاضر می شوند هوشمندانه  بود 
که این همان مکتب شهید حاج قاسم است که همواره مسئول فرمانده به دیگران می 
گوید بیایند و نمی گویند بروید و این رمز پیروزی و موفقیت هاست که در دولت مردمی 

آیت الله رئیسی تجلی یافته است.

معاون امنیتی وزیر کشور: 

تمجید رهبری از مسئولان کنار مردم هوشمندانه و جهت ساز بود

رییس قوه قضاییه:

دستگاه  اطلاعاتی اتفاقات ۱۴ خرداد در حرم مطهر امام را بررسی کنند 
برای  اطلاعاتی  از دستگاه   قضائیه  قوه  رئیس 
پیگیری اتفاق رخ داده در حرم مطهر امام راحل در 
حین مراسم چهاردهم خرداد درخواست رسیدگی 

کرد. 
اژه ای،  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
روز دوشنبه ۱۶ خرداد در جریان نشست شورای 
عالی قوه قضائیه، ضمن تبریک و تهنیت ولادت 
با سعادت حضرت علی بن موسی الرضا )ع( و 
دهه کرامت و گرامیداشت سالگرد ارتحال ملکوتی 
امام خمینی )ره( و همچنین قیام ۱۵  حضرت 
خرداد، اظهار کرد: امام راحل آموزش دیده مکتب 
قرآن و اسلام ناب است لذا همانطور که اسلام و 
قرآن زنده است، امام عظیم الشأن ما نیز زنده است 

و زنده خواهند ماند.
رئیس دستگاه قضا در ادامه با تبیین و تشریح 
ابعاد شخصیتی و معرفتی حضرت امام خمینی 
از سایر شخصیت های  را متمایز  ایشان  )ره( که 
حاضر  عصر  در  اسلام  جهان  و  دنیا  برجسته 
خمینی  امام  حضرت  داشت:  بیان  می کند، 
و  از خود گذشتند  و  قیام کردند  برای خدا  )ره( 
به خدا پیوستند و در این مسیر الهی و نورانی با 
صداقت، صراحت، شجاعت، مردم داری، جهاد و 
دوراندیشی، پیش رفتند و از چیزی غیر از خداوند 

نهراسیدند.
امام  حضرت  اینکه  بر  تاکید  با  عدلیه  رئیس 
خمینی )ره(، رضای خداوند را بر رضای دیگران 
مقدم شمردند و این رمز پیروزی این مرد الهی بود، 
گفت: امام عظیم الشأن ما قلب ها و دل ها را تسخیر 
کردند و هر انسان روشن ضمیر و پاک باخته ای در 
اقصی نقاط دنیا، شیفته این مشی و مرام و معرفت 

خداگونه و الهی حضرت امام )ره( شد.
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه همان اوصاف 
حضرت امام خمینی )ره( امروز در ولی امر زمان، 
مقام معظم رهبری نیز قابل مشاهده است، تصریح 
کرد: علی رغم همه دشمنی ها، فتنه انگیزی ها، 
جنگ های روانی و اقدامات ترکیبی که شیاطین در 
داخل و خارج ترتیب می دهند اما نصرت خداوند و 
امام زمان )عج( همراه و شامل مقام معظم رهبری 
است و آزادگان و انسان های پاک سیرت در اقصی 
نقاط دنیا، شیفته بصیرت، شجاعت، زمان شناسی 

و دشمن شناسی معظم له هستند.

اژه ای  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
و  حقوقی«  »معاونت  به  امروز  نشست  ادامه  در 
»پژوهشگاه« قوه قضائیه دستور داد که نسبت به 
جمع بندی و تجزیه و تحلیل فرمایشات امام راحل 
و مقام معظم رهبری در حوزه مسائل قضائی و 
حقوقی، برنامه مدونی را در دستور کار قرار دهند 
تا این فرمایشات به مثابه چراغ راهنما و هدایتگری 
در گام دوم انقلاب در دستگاه قضائی به قانون، 

دستورالعمل و رویه تبدیل شوند.
 رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به اتفاقی 
که در مراسم گرامیداشت سالگرد ارتحال حضرت 
در  خرداد  چهاردهم  روز  در  )ره(  خمینی  امام 
حرم مطهر امام راحل )هنگام سخنرانی حجت 
الاسلام و المسلمین حسن خمینی( رخ داد و با 
موضع گیری و نارضایتی رهبر معظم انقلاب همراه 
بود، گفت: با توجه به اینکه اتفاق رخ داده در روز 
۱۴ خرداد در حرم مطهر امام راحل، مسبوق به 
می خواهیم  اطلاعاتی  دستگاه  از  است،  سابقه 
تا این موضوع را دنبال کنند؛ چنانچه عده ای از 
روی غفلت مبادرت به چنین عملی می کنند باید 
متنبه شوند؛ همچنین چنانچه عده ای ناخواسته 
از ناحیه شیاطین تحریک می شوند، باید به این 
مساله توجه کنند؛ از سویی دیگر، اگر دست های 
پشت پرده ای نیز وجود دارد که می خواهند اینگونه 
مراسم ملی و مهم ما را مخدوش کنند و سوژه به 
دست دشمن بدهند، باید موضوع دنبال و تعقیب 

شود و اقدام مقتضی و متناسب صورت گیرد.
تاکید رئیس قوه قضائیه بر تسریع در 

رسیدگی به پرونده متروپل 
امروز  نشست  ادامه  در  قضا  دستگاه  رئیس   
شورای عالی قوه قضائیه، دستوراتی را در راستای 
رسیدگی دقیق و سریع در خصوص پرونده هایی 
فروریختن  با  رابطه  در  خوزستان  استان  در  که 
از  متروپل تشکیل شده، صادر کرد؛  ساختمان 
جمله آنکه به معاون اول خود دستور داد موضوع 
را از این حیث که ممکن است رسیدگی به پرونده 
برخی افراد تحت تعقیب قرار گرفته در صلاحیت 

تهران باشد، بررسی کند.
وی افزود: چنانچه امکان تفکیک وجود ندارد، 
بر اساس ضوابط تدبیری شود تا در یک مرجع 
و  باشد  توأمان  هماهنگی  و  نظم  سرعت،  با 

بدین ترتیب امکان حاشیه سازی از آنهایی که قصد 
حاشیه سازی دارند، سلب شود.

قاضی القضات همچنین به معاون اول دستگاه 
سریع تر  اتمام  به  نسبت  که  داد  دستور  قضائی 
آبادان  متروپل  حادثه  خصوص  در  تحقیقات 
پیگیری های لازم را انجام دهد تا پرونده هر شخص 
به هر میزانی که در این حادثه مقصر بوده طبق 

قانون تکمیل شود.
رئیس عدلیه در ادامه از برخی رسانه های داخلی 
در  را  واقع  خلاف  مطالب  و  دروغ ها  بعضی  که 
خصوص حادثه متروپل منتشر می کنند گلایه کرد 
و به آنها تذکر داد که مبادا در زمین دشمن بازی 

کنند.
گلایه قاضی القضات از برخی رسانه های داخلی

قاضی القضات در ادامه مشخصاً به انتشار خبر 
استان  از مسئولان سابق  یکی  تفاسیر خروج  و 
ایران  به  او  بازگشت  از کشور و سپس  خوزستان 
اشاره کرد و گفت: هیچکدام از مسئولین ذیربط 
و هیئت های اعزامی )دولت، مجلس و دادستانی 
کل کشور( نسبت به فرد مورد اشاره در خصوص 
فروریختن ساختمان آبادان گزارشی ارائه نداده اند 
این  در  مورد وی  در  نیز  اقدام قضائی  و طبیعتاً 

خصوص صورت نگرفته است.
به  اظهاراتش  پایان  در  قضا  دستگاه  رئیس 
بخشی از التهاب آفرینی و موج سواری رسانه های 
دروغ پراکن دشمن در خصوص قضیه فوق الذکر 

اشاره کرد.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: افراد متدین و 
که  خبری  باشند،  داشته  عنایت  وظیفه شناس 
می خواهند منتشر کنند، آیا صحت دارد یا نه؟ 
حتی اگر صحت داشته باشد با چه ادبیاتی باید 
منتشر کنند و چه کسی از این خبر بهره می برد؟ 
آیا این خبر به تحقق عدالت کمک می کند؟ مبادا 

برای دشمن سوژه سازی شود.
شایان ذکر است، در ابتدای نشست امروز، به 
مناسبت دهه مبارک کرامت، کاروان حامل پرچم 
متبرک حرم امام رضا )ع( در جلسه شورای عالی 
قوه قضائیه حضور یافتند و خادمان حرم رضوی 
حرم  شده  متبرک  پرچم  داشتن  دست  در  با 
مطهر علی بن موسی الرضا )ع( به مدیحه سرایی 

پرداختند.

نسرین وزیری*
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به این دلایل دوچرخه سواری کنید

خار پاشنه، بیرون زدگی استخوان است که در اثر اصطکاک و فشار زیاد به 
وجود می آید. خار پاشنه در واقع رشد استخوان پاشنه است که طرز راه رفتن 
را تغییر داده و باعث درد شدیدی می شود. در رادیوگرافی ناحیهٔ درد ممکن 

است یک برآمدگی مثلت شکل یا خار مانند دیده شود.
به  ناهنجاری های مربوط  پاشنه شامل  از شایع ترین دلایل خار  برخی 
راه رفتن، فشار بیش از حد بر پاشنه، تاندون ها و عصب های اطراف پاشنه، 
چاقی، اضافه وزن، استفاده از کفش نامناسب، بیماری های روماتیسمی و 

ورزش روی سطوح سخت می شود.
خار پاشنه به نام »بدشکلی هاگلند« نیز شناخته می شود و زمانی رخ 
می دهد که تاندون آشیل که پشت استخوان پاشنه می چسبد به طور مکرر و 
مداوم کشیده شده و این می تواند موجب ساخته شدن استخوان اضافی در 
پشت پاشنه شود. این استخوان اضافی درد زیادی ایجاد می کند، خصوصاً 

وقتی فرد مدت طولانی می ایستد.
علائم و علت های خار پاشنه

یک خار پاشنه با یک سری از علائم همراه است که معمولًا صبح ها و بعد از 
چند ساعت خواب بیشتر خود را نشان می دهند و درد در این زمان شدیدتر 

است.

علائم خار پاشنه خیلی راحت شناسایی می شوند زیرا علاوه بر برآمدگی 
و بیرون زدگی که دارد، نواحی تاندون آشیل نسبت به لمس یا فشار بسیار 

دردناک می شود.
رادیوگرافی  با  که  است  پلانتار  فاسئیت  نیز  پاشنه  خار  از  دیگری  نوع 

تشخیص داده شده و برآمدگی در کف پا به سمت انگشتان ایجاد می کند.
دلایل اصلی این نوع خار پاشنه شامل موارد زیر می شود:

. ورزش های شدید
. وضعیت بدنی نامناسب

. اضافه وزن و چاقی
. استفاده از کفش نامناسب
. وضعیت نادرست راه رفتن

ورزش برای تسکین درد و ناراحتی خار پاشنه
هرچند ممکن است ورزش کردن با خار پاشنه ضدونقیض به نظر برسد اما 
واقعیت این است که پاشنه پا باید تقویت شده و درعین حال به اندازه کافی 

استراحت داده شود تا از درد شدیدتر پیشگیری شود.
حرکات کششی بسیار مهم اند و نه تنها زمانی که علائم ظاهر می شوند باید 
انجامشان دهید بلکه باید از حرکات کششی به عنوان روشی برای پیشگیری 

استفاده کنید.
دو تمرین به شما توصیه می کنیم:

تمرین اول
روی یک صندلی یا تخت بنشینید، کف پای خود را هم راستا با پایتان 
بکشید. انگشتان باید تا جایی که امکان دارد به سمت پایین کشیده شوند. 
سپس انگشتان را به سمت بالا )به طرف سقف( بکشید. هر یک از این 

حرکات کششی را ده بار تکرار کنید.
تمرین دوم

کشش عضله ساق پا و عضلات اطراف می تواند از فشار وارد بر خار پاشنه 
کم کند:

. بنشینید و یک پا را روی پای دیگر بیندازید، انگشتان پایتان را در دست 
بگیرید و به سمت خودتان بکشید. این وضعیت را ۳۰ ثانیه حفظ کرده و 

سپس رها کنید. کشش را پنج بار تکرار نمایید و حالا سراغ پای دیگر بروید.
. مقابل دیوار بایستید به اندازهٔ یک دست از آن فاصله بگیرید. یک پا را 
مقابل پای دیگر قرار داده و به جلو خم شوید. دست ها را روی دیوار و هم 

راستا با شانه هایتان بگذارید.
. زانوها را خم کرده و لگن را به جلو هل دهید تا جایی که در ساق هایتان 
کشش را احساس کنید. ۱۰ ثانیه در این وضعیت بمانید و سپس پاها را صاف 

کنید. این کشش را ده بار تکرار نمایید و حالا پای مخالف را جلو بگذارید.
خیلی از افرادی که خار پاشنه دارند از وسیله ای به نام اسپلینت استفاده 
می کنند که در طول شب استفاده می شود. این وسیله کف پا را می کشد و 
به تاندون استراحت می دهد. طی روز هم می توانید از کفی های ارتوپدیک 
کلسیمی  ساختار  و  داده  کاهش  را  درد  که  کنید  استفاده  مخصوصی 
استخوان را اصلاح می کند. این کفی ها در قسمت پاشنه نرم بوده و هنگامی 

که قدم برمی دارید نقش ضربه گیر را دارند.
در مورد ورزش هم واقعاً مهم است که پیش از شروع بدن را خوب گرم 
کنید تا جلوی آسیب گرفته شده یا آسیبی که دارید بدتر نشود. همچنین 
خیلی مهم است که برای هر فعالیتی که انجام می دهید کفش های مناسبی 

بپوشید.
آیا خار پاشنه درمان خانگی دارد؟

از  استفاده  مخصوص،  تمرین های  انجام  سرد،  کمپرس  از  استفاده 
کفی هایی که گفتیم و جایگزین کردن کفش های نامناسب با کفش هایی که 

با آنها راحت راه بروید، روش هایی برای تسکین ناراحتی خار پاشنه اند.
است  خوب  اما  دارند  وجود  پاشنه  خار  درمان  برای  خانگی  روش های 
بدانید اثری ندارند! به عبارتی دیگر مثلًا کمپرس با سرکه خار پاشنه را از بین 
نمی برد و برخی کرِم های توصیه شده درد خار پاشنه را تسکین نمی دهد. 
البته کمپرس خار پاشنه با یخ می تواند تا حدودی درد را کاهش دهد. اگر 

خار پاشنه دارید باید به دستورات پزشک خود گوش دهید.
آیا تنها چارهٔ خار پاشنه عمل جراحی است؟

اگر روش های کرایو اولتراسوند و تزریق کورتیکواستروئید نتوانند تا حدود 
زیادی درد و ناراحتی خار پاشنه را کاهش بدهند، پزشک توصیه خواهد کرد 
عمل جراحی انجام دهید. عمل جراحی خار پاشنه انواع گوناگونی دارد 
که متداول ترین روش، جداکردن رباط فاسئیت پلانتار از استخوان پاشنه و 
برداشتن خار پاشنه با ابزاری مخصوص است. این امکان هم وجود دارد که 

خار پاشنه بعد از جراحی عود کند.

درمان ها و تمرینات مخصوص خار پاشنه؛

سردی معده چیست؟ خار پاشنه و آنچه باید در مورد آن بدانید

علائم سردی معده بزرگسالان
 و دلایل بروز آن

سردی معده یکی از اتفاقاتی که ممکن است به ویژه به دنبال ناراحتی معده 
بعد از نوشیدن سردیجات رخ دهد. اما بهتر است بدانید که سبک زندگی خطر 
سرد شدن معده را افزایش می دهد. بنابراین برای مراقبت از دستگاه گوارش خود 

بایستی با اصطلاح سردی معده بیشتر آشنا شوید. با ما همراه باشید. 
سردی معده چیست؟ دقت کنید واژه معده سرد که در طب سنتی و در طب 
چینی اطلاق می شود، وضعیتی کاملا متفاوت از آنفولانزای معده و گاستروانتریت 
ویروسی است. از دیدگاه طب سنتی و طب چینی، این مشکل می تواند یک 
بیماری خاص، همزمان علت با سایر بیماری ها یا علائم باشد. از نظر بالینی، 
بیماران مبتلا به این شرایط اغلب علائم و نشانه هایی مانند درد شکم، حالت تهوع، 

بی اشتهایی، اسهال و سایر علائم گوارشی را نشان می دهند.
علت سردی معده

به طور کلی سرمای معده علل داخلی و خارجی دارد. این وضعیت می تواند 
از طریق رژیم غذایی و هوای سرد ایجاد شود. در حالی که علل داخلی سرمای 
معده بیشتر به دلیل ضعف معده و طحال ممکن است اتفاق بیفتد. به طور کلی، 
شایع ترین علل سردی معده شامل رژیم غذایی ناسالم، سبک زندگی و آب و هوای 

نامناسب و به دنبال آن دلایل دیگر مربوط به وضعیت روانی و داروها است.
رژیم غذایی ناسالم

رژیم غذایی نامنظم، مصرف غذاهای سرد و خام، اعتیاد به مصرف نوشیدنی 
های سرد یا سایر عادات غذایی ناسالم از عوامل اصلی ابتلای به سرمای معده 
هستند. مصرف مکرر غذاهای خام و سرد می تواند به معده و طحال آسیب 
برساند و باعث سرد شدن دستگاه گوارش شود. علاوه بر این، مصرف همزمان 
غذاهای گرم و سرد ممکن است به دستگاه گوارش آسیب رسانده و منجر به 
کمبود انرژی بدن برای گرم نگه داشتن معده شود و به ایجاد این حالت دامن 

بزند.
سبک زندگی ناسالم

سرعت زندگی بالا، استرس و رژیم غذایی نامنظم و استراحت ناکافی از جمله 
عاداتی هستند که نه تنها سبک زندگی را بر هم می زنند، بلکه به طحال و معده 
شما نیز آسیب می رسانند. هنگامی که عملکرد طحال و معده تحت تاثیر منفی 
قرار می گیرد، معده نمی تواند به درستی تغذیه شود در نتیجه این حالت رخ می 

دهد.
آب و هوا

به دنبال تغییرات آب و هوایی، تعریق صورت گفته یا ماندن طولانی مدت 
تواند روی  به راحتی می  اتاق های دارای تهویه مطبوع، این هوای سرد  در 
شما تأثیر بگذارد. اگر معده و طحال شما ضعیف هستند یا شکم مستقیماً 
در معرض سرما قرار می گیرد، خطر ابتلا به سردی دستگاه گوارش در شما 

بیشتر خواهد بود.
علائم معده سرد در بزرگسالان

علائم و نشانه های بالینی این وضعیت در بزرگسالان عمدتاً شامل تظاهرات زیر 
است:

معده درد همراه با احساس سرما
درد معده همراه با احساس سرما شایع ترین علامت بالینی سردی معده است. 
چنین درد و احساس سردی معده معمولًا در اثر هوای سرد یا مصرف غذاهای با 
طبع سرد ایجاد می شود. احساس درد و سرما معمولًا با دما تغییر می کند و اغلب 
در دمای پایین شدت آن افزایش می یابد، در حالی که گرم کردن شکم یا خوردن 

غذای گرم ممکن است درد و احساس سرما را تسکین دهد.
لرز

بیماران مبتلا به این وضعیت اغلب احساس سرما یا لرز می کنند و تمایل به گرما 
یا مصرف نوشیدنی های گرم دارند.

حالت تهوع و استفراغ
سردی معده باعث تداخل انرژی های این ناحیه از بدن شده و اسید و سایر 
محتویات در امتداد مری بالا می برد که منجر به رفلاکس اسید، سوزش سر دل، 

تهوع و استفراغ می شود.
اسهال

اسهال یا مدفوع شل در میان بیماران با این مشکل شایع است و شاید در برخی 
موارد افراد را ناگزیر به مشاوره با متخصص داخلی نماید.

درمان سردی معده در خانه
رویکردهای اصلی درمان این وضعیت، شامل تقویت و گرم کردن معده و طحال 
و تسکین درد است. از داروهای ضد استفراغ و ضد اسهال نیز برای تسکین علائم 
و نشانه های مربوط به سرمای معده استفاده می شود. در شرایط عادی، پزشکان 
و  ماساژ،  فشاری،  طب  سوزنی،  طب  گیاهی،  داروهای  از  اغلب  سنتی  طب 

حجامت درمانی برای درمان این شرایط استفاده می کنند.
برخی از داروهای گیاهی رایج برای برطرف نمودن این شرایط می توان به ریشه 

شیرین بیان،  زنجبیل، دارچین اشاره نمود.
بهتر است در هنگام مصرف غذاهایی با طبع سرد، مقدار اندکی از مصلحاتی 

مانند شوید، زیره، آویشن در کنار آنها مصرف کنید.
از روغن های گرم مانند روغن زیتون و گل سرخ برای مالش شکم استفاده کنید.

مدیر برنامه تغذیه بالینی دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت  خبرداد:

افزایش ۲۸ درصدی خطر مرگ
 در مردان بر اثر کم تحرکی 

مدیر برنامه تغذیه بالینی دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت گفت: ضعف سلامت 
دندان ها باعث درد و ناراحتی هنگام جویدن غذا، عدم دریافت کافی غذا و در 

نهایت سوء تغذیه میشود. 
ترابی اظهارداشت :: کم تحرکی خطر مرگ را در مردان ۲۸ ٪افزایش می دهد. 
این خطر در زنان دو برابر مردان است. از آنجائی که اصلاح سوء تغذیه مشکل است 

تشخیص زودرس آن از اهمیت بالایی برخوردار است.
او افزود: یکی از مشکلات دوران سالمندی ضعیف شدن حواس از جمله حس 
چشایی است که تمایل به مصرف بیشتر شیرینی و شوری در بین سالمندان زیاد 
می شود که در اینگونه مواقع باید مصرف نمک و شیرینی را کاهش داد. در این 

حالت استفاده روزانه از حدود ۸لیوان آب و مایعات توصیه شده است.
که  کرد  اعلام  بهداشت  وزارت  تغذیه  بهبود  دفتر  بالینی  تغذیه  برنامه  مدیر 
تهوع، کاهش اشتها و تغییر طعم غذا ها که از عوارض جانبی دارو ها است و 
منجر به ممانعت از غذا خوردن و حذف وعده غذایی اصلی می شود. معمولا 
مصرف دارو های متعدد در سنین بالا زیاد است بطور متوسط سالمندان روزانه 
۳ تا ۴ دارو مصرف می کنند. بنابر این بر مصرف سه وعده غذایی اصلی تا کید 

می شود.
او گفت: ضعف سلامت دندان ها که شامل تحلیل لثه ها، افتادن دندان ها، 
زخم دهان و درد فک ها است باعث درد و ناراحتی هنگام جویدن غذا، عدم 
دریافت کافی غذا و در نهایت سوء تغذیه می شود. مطالعات نشان داده اند، علت 
۵۰ ٪سوء تغذیه در سالمندان مشکلات دندانی است و بنابراین بافت غذا ها باید 

نرم باشد.

سلامت

تاثیر مصرف نوعی داروی دیابت
 بر کاهش وزن

نتایج یک مطالعه نشان می دهد: مصرف داروی دیابت منجر به کاهش قابل 
توجه وزن در افراد چاق می شود. 

نتایج یک بررسی حاکی از آن است که مصرف هفتگی یک دُز داروی دیابت 
منجر به کاهش قابل توجه وزن در افراد چاق می شود که کارشناسان از آن به 

عنوان تغییر بازی یاد می کنند.
بر اساس گزارش سازمان جهانی بهداشت )WHO(، سالانه چاقی باعث مرگ 
۱.۲ میلیون نفر در اروپا می شود و انگلیس یکی از شدیدترین نرخ های چاقی را 
دارد. مدت هاست که تلاش ها برای مقابله با چاقی و اضافه وزن بر رژیم غذایی و 
ورزش متمرکز بوده است، اما بسیاری از افرادی که به این روش وزن خود را کاهش 

می دهند، به مرور زمان دوباره دچار افزایش وزن می شوند.
اکنون متخصصان بر اساس بررسیهای خود اظهار داشتند: مصرف یک نوع 
داروی دیابت در کنار چنین مداخلاتی می تواند به افراد چاق کمک کند. شرکت 
کنندگان در این بررسی که مدت 7۲ هفته به طول انجامید ۲۰ درصد از وزن بدن 

خود را از دست دادند.
یک تیم از متخصصان بین المللی به طور تصادفی ۲۵۳۹ شرکت کننده دارای 
اضافه وزن یا چاق را در چهار گروه تقسیم کردند. به یک گروه برای 7۲ هفته تزریق 
هفتگی دارونما پیشنهاد شد، در حالیکه به سه گروه دیگر پنج، ۱۰ یا ۱۵ میلی گرم 
از دارویی به نام تیرزپاتید )tirzepatide( داده شد. همچنین همه شرکت کنندگان 
در جلسات مشاوره منظم در مورد سبک زندگی حضور پیدا کردند تا به آنها کمک 
شود در رعایت وعده های غذایی کم کالری و حداقل ۱۵۰ دقیقه فعالیت بدنی در 

هفته دقت لازم را داشته باشند.
به طور متوسط، وزن بدن شرکت کنندگان ۱۰۴.۸ کیلوگرم بود و ۹۴.۵ درصد 
آنها چاق بودند. اکثریت این افراد سفید پوست و زن بودند و هیچ کدام به بیماری 

دیابت مبتلا نبودند.
نتایج بررسیها نشان داد افرادی به فاکتورهای مداخله ای پایبند بودند و هر هفته 
پنج میلی گرم تیرزپاتید دریافت کردند در پایان دوره 7۲ هفته ای، به طور متوسط 
۱۶.۱ کیلوگرم وزن خود را از دست دادند. آنهایی که ۱۰ میلی گرم از دارو دریافت 
کرده بودند به طور متوسط ۲۲.۲ کیلوگرم وزن کم کردند و میزان کاهش وزن در 
افرادی که ۱۵ میلی گرم دارو دریافت کرده بودند به طور متوسط ۲۳.۶ کیلوگرم 

بوده است.
همچنین افرادی که دارونما تزریق کرده بودند به طور متوسط ۲.۴ کیلوگرم وزن 

کم کردند.
با  مشابه  را  چاقی  باید  کردند  تاکید  متخصصان  گاردین،  روزنامه  گزارش  به 
بیماریهای مزمن دیگر در نظر بگیریم و آن را با رویکردهای موثر و ایمن که مکانیسم 
های بیماری زمینه ای را هدف قرار می دهد، درمان کنیم و این نتایج نشان می 

دهد که تیرزپاتید ممکن است دقیقا همین کار را انجام دهد.
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آیت الله اعرافی در جمع طلاب  حوزه علمیه هامبورگ

تربیت مبلغ برای جوامع مختلف
 وظیفه حوزه علمیه است

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت: تربیت مبلغ برای جوامع مختلف یک 
ضرورت بوده و وظیفه حوزه های علمیه است.

آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه با حضور در حوزه علمیه هامبورگ با 
طلاب این حوزه دیدار و در جمع آنان سخنرانی کرد.

آیت الله اعرافی در این مراسم با اشاره به جایگاه اخلاق و تهذیب نفس در حوزه های 
علمیه گفت: سنت های نانوشته اخلاقی در حوزه بسیار بیشتر از سنت های نوشته 
شده است. وی افزود: به تعبیر آیت الله اراکی به نقل از آیت الله حاج شیخ عبدالکریم 
حائری باید دربان و نگهبان قلب خود باشیم. مدیر حوزه های علمیه ادامه داد: هیچ 
 کاری به تراز و جایگاه معرفت آموزی در حوزه نمی رسد. حوزه همیشه در فرار و فرود 
و سختی ها بوده اما گوهری در حوزه وجود دارد که در هیچ جای عالم نیست. وی با 
تاکید بر اینکه باید قدر نعمت حضور در حوزه را دانست اظهار داشت: شرط اول این 
کار مبارزه با شیطان و پیشرفت معنوی است. آیت الله اعرافی با بیان اینکه حوزه از 
امتیازات فراوانی برخوردار است خاطرنشان کرد: البته از منظر نقد و بررسی ضعف ها 
هم می توان سخن گفت ولی مجموعه ای از امتیازات در تاریخ بیش از هزار سال حوزه 
وجود دارد که هر انسانی در برابر آن حتماً تعظیم می کند. وی افزود: حوزه یک پدیده 
زنده، تاریخی، متصل و ناگسسته است و انقطاعی در تاریخ آن نداریم. حوزه در طول 
تاریخ در مکان های مختلفی بوده، قرن ها در نجف بوده است و امروز عمده آن در قم 

است. یک زمانی بغداد بسیار قوی بوده و یک زمانی ری یا حله.
حوزه همیشه محل علم، تولید فکر و اندیشه است

آیت الله اعرافی با اشاره به دیگر ویژگی های حوزه علمیه ادامه داد: حوزه همیشه 
)علیرغم همه قبض و بسط ها( محل علم، تولید فکر و اندیشه است. در ادواری از تاریخ، 
حوزه و مدارس دینی ما سرپرست همه علوم و دانش ها بوده اند. ابن سیناها هم در حوزه 
تعریف می شوند. مدیر حوزه های علمیه اظهار داشت: برای پیشرفتهای علمی غرب 
احترام قائل هستیم اما درون مایه کتاب جواهرالکلام می تواند با همه نظام های حقوقی 

هماوردی کند. مکاسب شیخ انصاری هم همینطور است.
وی با اشاره به قوت علمی اصول فقه شیعه گفت: اصول ما با هرمنوتیک و مباحثی 
که واقعاً غرب روی آن کار کرده برابری می کند. دو سه جلد کتاب اصول حاشیه کفایه 

مرحوم اصفهانی می تواند در فلسفه های تحلیلی خودنمایی کند.
مدیر حوزه های علمیه خاطر نشان کرد: من نمیگویم همه فلسفه مشاء یا فلسفه 
اشراق و حتی حکمت متعالیه با عظمتی که دارد درست است؛ اما نکته مهم این است 

که حوزه علمیه شیعه، حوزه عقل است و سازنده مکاتب مهم عقلی بوده است.
آیت الله اعرافی افزود: در غربی که در گذشته فلسفه یونان را تولید کرد و در حال 
را داشته  آیت الله جوادی آملی ها  امثال  باید  پرورانده  را  و دکارت ها  کانتها  حاضر 
باشیم که بومی خود غرب باشد و اندیشه عقلی اسلامی را در اینجا نمایندگی کند، 
اما متأسفانه فعلًا نداریم. آیت الله اعرافی خاطرنشان کرد: تربیت مبلغ برای جوامع 
مختلف یک ضرورت بوده و وظیفه حوزه های علمیه است؛ باید از همین حوزه قله هایی 
پیدا شوند که در فقه، فلسفه و تفسیر در ترازی باشند که بتوانند حرف های اندیشمندان 

غرب را با زبان، فرهنگ و ادبیات خودشان به چالش بکشند.
 قوام و ارزش روحانیت شیعه را بیش از هرچیز به دانش و عظمت فکری و 

معرفتی اوست
وی قوام و ارزش روحانیت شیعه را بیش از هرچیز به دانش و عظمت فکری و معرفتی 
او دانست و گفت: هرکدام از شما که می بیند ظرفیت این کار را دارد باید کمر همت 
ببندند تا تبدیل به آن قله ها شوند. مدیر حوزه های علمیه تصریح کرد: ما فکر می کنیم 
آن علم و دانش و آن تراث عظیم معارف اسلام و شیعه که در قرآن و سنت آمده و بزرگان 
دین ما آن را استخراج کرده اند می شود توسط کسی که در قلب غرب زیسته است، 
رشد کند، بازخوانی و بازسازی گردد و به مردم این منطقه عرضه شود. وی با اشاره 
به ارزشمندی گفت و گو با اندیشه اسلامی برای جهان غرب افزود: گفت و گو با این 
اندیشه که با قرائت حوزه های علمیه ما شکل گرفته و بزرگترین متفکران بشری راجع 
به آن کار کرده اند، خارج از هرگونه بحث سیاسی نیاز رشد و بالندگی تمدن های بشری 

است؛ اگر تمدنی آسیب های خود را معالجه نکند، سقوط خواهد کرد.
آیت الله اعرافی خطاب به مدیر حوزه علمیه هامبورگ بیان داشت: جناب آقای 
خوش نویس دو وظیفه دارند؛ یکی آنکه مبلغان، خطیبان، امامان و افراد گفتمان ساز 
تبلیغی و ارتباطی را تربیت کنند و وظیفه دوم ایشان تعریف راهبرد برای دهه های آینده 

در جهت پرورش افراد متفکر در این مرکز است.
امام در بعد علمی به اندازه ۱۰ متفکر بزرگ است

وی گفت: امام در بعد علمی به اندازه ۱۰ متفکر بزرگ است؛ اگر کسی بخواهد در آن 
تراز و متناسب با غرب نقش آفرینی کند باید علوم را اجتهادی بیاموزد.

افزون  و  شوند  صیانت  باید  حوزه  سنت های  کرد:  اظهار  علمیه  حوزه های  مدیر 
بر آن باید صاحب نظران و متفکرانی حوزوی برای عصر حاضر پرورش یابند؛ علامه 
طباطبایی و شهید مطهریِ غرب باید امروز در میان شما پرورش پیدا کنند و شک 

نکنید که این امر شدنی است.
 وی با تأکید بر گران بها بودن تراث و سنت های حوزه عنوان داشت: روشنفکری و 
بازسازی اندیشه ها و شیوه ها به جای خود اما سنت پایدار اجتهاد حوزوی و اندیشه 
ورزی کلامی، عقلی، فلسفی، حدیثی و تفسیری را با خون دل ها و تلاش مستمر به 
آنها رسید و وظیفه این حوزه پایه ریزی این امر است. مدیر حوزه های علمیه گفت: ما 
امیدواریم روزی بیاید که بگوییم یک علامه طباطبایی داریم که در فرهنگ غرب بزرگ 

شده است و می تواند عَلَم تفکر اسلامی در غرب باشد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: ما به خواهرانی هم در این تراز نیاز داریم؛ متأسفانه 
قرن ها در آموزش های خواهران تأخر داشته ایم و خوشبختانه با پیروزی انقلاب اسلامی 

در قم این بنا نهاده شد. اما هنوز هم این تأخر به طور کامل برطرف نشده است.
در ابتدای این مراسم مدیر حوزه علمیه هامبورگ حجت الاسلام خوشنویس ضمن 
خوشامدگویی گزارشی از وضعیت کنونی حوزه علمیه هامبورگ ارائه کرد و دو تن از 

طلاب سخنانی بیان کردند.

هشدار مدیرعامل شرکت توزیع  برق استان قم؛

برق ادارات پرمصرف قطع می شود
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: برق اداره های پرمصرفی که به 
کاهش مصرف اقدام نکنند قطع خواهد شد و اتصال مجدد تنها با تعهد کتبی مدیر 

ارشد امکان پذیر است.
مهدی آهنین پنجه همچنین افزود: اداره ها باید پیشتاز صرفه جویی در مصرف انرژی 
باشند و این مهم را به عنوان یک وظیفه مورد تاکید قرار دهند. وی با اشاره به اینکه هر 
روز میزان مصرف اداره ها با مدت مشابه سال قبل مقایسه می شود گفت: به دستور 
وزیر نیرو به اداره هایی که رعایت صرفه جویی را نداشته باشند در دو مرحله اخطار 
داده می شود و در صورتی که کاهش مصرف صورت نگیرد ضمن مکاتبه با استانداری 

موظف به قطع برق آن ها هستیم. 
 مدیرعامل برق قم تاکید کرد: وصل برق این اداره ها نیز تنها منوط به تعهد کتبی مدیر 

ارشد آن دستگاه مبنی بر رعایت صرفه جویی است. 
وی با بیان اینکه بر اساس مصوبه هیات  وزیران، اداره ها موظف به کاهش مصرف 
۳۰ درصدی در ساعت های اداری و ۶۰ درصدی پس از پایان ساعت کاری هستند 
خاطرنشان کرد: با تمامی اداره ها و دستگاه های اجرایی استان در خصوص الزام 
اجرای برنامه های پاسخگویی بار از ابتدای خردادماه مکاتبه و راهکارهای کاهش 

مصرف نیز برای آن ها تبیین شد. 
 

معاون دانشجویی فرهنگی دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد:

احداث ۶۰ خوابگاه متاهلی
 در دانشگاه علوم پزشکی قم

معاون دانشجویی فرهنگی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت:  با موافقت هییت رییسه 
دانشگاه علوم پزشکی قم و در راستای سیاست های جمعیتی کشور و قانون جوانی 
جمعیت؛ مقرر شد تا ۶۰ واحد خوابگاه متاهلی برای دانشجویان دانشگاه ایجاد شود.

دکتر شجاعی افزود: بسیاری از دانشجویان در دانشگاه علوم پزشکی قم؛ شرایط 
ازدواج را دارند اما محلی برای زندگی مشترک خود به واسطه تحصیل ندارند؛ از این رو 
احداث خوابگاه های متاهلی می تواند در توسعه ازدواج آسان و فرزند آوری موثر باشد.
وی ادامه داد:این خوابگاه ها در بلوک های مجتمع شهید بهشتی قم احداث می 
شود که کار بازسازی و تبدیل آنها به خوابگاه های متاهلی آغاز شده که در آینده نزدیک 

فاز اول آن افتتاح می شود.

مدیرعامل سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم :

هفته فرهنگی شیراز در قم برگزار می شود
مدیرعامل سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم گفت: هفته 
فرهنگی شیراز در قم با هدف معرفی و استفاده بیشتر از ظرفیت های فرهنگی، 

زائرخیزی، زیارتی و رونق اقتصاد شهری برگزار می شود.
حجت الاسلام سیداحمد طباطبایی نژاد روز دوشنبه در جمع خبرنگاران، 
افزود: قم در افق ۱۴۱۴ خود به عنوان یک جهانشهر دینی تعریف شده که 
یکی از الزامات آن ایجاد زیرساخت ها و اجرای برنامه های شاخص فرهنگی و با 
هدف افزایش درآمدهای آینده فرهنگی و بهبود شاخص های فرهنگ عمومی به 

خصوص در حوزه شهروندی است.
وی با بیان اینکه رویداد فرهنگی قم و شیراز یکی از اقدامات مهم این سازمان در 
سال جاری است، ادامه داد: سال ۹۹ در قالب جلسه مشترک با مدیران شهرهای 
شیراز و مشهد توافقنامه هایی در خصوص استفاده از ظرفیت های اقتصادی، 
نمایشگاهی، همایش ها، اردوهای استارتاپی، معرفی محصولات فرهنگی و غیره 
منعقد شد که برنامه هفته فرهنگی شیراز در قم را می توان در این قالب تعریف 
کرد. مدیرعامل سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم استفاده از 
ظرفیت هنرمندان شیرازی را از ویژگی های این برنامه  دانست و تصریح کرد: 
هفته فرهنگی شیراز در قم روز سه شنبه ۱7 خردادماه جاری در شهرداری قم 
آغاز خواهد شد و در ادامه شهرداران این دو کلانشهر، به همراه برخی از مدیران 
شهری و اعضای کمیسیون های فرهنگی و اجتماعی شوراهای اسلامی قم و 
شیراز در آیین خطبه خوانی حرم مطهر، بازدید از موزه آستانه و افتتاح نمایشگاه 
صنایع دستی در میدان آستانه شرکت می کنند. وی اضافه کرد: عیادت از مرکز 
نگهداری سالمندان و کودکان بی سرپرست، برگزار سه محفل شعر به نام های 
گوهرشاد، مهر و ماه و نقد و شعر، برپایی کارگاه خوشنویسی در امامزاده موسی 
مبرقع)ع( با موضوع نگارش زیارت نامه حضرت فاطمه معصومه)س(، و امامزاده 
موسی مبرقع و شاهچراغ)ع( و سایر برنامه های فرهنگی مانند اجرای سرود، 
تئاتر، پرده خوانی و غیره در قالب هفته فرهنگی شیراز در قم به اجرا در خواهد 
آمد. مدیرعامل سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه 
نشست تاریخ فرهنگ  قم و شیراز با حضور اساتید برجسته تاریخ و فرهنگ از 
برنامه های دیگر این هفته فرهنگی است، تصریح کرد: برگزاری چنین هفته هایی 
می تواند، بتدریج روز و هفته قم را از حالت مغفولیت و گمنامی کنونی حاکم بر آن 

خارج کرده و زمینه شکوفایی ظرفیت های پرشمار آن را فراهم نماید.
طباطبایی نژاد عنوان کرد: در شهر شیراز ظرفیت بالایی در مسافران حوزه 
خلیج فارس وجود دارد که می تواند زمینه رونق گردشگری در قم با همکاری های 
متقابل را ایجاد کند؛ قم نیز یکی از شهرهای شاخص کشور در جذب گردشگران 
میلیونی زیارت است. وی در ادامه با اشاره به برخی برنامه های سازمان فرهنگی 
اجتماعی ورزشی شهرداری قم به مناسبت دهه کرامت، عنوان کرد: همزمان 
با میلاد حضرت فاطمه معصومه)س( ویژه برنامه های متنوعی در قالب های 
مختلف هنری مانند سرود، نمایش و تئاتر برای استقبال و بدرقه مسافران راه آهن 

قم به اجرا در آمده که تا سالروز میلاد امام رئوف)ع( تداوم خواهد داشت.
طباطبانی نژاد اضافه کرد: نمایشگاه عکسی با موضوع دهه کرامت از آثار 
حضرت  و  چراغ  رضا)ع(،شاه  امام  شریفین  حرمین  خصوص  در  هنرمندان 

معصومه)س( در نگارستان اشراق برپا شده و تا پایان دهه کرامت ادامه دارد.
مدیرعامل سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم افزود: کارگاه 
نمایش نامه نویسی بانوی کرامت با هدف تولید محتوای تولید تئاتر، نمایش 

نویسی و سایر عرصه ها، برپا خواهد شد.
وی اظهار داشت: به مناسبت دهه کرامت همچنین نمایشگاه عکس در نگار 
گذر صفاییه، تورهای قم گردی برای جامعه هدف کودکان ایتام، نورافشانی و 

برگزاری استیج های شادی در بوستانهای شهری در حال انجام است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

نظارت بر ۴ هزار واحد فروشگاهی
 و 9۰۰ نانوانی با مشارکت مردم

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: سعی کردیم از ظرفیت مردم در 
حوزه نظارت به خوبی استفاده شود تا بتوانیم به شیوه مطلوب بر چهار هزار واحد 

فروشگاهی و ۹۰۰ واحد نانوایی فعال قم نظارت کنیم.
محمد رضا حاجی رضا  روز دوشنبه در دیدار با حجت الاسلام والمسلمین 
حسن ربانی نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی که در قم انجام شد، 
گزارشی از وضعیت کشاورزی استان ارائه کرد و گفت: ۱۰۴ هزار هکتار ظرفیت 
کشاورزی در استان قم وجود دارد که با ورود علم و دانش باید ظرفیت تولید و 
بدنه کشاورزی حفظ شود. وی با اشاره به اینکه استان قم از ظرفیت خوبی در 
دام برخوردار است گفت: ۱۲۰۰ واحد دامداری در دامشهر مستقر هستند و 
دامشهر از قطب های مهم دام در کشور است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
استان قم با اشاره به اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها گفت: در راستای حمایت 
از دامدران، مرغداران و آبزی پروران تاکنون با تلاش همکاران در این سازمان و 
بانک کشاورزی ۱۵ میلیارد تومان تسهیلات به این افراد پرداخت شده و این 
روند تا پایان درخواست ها ادامه خواهد داشت. وی در پایان ضمن مهم خواندن 
نظارت بر توزیع اقلام اساسی گفت: سعی کردیم از ظرفیت مردم در حوزه نظارت 
به خوبی استفاده شود تا بتوانیم به بهترین شکل بر چهار هزار واحد فروشگاهی و 

۹۰۰ واحد نانوایی فعال قم نظارت کنیم.

مدیر اداره اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم :

جنبه مردمی یادواره شهدا پررنگ تر شود
مدیر اداره اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم گفت: 
در سطح شهر قم هیئات شاخص با جمعیت جوان و متراکم زیادی وجود داشته 
که شایسته است در زمینه ترویج فرهنگ ایثار و شهادت توجه بیشتری به محتوای 
ارائه شده در این محافل دینی و معنوی صورت گیرد. مجتبی بستان در جلسه 
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم که با موضوع ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت برگزار شد، اظهار داشت: برگزاری یادواره شهدا با رویکرد 
مردمی در سطح محلات از مصادیق کارآمد اقدامات فرهنگی در این عرصه بوده 
که لازم است تا نسبت به برگزاری بهتر آن همکاری های لازم صورت بگیرد. وی 
با اشاره به ضرورت استفاده از ظرفیت هیئات مذهبی قم، خاطرنشان کرد: در 
سطح شهر قم هیئات شاخص با جمعیت جوان و متراکم زیادی وجود داشته که 
شایسته است در زمینه ترویج فرهنگ ایثار و شهادت توجه بیشتری به محتوای 
ارائه شده در این محافل دینی و معنوی صورت گیرد. مدیر اداره اجتماعی سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم خانواده شهدا، ایثارگران و جانبازان را 
از دیگر ظرفیت های موجود جهت ترویج فرهنگ ایثار و شهادت یاد کرد و افزود: 
هم اکنون بخشی از فعالیت این افراد به صورت متفرقه بوده و خروجی لازم را ندارد 
و باید اقدامات و فعالیت های آن برای تأثیرگذاری بیشتر موردحمایت و ساماندهی 
قرار بگیرد. وی توسعه فرهنگ کتاب خوانی پیرامون فرهنگ ایثار و شهادت در 
سطح آموزش و پرورش را از راهکارهای آماده جهت ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 
دانست و ابراز کرد: ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در بین دانش آموزان می تواند 

تأثیرات بلندمدتی در شکل گیری شخصیت این افراد داشته باشد.
 

مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت:

قم دارای ظرفیت ویژه ای برای توسعه 
طب سنتی است

مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
به منظور بررسی ظرفیت  های دانشگاه علوم پزشکی قم در توسعه طب ایرانی و 
داروسازی سنتی از این دانشگاه بازدید کرد.   به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم 
پزشکی قم، در این دیدار که با حضور دکتر مصری رییس دانشگاه علوم پزشکی 
قم، اعضای هیات رییسه و معاونین برگزار شد، مباحثی در خصوص ظرفیت های 

دانشگاه علوم پزشکی قم در توسعه طب و داروسازی سنتی مطرح شد.

 کارشناس آموزش و پرورش یکی از دلایل افزایش چشمگیر مدارس خصوصی را 
بی کیفیتی مدارس دولتی به ویژه در بحث محتوای آموزشی مدارس عنوان کرده و 
می گوید: برای رفع این مشکل در گام نخست باید در زمینه اهداف، ارزیابی و نظام 

انگیزشی کارکنان این سیستم آموزشی تحول ایجاد کرد.
دولت ها برای ارائه خدمات و تولید کالاهایی باکیفیت و بازدهی بالا، مجبور به 
صرف هزینه های زیادی هستند که این موضوع به خصوصی سازی می انجامد. در 
این راستا بخش خصوصی انگیزه دارد که با کمترین هزینه و بهترین کیفیت این 
کار انجام دهد، چون به دنبال حداکثر کردن سود خود است بنابراین دولت ها باید 
تولید کالا و خدمات را به بخش خصوصی بسپارند و خودشان در جایگاه تنظیم گر 
به ایفای نقش بپردازند این باعث می شود که خدمات و کالاها به خوبی به دست 
مردم برسد اما در این فضا برخی کالاها و خدمات مانند امنیت و آموزش حتی در 
میان کشورهایی که از مدل سرمایه داری پیروی می کنند، استثنا هستند و اجازه 

داده نمی شود تا بحث آموزش به بخش خصوصی واگذار شود.
خصوصی سازی مدارس و ارتباط آن با عدالت آموزشی

»احمد عابدینی« کارشناس آموزش و پرورش در گفت وگویی اظهار می کند: 
شاید در نگاه نخست به نظر برسد که اگر آموزش را به بخش خصوصی بسپاریم، 
آموزش باکیفیت و با هزینه پایین خواهیم داشت اما این مساله پذیرفتنی نیست 
چراکه دولت ها موظفند تا یک زمینه برابر و عادلانه برای همه مردم فراهم آورند که 
هر فردی با توجه به استعدادها و تلاش هایش بتواند به پیشرفت دست یابد که 

یکی از راهکارهای دستیابی به این مهم آموزش عادلانه است.
 اگر آموزش عادلانه و همگانی به عنوان خدمت یا کالا عرضه نشود، دیگر شرایط 
عادلانه و برابر برای رشد در سطح جامعه وجود نخواهد داشت و اگر این آموزش 
به بخش خصوصی سپرده شود، بستر بی عدالتی فراهم می شود، چون بخش 
خصوصی به دنبال سود است و افرادی که ثروتمندتر هستند از آموزش بهتری 
بهره مند خواهند شد، بنابراین در آینده موقعیت های بهتر شغلی و اجتماعی برای 
آنها ایجاد می شود و این چرخه معیوب ادامه می یابد، یعنی قشر ضعیف جامعه 
همیشه فقیر و ثروتمندان خود را بازتولید کرده و شخصی از طبقات پایین اجتماع 
امکان رشد نخواهد یافت. بنابراین به نظر می رسد که آموزش خصوصی به طور 

کلی مکروه است
هیچ وقت دولت ها همه آموزش را به بخش خصوصی نخواهند سپرد، البته 
بخش خصوصی در همه دنیا به بخش دولتی کمک می کنند و دولت ها اگر اجازه 
داده اند تا بخشی از آموزش را مدارس خصوصی به عهده بگیرند به خاطر این بوده 

که خودشان نتوانسته اند از عهده این کار برآیند.
 اگر آموزش عادلانه و همگانی به عنوان خدمت یا کالا عرضه نشود، دیگر شرایط 
عادلانه و برابر برای رشد در سطح جامعه وجود نخواهد داشت و اگر این آموزش به 
بخش خصوصی سپرده شود بستر ناعادلانه بودن اتفاق خواهد افتاد.برای نمونه 
در ایران ۱۰ تا ۱۵ درصد دانش آموزان در مدارس خصوصی و غیردولتی تحصیل 
می کنند و بقیه دانش آموزان در مدارس دولتی یا شبه دولتی در حال تحصیل 
هستند این امر در همه جهان همین گونه است و بخش خصوصی تنها بخش 
اندکی از سیستم آموزشی را برعهده دارند و همیشه همین بخش اندک و محدود 
یک مساله جهانی و معضل همگانی بوده است، چراکه مدارس غیرانتفاعی 
عدالت آموزشی را نقض می کنند. در حقیقت وجود مدارس خصوصی مشکلی 
است که باعث می شود تا سیستم عدالت آموزشی به معنی واقعی وجود نداشته 

باشد.
ریشه ها و دلایل وجود مدارس خصوصی در جامعه ایران

احمد عابدینی در پاسخ به این پرسش که چرا مدارس خصوصی در ایران به 
وجود آمدند به ۲ دلیل اشاره و بیان می کند: وجود مساله ای به نام کنکور و 
آزمون های ورودی مدارس برتر در کلاس های ششم و نهم از دلایل پدید آمدن 
مدارس غیرانتفاعی بود. در کنکور چون رقابت به شدت زیاد است و آموزش 
و پرورش نمی تواند به صورت دولتی خدمات مناسبی را به صورت مساوی، 
عادلانه و رایگان ارائه دهد، بنابراین بخش خصوصی وارد عرصه می شود چرا که 
خانواده ها برای اینکه فرزندان شان در کنکور قبول شوند، حاضرند هزینه کنند 
این امر سبب ایجاد بازاری شده و در این بازار بخش خصوصی وارد می شود 
و سعی می کند تا هزینه ای را که خانواده ها حاضرند بپردازند، جذب کنند و 
به آنها خدمات متناسب با کنکور ارائه دهند، این باز همان مساله ای است که 
ثروتمندان از کیفیت آموزشی بالا بهره مند می شوند و در دانشگاه های بهتری 

درس می خوانند. 
کیفیت پایین مدارس دولتی به ویژه در بحث محتوای آموزشی مدارس، دلیل 
دیگر استقبال مردم از مدارس غیردولتی است. از ۲ مورد گفته شده کیفیت 
پایین آموزش در مدارس دولتی مهم تر است چراکه حتی اگر مشکل کنکور را 
حل کنیم اما همچنان برای خانواده ها آموزش باکیفیت و محتوای آموزشی که در 
مدارس خصوصی ارائه می شود، مهم است تا فرزندان شان درس ها را در حد دیپلم 
فرابگیرند، بنابراین حتی اگر کنکور تعطیل شود، تقاضا برای آموزش باکیفیت در 
مدارس دولتی همچنان وجود دارد و وقتی مدارس دولتی نتوانند آن کیفیت را 

عرضه کنند، آن بازار نیز وجود خواهد داشت.
بعد از انقلاب اسلامی، مدارس دولتی ما نتوانستند، کیفیت مناسب را به خوبی 
عرضه کنند و این مساله ربطی به این ندارد که یک قانون محکم گذاشته شود 
که فعالیت مدارس خصوصی را ممنوع کند چرا که وقتی کیفیت مدارس دولتی 

پایین باشد، مسؤولان حاضر به حذف مدارس خصوصی نخواهند شد.
بنابراین از لحاظ قانونی و حاکمیتی نمی توان مدارس غیردولتی را حذف کرد 
و وقتی تقاضا وجود دارد، حاکمیت و دولت نیز از مدارس غیردولتی حمایت 
خواهند کرد. بنابراین تا وقتی ریشه این مشکل از میان نرود این مساله حل 
نمی شود و آن ریشه، کیفیت پایین مدارس دولتی است. بنابراین اگر آموزش 
و پرورش بتواند کیفیت مدارس دولتی را تا حد خوبی ارتقا بخشد، تقاضا برای 

مدارس خصوصی به طرز چشمگیری کاهش خواهد یافت.
راهکارها برای تحول در نظام آموزشی جامعه ایران

این کارشناس آموزش و پرورش راه حل کاهش مدارس خصوصی را ارتقای 
سطحی کیفی مدارس دولتی دانسته و اظهار می کند: مسؤولان باید بر کیفیت 
آموزش و تربیت در مدارس دولتی تمرکز و در این زمینه تحول ایجاد کنند بدین 
منظور توجه به سه مساله و نکته اهمیت دارد چراکه هر سیستم انسانی بر سه 
پایه استوار است. هدف سیستم شما چیست؟ سیستم شما طراحی شده است 
که چه اتفاقی رخ دهد و در این سیستم افراد قرار است به کجا برسند؟ اهداف 

باید واقعی باشد.

هدف در سیستم آموزشی
عابدینی بر این باور است که باید نخست اهداف کل نظام آموزشی جزیی شده 
و مشخص شود که در مقاطع و پایه های مختلف چه اتفاقی قرار است، رخ دهد. 

مشکل دیگر این که اهداف موجود در سند تحول، اهداف روی کاغذ است.
در حال حاضر اهداف در آموزش و پرورش زمینه ای است به عنوان مثال اگر 
آموزش و پرورش بودجه متناسب داشته باشد یک هدف زمینه ای است ما بودجه 
می خواهیم که یادگیری در آن محقق شود اما همین بودجه کم به خوبی مدیریت 
و بررسی نمی شود به عنوان نمونه اگر امسال ۴۰ درصد به بودجه آموزش و پرورش 
افزوده شد، تاثیر این افزایش بودجه در یادگیری بررسی نشده است این اقدامات 
متاسفانه از طرف مدیران نادیده گرفته و اهداف اصلی فراموش می شود. بنابراین 
دو مشکل در اهداف وجود دارد یکی اینکه ما در واقع اهداف جزیی مقاطع 
مختلف را به لحاظ فضای آموزش و تربیت مشخص نکرده و همچنین اهداف 

نوشته شده تنها اهداف مکتوب هستند و اهداف سیستم نیستند.
ارزیابی و سنجش گامی مهم در تحول نظام آموزشی

احمد عابدینی ارزیابی را دومین نقطه ضعف سیستم آموزش دانسته و یادآور 
می شود: باید نسبت به اهداف تعیین شده سیستم ارزیابی صورت گیرد اما 
ارزیابی در ایران نزدیک به صفر است. در حقیقت آموزش و پرورش به جای اینکه 
وزارتخانه دانش آموزان باشد، وزارتخانه معلمان و کارمندان اداری شده و هدفش 
تنها حمایت از معلمان و مدیران است. البته حمایت از معلمان زمینه ساز بهبود 
یادگیری است اما نباید این موضوع هدف اصلی باشد اگر هم حمایت جدی از 
معلمان صورت می گیرد، باید ارزیابی شود که آنها در یادگیری دانش آموزان تا چه 
اندازه تاثیر گذاشته اند. اما چون اهداف واقعی نیستند، بنابراین ارزیابی ها نسبت 

به اهداف آموزش و پرورش درست انجام نمی شود.
به طور کلی در فضای ارزیابی تنها سه ارزیابی استاندارد در ایران وجود دارد. 
یکی کنکور که در آخر سال دوازدهم از محتوای کل آموزش و پرورش برای ورود به 
دانشگاه گرفته می شود که این آزمون با چند، مشکل اساسی مواجه است یکی 
اینکه حدود ۴۰ درصد از دانش آموزان در کنکور شرکت می کنند و ۶۰ درصد آنها 
ترک تحصیل کرده یا به دیپلم بسنده می کنند یعنی سنجش کنکور تنها ۴۰ درصد 

دانش آموزان را تنها از نظر آموزشی و نه تربیتی می سنجد.
یک سنجش دیگر که در کلاس دوازدهم انجام می شود که همه دانش آموزان را در 
برمی گیرد و از این لحاظ بهتر از کنکور است، ایرادی که این آزمون نیز مانند کنکور 
دارد، این است که در پایان دوره تحصیل برگزار می شود یعنی ما به دانش آموز  ۱۲ 
سال خدمات ارائه می دهیم و بعد خروجی را می سنجیم که خروجی خوبی نبوده 
و میانگین نمره ها بسیار پایین است. یک آزمون دیگر که می شود به نتایج آن اعتنا 
کرد بحث آزمون های تیمز)علوم و ریاضی( و پرلز)مهارت های ادبیات و خواندن و 
نوشتن( است. آزمونی بین المللی که در سطح چهارم و هشتم برگزار می شود. ایراد 
اصلی این آزمون این است که آزمون به صورت نمونه گیری انجام می شود، یعنی 
یک برآیند کلی از سیستم ارائه نمی دهد و تنها محدود به چندین مدرسه می شود.
عابدینی در ادامه می گوید: با اینکه آزمون های گفته شده، ایرادهای بسیاری 
دارد با این وجود نتایج آن به شدت فاجعه بار است، برای نمونه برپایه گفت وگوهای 
صریح مسؤولان در برخی شهرستان ها میانگین آزمون نهایی در برخی از درس 
ها ۲ و نیم از ۲۰ است. همچنین نتایج حاصل از آزمون تیمز و پرلز هم به همین 
صورت است، برای نمونه در پرلز چهارم دبستان، ۳۵ درصد دانش آموزان وضعیت 
مطلوبی در خواندن و نوشتن ندارند و این نشان می دهد که ما یک بی سوادی 
پنهان خیلی عجیب غریبی داریم، ۳۵ درصد عدد خیلی بزرگی است در حالی 
که آمار مردودی آموزش و پرورش زیر ۲ درصد است و این اتفاق نشان می دهد که 

فاجعه ای در حال رقم خوردن است.
فاجعه ای  که در فضای آموزش و پرورش ایران پنهان می شود، مدرسه به اولیا 
قبولی دانش آموزان را اعلام می کند در حالی که دانش آموز در حقیقت بهره لازم 
را از دانش کسب نکرده است، این یعنی اینکه سیستم یک بی سوادی پنهانی را 
در خودش دارد. مطالب گفته شده تنها جنبه آموزشی و دانشی دارد و سنجش 
تربیتی به هیچ وجه به طور منظم در آموزش و پرورش انجام نمی شود. پس در 
فضای سنجش وضعیت مطلوبی نشان نمی دهد و نمی دانیم در حال حاضر 

وضعیت سیستم کنونی نسبت به آن اهدافی که تعیین شده، چگونه است.
یکی از راه حل های این مشکل، این است که در پایان مقاطع تحصیلی سوم، 
نهم و دوازدهم آزمون سراسری نتیجه محور از دانش آموزان گرفته شود که این 
اتفاق تنها در دوازدهم رخ می دهد و نوع آزمون در ششم و نهم فایده ای ندارد چرا 
که در پایان کلاس نهم معلمان برگه دانش آموزان خود را تصحیح می کنند و معلم 
به دانش آموزانش نمره پایین نمی دهد چون در درجه نخست خود معلم مسؤول 

است.
تغییر دادن انواع تشویق و تنبیه ها در آموزش و پرورش

عابدینی در پایان عدم ایجاد نظام انگیزشی را نقطه ضعف نظام آموزشی دانسته 
و بیان می کند: نکته سوم ایجاد نظام انگیزشی در افراد داخل سیستم است تا آنها 
به سمت اهداف تعیین شده، حرکت کنند. نظام انگیزشی یعنی اینکه افرادی که 
در سیستم تلاش می کنند تا به سمت اهداف تعیین شده حرکت کند، تشویق 
شوند و آنهایی که کم کاری می کنند و برخلاف اهداف حرکت می کنند، باید تنبیه 
شوند. اما در سیستم آموزش و پرورش ایران هرگونه تشویق و تنبیه به صورت مادی 
تعریف شده است و به انگیزه ها و تنبیه ها غیرمادی توجهی نمی شود، همچنین 
ملاک های ما برای این تشویق ها و تنبیه ها ملاک های به شدت انگیزه کُش است 
و ایجاد رقابت نمی کند. در حقیقت در فضایی که تنها سابقه اهمیت دارد و کیفیت 

کار مهم نیست بعد چند سال فرد بی انگیزه می شود.
بنابراین آموزش و پرورش به عنوان مهم ترین نهاد تربیتی کشور نیازهایش به 
میزان شایسته دیده نشده، بنابراین برای ثبات سیاست گذاری نسبت به سایر 
دستگاه های کشور و برنامه ریزی میان مدت و بلندمدت، بیشترین برنامه ریزی و 
توجه را می طلبد. یک بررسی نشان می دهد بندهای مربوط به آموزش و پرورش 
در قوانین و برنامه های توسعه، آشفته و بسیار نامنظم است. این اقدام نه تنها خود 
نهاد آموزش و پرورش را از مسیر و هدف اصلی خود باز می دارد بلکه در بلندمدت 
و به سبب ناهماهنگی این نهاد تربیتی و آموزشی با برنامه ها و سیاست های کلان 
کشور، زمینه های زوال و کم اهمیت بودن آن را رقم می زند. این در حالی است که 
مسیر توسعه و پیشرفت جامعه از آموزش و پرورش می گذرد. بررسی اسناد مربوط 
به برنامه های توسعه در کشور نشان می دهد که اولویت های آموزش و پرورش 
متناسب این برنامه ها چندان کارآمد نبوده که این مهم باید با تامل بیشتری مورد 

توجه مسؤولان قرار بگیرد.

بررسی وضعیت مدارس خصوصی در گفت وگو با کارشناس آموزش و پرورش؛

رشد مدارس خصوصی؛ ثمره بی عدالتی آموزشی
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رییس کل سازمان توسعه تجارت:

مرکز تجاری ایران در قطر به زودی 
راه اندازی می شود

رییس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به برنامه های این سازمان در 
زمینه پشتیبانی و حمایت از تجار و بازرگانان، گفت: مرکز تجاری ایران در قطر 

راه اندازی و فعالیت رایزن بازرگانی ایران در این کشور آغاز می شود.
»علیرضا پیمان پاک« در نشست تجار و بازرگانان ایرانی که در نخستین روز سفر 
بزرگ ترین هیات تجاری ایران به قطر در دوحه برگزار شد، با اشاره به برنامه دولت 
در زمینه رونق تجارت به ویژه با کشورهای همسایه، اظهار داشت: در زنجیره تأمین 
حوزه صادرات چندین بخش وجود دارد که مهم ترین بخش آن، روابط تجاری و 

توسعه بازار است.
وی افزود: برپایی هیات های تجاری یکی از راهکارهای توسعه بازار است که از 
این طریق ارتباط تجار با یکدیگر برقرار می شود و هیات های تجاری ایران در قطر 
حضور می یابند و پس از آن نیز تجار قطری به ایران خواهند آمد. موضوع بعدی 
برگزاری نمایشگاه و معرفی توانمندی های صنعتی و تجاری ایران به تجار قطری که 
در این زمینه نیز برنامه ریزی شده است. همچنین نمایشگاهی نیز از توانمندی های 

تجاری قطر در ایران برگزار خواهد شد.
پیمان پاک تصریح کرد: در سال گذشته تجارت ایران با کشورهای همسایه رشد 
قابل توجهی داشت و به عنوان مثال تجارت با عمان 7۰ درصد و ترکیه ۱۲۰ درصد 
توسعه یافته است، بااین وجود در ارتباط تجاری با کشور قطر روند نزولی داشته ایم 
که باتوجه به قرابت های سیاسی میان دو کشور و همچنین فرصت برگزاری جام 
جهانی در این کشور، لازم است در مسیر توسعه تجارت با کشور قطر حرکت کنیم.
رییس کل سازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد: سازمان توسعه تجارت در هر 
کشوری که موفق بوده است و توسعه تجارت با آن کشور را شاهد بوده ایم، این 
موفقیت با همکاری اتاق های بازرگانی مشترک محقق شده است و این اتاق ها 
هستند که می توانند نقش اصلی را در این زمینه ایفا کنند و سازمان توسعه تجارت 
نیز از فضای تجاری که خود اتاق های بازرگانی ایجاد کرده اند، پشتیبانی می کند؛ 
البته مشروط به اینکه اتاق مشترک به دنبال منافع چند فرد خاص نباشد، بلکه 
فضا را به سمتی هدایت کند که همه تجار بتوانند از این فضا استفاده کنند، در آن 

صورت حمایت سازمان توسعه تجارت نیز قابل توجیه خواهد بود.
تجار،  با  تجار  ارتباط  توسعه  و  فضا  این  ایجاد  از  پس  کرد:  خاطرنشان  وی 
الزاماتی ایجاد می شود که نخستین الزام، حمل ونقل است. در این زمینه یارانه 
بار و مشوق های صادراتی تعیین شده و رییس جمهور نیز دستور داده اند بخش 
عمده ای از این مشوق ها برای تجارت با کشورهای همسایه اختصاص یابد. در 
سال جاری نیز به دنبال این هستیم که مشوق های صادراتی را از ابتدای سال 
مورداستفاده قرار دهیم. پیمان پاک تاکید کرد: موضوع بعدی مسائل اعتمادی 
و تضمینی است و این نکته که یک تاجر زمانی که قصد دارد در کشور قطر با تاجر 
دیگری کار کند، چگونه اعتماد کند؟ در این زمینه صندوق ضمانت صادرات را 
مکلف کرده ایم با صندوق متناظرش در قطر قراردادی منعقد کند که بر مبنای 
آن، صندوق تجار را معرفی می کند و بر اساس اعتبارسنجی که صورت می گیرد، 

بیمه نامه صادر می شود و تاجر با خیال آسوده می تواند بار خود را ارسال کند.
رییس کل سازمان توسعه تجارت ایران اظهار داشت: مسئله دیگر بازگشت پول 
است که در این زمینه پیگیری های خوبی انجام شده است و به زودی با طرف 
قطری به توافقاتی می رسیم. کشور قطر ظرفیت های خوبی در اختیار دارد و 
باتوجه به رویکرد و انگیزه مثبت طرف قطری در زمینه توسعه تجارت با ایران، باید 

تلاش کنیم فضا به سمتی برود که شاهد توسعه تجارت با این کشور باشیم.
وی ادامه داد: ایجاد مراکز تجاری در کشورهای هدف نیز اقدام دیگری است که 
در حال انجام است و تاکنون این مراکز در هشت کشور راه اندازی شده و در ۱۲ 
کشور نیز در دست احداث است. این مراکز که سفارتخانه های تجاری ایران در آن 
کشورها محسوب می شوند 7۰ مسئولیت بر عهده دارند که از آن جمله می توان به 
ارائه مشاوره های حقوقی و مالیاتی و پشتیبانی های لجستیکی اشاره کرد. مرکز 
تجاری ایران در قطر نیز به زودی افتتاح می شود و رایزن بازرگانی ایران در قطر نیز از 
امروز کار خود را آغاز کرده است و تجاری که اولین مرحله ورودشان به قطر را تجربه 

می کنند می توانند از چنین پشتیبانی هایی استفاده کنند.
 

کارشناس اقتصادی:

۴ میلیون مشاغل سال گذشته
 کمتر از کارمندان مالیات دادند

یک کارشناس حوزه مالیات با اشاره به عدالت مالیاتی اعلام کرد: ۴ میلیون 
مودی مشاغل سال گذشته ۱7 هزار میلیارد تومان مالیات پرداخت کرده اند که به 
طور میانگین هر مودی ۴ میلیون تومان پرداخته و مالیات عمده آنها کمتر از یک 

میلیون تومان بوده است.
»وحید عزیزی« پژوهشگر مسائل اقتصادی در فضای مجازی نوشت: ۴ میلیون 
مودی مالیاتی مشاغل در کشور داریم که در واقع همه مودیان به جز شرکت ها و 
کارمندان حقوق بگیر )اعم از تمامی مغازه ها، فروشگاه ها، پزشکان، وکلا، کارگاه ها 
و...( هستند. وی افزود: این ۴ میلیون مودی مشاغل سال گذشته سرجمع ۱7 
هزار میلیارد تومان مالیات پرداخت کرده اند؛ یعنی به طور میانگین هر مودی ۴ 

میلیون تومان که پرداختی عمده آنها کمتر از یک میلیون تومان بوده است.
این کارشناس حوزه مالیات ادامه داد: سازمان امور مالیاتی اطلاعات متقنی 
در اختیار دارد، اما با وجود افزایش قیمت های شدید سال گذشته و با توجه به 
و تعدیلات مختلفی در  را نصف کرده  ملاحظه شرایط کرونایی، ضرایب سود 
نظر گرفته است و فقط اندکی به این مالیات های نزدیک به صفر افزوده که داد 
ذی نفعان درآمده است. عزیزی در ادامه با طرح چند سوال، اضافه کرد: آیا جامعه 
کارمندان کشور راضی هستند، سازمان امور مالیاتی مشابه گذشته با این وضعیت 
پرداخت مالیات مشاغل کنار بیاید؟ آیا شرکت های تولیدی راضی هستند فشار 
بیشتری تحمل کنند، اما اصناف یک چندم مالیات حقه را نپردازند؟ واقعاً عمده 

این کسب وکارها سودشان کمتر از حقوق یک کارمند است؟.

معاون وزیر اقتصاد:

کشور باید با مالیات اداره شود
رئیس کل سازمان امور مالیاتی می گوید عقلانیت در اداره کشور حکم می کند 
که کشور با مالیات اداره شود. داوود منظور معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی و 
رئیس کل سازمان امور مالیاتی در صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت: 
»به اجماع قاطبه اقتصاددانان فارغ از تنوع گرایش های فکری آنان عقلانیت در 
اداره کشور ایجاب می کند کشور با مالیات اداره شود.« منظور همچنین در پاسخ به 
انتقادی مبنی بر غیر معقول بودن اختصاص برخی منابع بودجه ای به اقشار خاص 
در قوانین بودجه سنواتی، با پذیرش این انتقاد نوشت: »همینطور است. هر دو طرف 
منابع و مصارف بودجه باید سنجیده و معقول باشد. این نمایندگان مجلس هستند 

که مصارف بودجه را با رعایت اصل صرفه و صلاح عمومی تصویب می کنند.«

هرچند، بازار ارز در هفته های اخیر روند صعودی داشته 
و در محدوده رکورد ۲۸ مهرماه خود پرسه می زند، شواهد 
از ریزش قریب الوقوع نرخ ارزهای خارجی در بازار حکایت 

می کند.
براساس این گزارش، ارز در هفته های اخیر روند صعودی 
می زند.  پرسه  خود  تاریخی  رکورد  محدوده  در  و  داشته 
رکوردی که در ۲۸ مهرماه ۱۳۹۹ با ثبت قیمت ۳۱۸۶۰ 
تومانی برای دلار آمریکا، در کارنامه عملکرد دولت دوازدهم 

به ثبت رسید.
برخی کارشناسان اقتصادی معتقدند، ناتوانی دلار در 
حرکت به سمت قله های بالاتر، به این معناست که این 
بازار گزینه مناسبی برای سرمایه گذاری نبوده و با وجود 
اخیر،  سال های  طی  درصدی   ۴۰ از  بیش  تورم های 
حتی نتوانسته ارزش ۲۰ ماه گذشته خود را بازیابی کند. 
بنابراین، بازدهی دلار طی مدت مذکور تقریباً »صفر« بوده 
و نسبت به سایر بازارهای دارایی نظیر بورس و مسکن، 

جامانده محسوب می شود.
با این وجود تحلیل گران تکنیکال معتقدند، عبور قیمت ها 
تلاطم  زمینه ساز  می تواند  ارز،  بازار  در  تاریخی  سقف  از 
مضاعف در بازارهای موازی و آشفتگی قیمت ها باشد. از 
این رو، مدیریت بازار ارز در مقطع فعلی )که نرخ ها به قله 
تاریخی نزدیک شده(، به پشتوانه ابزار در دسترس و بهبود 

شرایط ارزی کشور، ضروری است.
اردیبهشت ماه  پایان  تا  گمرک،  رسمی  آمار  اساس  بر 
۱۴۰۱، ارزش تجارت خارجی کشور به ۱۶ میلیارد و ۶۳۱ 
صادرات  سهم  میان،  این  در  است.  رسیده  دلار  میلیون 
کوره،  نفت  خام،  نفت  به استثنای  غیرنفتی،  کالاهای 
نفت سفید و صادرات از محل تجارت چمدانی، با رشد 
۳7 درصدی، از ۸ میلیارد و ۵۱۶ میلیون دلار عبور کرد. 
ماه نخست  در ۲  تجارت خارجی کشور  تراز  همچنین، 

سال، به مثبت ۴۰۱ میلیون دلار رسیده است.
از سوی دیگر، اخباری که از وزارت نفت به گوش می رسد، 
حاکی از دسترسی کامل به منابع ارزی ناشی از فروش 
نفت و فرآورده های نفتی است. جواد اوجی وزیر نفت بارها 
درباره وصول کلیه مطالبات ارزی ناشی از فروش نفت و 
است.  داده  خبر  اخیر  ماه های  طی  مرتبط  فرآورده های 
خبری که توأم با افزایش قیمت و میزان صادرات نفت و 

مشتقات آن، نشان از امکان مدیریت مؤثرتر بازار ارز با ابزار 
مداخله ای دارد.

مصوبه سران قوا برای مدیریت بازار ارز
هفته  شب  )چهارشنبه  خردادماه  یازدهم  جلسه  در 
گذشته( شورای عالی هماهنگی سران قوا که به ریاست 
رئیس جمهور تشکیل شد، اختیارات جدید و ویژه ای به 
بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز داده شد. اختیاراتی 
که برخی گمانه زنی ها، از مدیریت نرخ ارز برای بازگشت به 
دامنه ۲۰ هزار تومانی دلار، به عنوان یکی از محورهای آن، 

حکایت دارد.
همچنین بر اساس مصوبه این جلسه، معاملات فردایی 
غیرقانونی  و  ممنوع  ارز،  فردایی  معاملات  همانند  طلا 
شناخته شد و فعالان این بازار به جرم اخلال اقتصادی، 

تحت پیگرد قرار خواهند گرفت.
به زودی اختیارات ویژه ای به بانک مرکزی اعطا 

خواهد شد
شاید بتوان بخشی از جزئیات مصوبه فوق را در خلال 
اظهارات رئیس کل بانک مرکزی، یک روز قبل از جلسه 

سران قوا جست وجو کرد.
هیأت  جلسه  حاشیه  در  آبادی  صالح  علی  که  جایی 
دولت و در جمع خبرنگاران با اشاره به برنامه مفصل بانک 
مرکزی به منظور مدیریت بازار ارز، اظهار داشت: در حال 
حاضر بانک مرکزی در چارچوب محدودیت های قانونی 
نگاه دارد و قطعاً  را متعادل  ارز  بازار  در تلاش است که 
آرامش در بازار ارز ایجاد خواهد شد. اختیارات ویژه ای به 
زودی به این نهاد، اعطا خواهد شد و نقش این اختیارات 
بازار ارز،  در افزایش توان بانک مرکزی برای فعالیت در 

مثبت ارزیابی می شود.
رئیس کل بانک مرکزی در بخش دیگری از سخنانش به 
تقویت عرضه ارز اشاره کرد و گفت: وضعیت درآمدهای 
ارزی خوب است و در نتیجه ما از نظر عرضه ارز مشکلی 
ارزی  حوالجات  و  اسکناس  بخش  دو  در  نداریم. 
عرضه های مان را بیشتر می کنیم. در بخش تقاضا نیز تلاش 
خواهیم کرد، تقاضاهای واقعی بازار، چه در بخش حواله و 
چه در بخش اسکناس را به طور کامل در سامانه نیما و بازار 

متشکل ارزی پوشش دهیم.

سیگنال بیشترین اسکناس ارزی در طول تاریخ
رئیس بانک مرکزی در بخش دیگری از سخنانش به رشد 
بی سابقه ذخایر اسکناس بانک مرکزی اشاره کرد و درباره 
وضعیت تجارت خارجی گفت: همان طور که پیش تر نیز 
تاکید کرده ام، در حوزه اسکناس بیشترین ذخایر اسکناس 
ارزی را در تاریخ بانک مرکزی داریم. در دو ماهه ابتدایی 
سال جدید حدود ۵/ 7 میلیارد دلار صادرات نفت، فرآورده، 
میعانات، گاز و پتروشیمی داشتیم. در مدت مشابه سال 
گذشته این رقم ۵/ ۴ میلیارد دلار بوده است و این یعنی 
ارزی محقق شده  درآمدهای  در  از ۶۰ درصد رشد  بیش 

است.
تکرار سناریوی مهرماه ۱۳۹7؟

مرور سابقه تصمیم گیری در حوزه ارز در سطح سران قوا 
نشان می دهد، پس از رکورد شکنی های پیاپی نرخ ارز از 
واپسین روزهای سال ۹۶ تا مهرماه ۹7 که دلار آمریکا را از 
کانال ۴ هزار تومانی تا مرز ۲۰ هزار تومان رساند، روند بازار 

ارز معکوس شد و کاهش قابل ملاحظه ای رقم خورد.
در همین راستا، اختیارات سران قوا در مهرماه ۱۳۹7 به 
بانک مرکزی برای مداخله در بازار ارز و نیز تأکید بر استفاده 
از همه ابزارهای قانونی برای بازگشت ارزهای صادراتی، 

موجب ریزش سنگین قیمت ها در بازار ارز شد.
به گونه ای که از پایان مهرماه ۱۳۹7، بانک های دولتی به 
نمایندگی از بانک مرکزی، خریدار موج سنگین فروش ارز 
شدند و قیمت دلار در اردیبهشت ۱۳۹۸، با وجود استمرار 
در  روانی،  و  سیاسی  فشارهای  و  اقتصادی  تحریم های 

محدوده ۱۱۵۰۰ تومانی نوسان می کرد.
بررسی ها نشان می دهد، هرچند به واسطه رشد نقدینگی 
و تقاضای غیررسمی در بازار ارز، امکان سقوط قیمت ها 
همچون پیشینه تاریخی مهرماه ۱۳۹7 وجود ندارد، اما 
بانک مرکزی  مؤثرتر  برای نقش آفرینی  ظرفیت های لازم 
و ظرفیت هایی که  ابزار  دارد.  آزاد وجود  بازار  در تحولات 
می تواند، التهاب کنونی قیمت ها را مرتفع کرده، دلار را به 
دامنه ۲۰ هزار تومانی بکشاند و انتظارات تورمی را در بازه 

کنونی کنترل کند.
هرچند در میان مدت و بلند مدت، کنترل ریشه های تورم 
که اصلی ترین عامل اثرگذار بر بازار ارز محسوب می شود، 

اجتناب ناپذیر است.

آیا سناریوی مهرماه 1397 تکرار می شود؟

بازار ارز در معرض یک شوک منفی

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: به دلیل اینکه اغلب متغییرهای 
اقتصادی کشورمان وضعیت مناسبی ندارند از جمله اینکه نرخ تورم بسیار 
بالایی داریم، نرخ بیکاری هم بالا است و نرخ رشد اقتصادی پایین است 
و الزامات FATF مانند مبارزه با پولشویی و ... رعایت نمی کنیم، از لحاظ 
اقتصادی هم شرایط لازم برای عضویت در این پیمان ها را نداریم و اینکه عضو 
پیمان شانگهای شده ایم بیشتر از این که اقتصادی باشد یک پذیرش سیاسی 

بوده  است.
کامران ندری درباره عدم حضور ایران در بریکس در حالی کشورهایی مانند 
پاکستان در این پیمان حضور دارند، اظهار داشت: باید توجه داشته باشیم 
که ایران شاخص های مطلوب اقتصادی برای حضور در این پیمان ها را ندارد.

وی ادامه داد: برای عضویت در سازمان تجارت جهانی با وجود ایران چند بار 
درخواست داده اما عضو این سازمان نیستیم چراکه علاوه بر اینکه برخی از 
کشورهای عضو این سازمان مخالف عضویت ایران هستند، اساسا کشورمان 

شاخص های مورد نظر برای پیوستن به این پیمان ها را ندارد.
این کارشناس اقتصادی افزود: در سازمان تجارت جهانی هم چیزی شبیه 

به ناتو، تصمیمات اجماعی است و حتی مخالفت این کشور با تصمیمی،  
مساله جدی محسوب می شود و کشورهای عضو باید در تمام زمینه ها به 
توافق برسند و اتفاق نظر داشته باشند. از سوی دیگر کشورهایی هم در این 
پیمان ها حضور دارند که اجازه نمی دهند ایران عضو این سازمان و پیمان ها 

شود.  
ندری با اشاره به عضویت ایران در پیمان شانگهای گفت: موضوع اول این 
است که در پیمان شانگهای  کشورهایی که ایران با آنها مشکل دارند حضور 
ندارند و تاکنون هم عضو ناظر بودیم و از ۶ ماه قبل پذیرفتند ایران به این پیمان 
بپیوندند که این پذیرش هم مطلق نیست. عضویت ایران در پیمان شانگهای 
را مشروط پذیرفته اند و ایران باید تمهیدات و شرایطی را کشورهای عضو تعیین 

کردند را فراهم کند.  
وی با اشاره به شرایط عضویت در پیمان ها به ویژه پیمان های پولی اظهار 
داشت: برای مثال در پیمان ماستریخت که منجر به ایجاد منطقه یورو و 
اتحادیه اروپا شد، شرط مهم این است که نرخ تورم هیچ یک از اعضا نباید 
بالای ۳ درصد باشد و اگر نرخ تورم بالای ۳ درصد برود، می توانند آن کشور را 

از پیمان خارج کنند.
متغییرهای  اغلب  اینکه  دلیل  به  کرد:  تاکید  اقتصادی  کارشناس  این 
اقتصادی کشورمان وضعیت مناسبی ندارند از جمله اینکه  نرخ تورم بسیار 
بالایی داریم، نرخ بیکاری هم بالا است و نرخ رشد اقتصادی پایین است و 
لحاظ  از  نمی کنیم،  رعایت   ... و  پولشویی  با  مبارزه  مانند   FATF الزامات
اقتصادی هم شرایط لازم برای عضویت در این پیمان ها را نداریم و اینکه عضو 
پیمان شانگهای شده ایم بیشتر از این که اقتصادی باشد یک پذیرش سیاسی 

بوده است.
وی در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه از نظر اقتصادی شرایط لازم برای حضور 
در پیمان شانگهای را هم نداریم، گفت: از آنجایی که شرایط اقتصادی برای 
حضور در پیمان شانگهای را نداریم، نمی توانیم از مزایای این پیمان بهره مند 

شویم و مزایای این پیمان شامل کشورمان نمی شود.  
ندری ادامه داد: برای حضور در پیمان های بین المللی با چند مشکل جدی 
مواجه هستیم که یکی از آنها نرخ تورم بالا است و تا زمانی که تورم کشورمان 

بالاست، اصلا امکان ورود به پیمان های پولی نیست.    
ایران عضو هیچ پیمان پولی نیست و نمی تواند باشد 

این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه ایران در هیچ پیمان پولی حضور ندارد 
و نمی تواند داشته باشد، گفت: در حالی که عضویت در پیمان های پولی برای 

تجارت بین المللی حائز اهمیت است اما در هیچ پیمان پولی حضور نداریم.
وی ادامه داد: علاوه بر نرخ تورم بالا، مشکل دیگر برای حضور در پیمان ها، 
ریسک سیاسی ایران است که این ریسک در ایران بالا است و کشورها برای 
سرمایه گذاری در کشورمان یا پذیرفتن ایران در پیمان ها باید ریسک بالارا 

متحمل شوند.   
سایر  یا  بریکس  در  پاکستان  مانند  کشورهای  حضور  به  اشاره  با  ندری 
پیمان های پولی اظهار داشت: باید توجه داشته باشیم که پاکستان در چند 
سال گذشته تا حدودی نرخ تورم را کنترل کرده است و به این فاکتور برای 
حضور در پیمان های بین المللی را دست یافته  است. البته دارا بودن همه 
شاخص های اقتصادی مهم نیست برای مثال لازم نیست کشورها نرخ رشد 
اقتصادی بالایی داشته باشد اما چند شاخص از جمله نرخ تورم و ریسک 

سیاسی از اهمیت بالایی برخوردار است.
وی افزود: دو فاکتور مهم تورم و ریسک سیاسی در ایران نرخ بالایی دارد 
در حالیکه در کشوری مانند پاکستان میانگین نرخ تورم نبست به ایران کمتر 
بوده و هر چند ریسک سیاسی پاکستان هم بالا است اما نسبت به ایران 
این شاخص بهتر است. از سوی دیگر  پاکستان عضو fatf است و الزامات 
آن را رعایت می کند. شاید نرخ رشد اقتصادی پاکستان هم پایین باشد اما 
فاکتورهای مهم حضور در این پیمان ها را دارد. در روابط بین الملل پایین بودن 
نرخ ریسک مهم است و از این رو رشد اقتصادی ریسک ایجاد نمی کند اما نرخ 

بالای تورم، ریسک را افزایش می دهد.  

کارشناس اقتصادی:

اغلب متغییرهای اقتصادی درایران وضعیت مناسبی ندارند 

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران:

 اصلاحات اقتصادی باعث مالیات مضاعف برای مردم نشود
و  ایران گفت: گرفتن تصمیمات خلق الساعه  بازرگانی  اتاق  نایب رئیس   
سیاستگذاری هایی که بعضا حتی ۲۴ ساعت هم دوام نمی آورد، نتیجه عدم 

توجه و مشورت با خواسته های بخش خصوصی است.
حسین سلاح ورزی درباره تعامل بخش خصوصی و دولت اظهارداشت: در 
سال ۹7 و  سال  های قبل از آن در موضوعات مختلف اقتصادی، اتاق بازرگانی 
و  هشدارها  نظرات،  نقطه  کرد  سعی  خصوصی  بخش  نماینده  عنوان  به 
پیشنهادات خود را به صورت مستمر و مدون به دولت و قوای سه گانه منعکس 
کند. چراکه به موجب قانون؛ اتاق بازرگانی نقشی به عنوان مشاور سه قوه هم 
برای خود قائل است. در این راستا در موضوعات مختلفی که مرتبط با مصالح 
و منافع ملی است از جمله موضوع ارز ۴۲۰۰ تومانی، یارانه های پنهان و آشکار 

و موارد دیگر، مکاتباتی را منعکس کرده که همگی در این راستا بوده اند.
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران در ادامه تصریح کرد: براین باوریم که هرگونه 
مناسب  زمان  در  آن  ذی نفعان  مشورت  با  اقتصاد  حوزه  در  تصمیم گیری 
می تواند اثرگذاری بهتری داشته باشد. در همین راستا قانونگذار هم در مواد ۲ 
و ۳ قانون بهبود مستمر کسب و کار همین کار را کرده و دستگاه های اجرایی 
را مکلف کرد قبل از تدوین آیین نامه دستورالعمل ها، شیوه نامه و قوانین و 
مقررات، نظرات بخش خصوصی را در نظر بگیرد. سلاح ورزی در ادامه افزود: 

واقعیت این است که در بخشی از بدنه حاکمیت از جمله روسای قوا یا وزرا 
یا بخش های دیگر روی این قضیه تاکید دارند و از آن استقبال می کنند اما 

در بدنه دولت خیلی قائل به این موضوع نیستند.از همین روی تصمیمات 
بعضا حتی ۲۴  که  و سیاستگذاری هایی می کنند  خلق الساعه می گیرند 
ساعت هم دوام نمی آورد و این نتیجه عدم توجه و مشورت با خواسته های 
بخش خصوصی است. نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه واقعیت این 
است که از اول انقلاب تا کنون ما همیشه در برهه حساس قرار داشته ایم، ادامه 
داد: هر رئیس بانک مرکزی و دولتی که روی کار آمد وعده تک نرخی شدن ارز 
و جمع کردن بساط یارانه ها داده است. همه مطالعات و بررسی ها نه تنها در 
ایران بلکه در تمام دنیا نشان می دهد این روش حمایتی در بلندمدت، جواب 
نمی دهد و بیشتر به توزیع رانت و فساد و قاچاق کمک کرده می انجامد، که 
اغلب شجاعت و ارداه کافی برای اصلاح این جراحی اقتصادی وجود نداشته 
است. هر بار هم که آمده اند این تصمیم را بگیرند، دولت ها به دلایل مختلفی 
کوتاه آمده اند. سلاح ورزی درباره شیوه اجرای حذف ارز ترجیحی در کشور 
گفت: این روند در ایران از چند سال پیش بوجود آمده بود، وقتی برای مرغ 
و گوشت و برای برخی کالاها به تدریج حذف شد. اکنون هم برای بسیاری 
از نهاده های دام حذف شده اما برای دارو و نان همچنان برقرار است، این 
اقدامات ضمن آن که باید منجر به کنترل تورم و تقویت پول ملی شود، باعث 

برداشتن مالیات مضاعف از جیب مردم نشود.
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واکنش روان شناسان به مهمترین معضل فوتبال ایران؛

سنگ پرانی به اخلاق و فرهنگ
 تا قهرمان سازی از بازیکنان پوشالی

اتفاقات بازی تراکتور و پرسپولیس که ۲۹ اردیبهشت در ورزشگاه یادگار امام )ره( 
تبریز برگزار شد، نشان داد فوتبال ایران در حوزه  فرهنگ و اخلاق با مشکلات زیادی 

روبروست.
براساس این گزار ش، حین بازی تیم پرسپولیس و تراکتور شاهد سنگ پراکنی و 
حرکات زشت هواداران تراکتور بودیم که به تعلیق و توقف این بازی منجر شد. این 
اولین بار نیست که در مسابقات فوتبال شاهد چنین اتفاقاتی هستیم؛ اتفاقاتی که 

آنقدر خطرناک است که می تواند عواقب زیادی به دنبال داشته باشد.
در همین راستا و برای ریشه یابی این اتفاقات  با تعدادی از جامعه شناسان و 
روان شناسان مطرح کشور اعم از امان الله قرایی مقدم متخصص آسیب شناسی 
اجتماعی، مجید ابهری متخصص حوزه آسیب های اجتماعی، احمدرضا فتوت 
دکترای روانشناسی سازمانی، مجدالدین مستعان روانشناس سلامت و آمادگی 
ذهنی و رضا صابری جامعه شناس و متخصص رسانه، به گفت و گو نشسته ایم که 

مشروح آن را در ادامه می خوانید.
شخصیت ایرانی ها و وضعیت فعلی جامعه

احمدرضا فتوت گفت: هوش هیجانی ما به درستی پرورش نیافته و برای کنترل 
آن آموزش صحیح ندیدیم. اصولا شخصیت ایرانی ها بیشتر از عقلانیت، به سمت 
احساسات و هیجانات رفته است. البته وضعیت اقتصادی و اجتماعی بر جامعه 
تاثیر بالایی گذاشته و آستانه تحمل افراد را پایین آورده است که در شرایط مسابقه 
به دلیل فضای موجود، هوش هیجانی تماشاگران کمتر می شود و کنترل بر رفتار به 
حد زیادی از بین می رود. مجدالدین مستعان نیز با انتقاد از مدیران باشگاه ها خاطر 
نشان کرد: نکته اول در مقابل این رفتارها تحت الشعاع قرار دادن مدیریت است؛ 
بخش فرهنگی باشگاه های ورزشی کم کار شده اند و به آموزش فرهنگی و روانی 

بازیکنان توجه چندانی نمی شود.
طرفداران متعصب و جماعت هیجانی

سعید عباسی مدیرعامل اسبق باشگاه تراکتور، هواداران این تیم را بسیار متعصب 
دانست و بیان کرد: بر خلاف پایتخت، شهر تبریز فقط یک تیم فوتبال در این سطح 
دارد که تعصب بسیاری برروی آن است. انتظارات طرفداران از این تیم بالاست و در 
مقابل کم کاری مدیران باشگاه بسیار به چشم می خورد که نارضایتی و اعتراضات را 

مدام بیشتر و شدیدتر می کند.
امان الله قرایی مقدم حاضران در ورزشگاه را جماعت مجذوب خواند و گفت: 
در جماعت مجذوب، افراد به یک فعل جذب می شوند و آن را تکرار می کنند که 
اکثرا یک حرکت غیرعقلانی و احساسی است و کسی حین انجام آن به نتیجه فکر 
نمی کند. همگان از  تعصب زیاد طرفداران تیم تراکتور اطلاع دارند و همین عامل 

باعث شروع سنگ پراکنی در بازی شد و ادامه یافت.
دکتر صابری نگاه به این اتفاق را فراتر از زمان بازی دانست و گفت: طرفداران 
تیم در طول یک سال و یک فصل پالس های منفی زیادی دریافت می کنند و 
دلیل بعضی کنش های تعصبی همین پالس ها است که گاها حوادث تلخی مانند 
سنگ پراکنی اخیر را رقم می زند. احساس می شود رسانه های مجازی در تقابل با 
قوانین و محدودیت ها هستند و حس می شود این رسانه ها تاثیر بالایی بر هیجانی 

شدن و تحریک بیش از حد  مخاطبان خود دارند.
برخورد صحیح و مقابله با این افعال

احمدرضا فتوت برای این رفتارها برخوردهای سخت را پیشنهاد داد و اظهار 
داشت: برخوردهای گذشته با این ناهنجاری ها مناسب و تاثیرگذار نبوده است. به 
نظر این بار صرفا تیم و بازیکن را جریمه نکنند بلکه با طرفداران نیز برخورد صحیحی 
انجام شود؛ مثلا برای یک دوره زمانی بازی های تیم هایی که هواداران شان تخلفاتی 
انجام دادند را در یک شهر دیگر برگزار کنند. البته باید بازیکنانی که باعث تحریک 
هواداران می شوند را هم محروم کرد. قرایی مقدم فرهنگ سازی در مقابل چنین 
رفتارهایی را ضروری دانست و خاطرنشان کرد: بهترین راه مقابله با این معضل 
فرهنگ سازی درست است البته نه فقط به شکل تهاجمی؛ بلکه باید روشی پیش 

گرفته شود تا خاطیان به دست خود مردم تنبیه شوند.
مستعان نیز حل این مشکلات را به ۲ مرحله کلی تقسیم بندی کرد و توضیح داد: 
مرحله اول تغییر قوانین انضباطی است؛ جریمه نقدی برای باشگاه و یا بازیکنی 
که درآمد میلیاردی دارد اصلا مناسب نیست و باید برخوردهای بهتری را جایگزین 
کنیم. مرحله دوم جلسات رسانه ای کارشناسان با حضور مسئولین است تا در 
شفافیت کامل هم آموزش لازم برای مسئولان انجام گیرد و هم مردم سطح او را درک 

کنند و تصمیم بگیرند.
قهرمان سازی از ورزشکاران ناشایست

مجید ابهری نوع رفتار چهره های سرشناس ورزشی مخصوصا فوتبالیست ها را 
در جامعه موثر دانست و بیان کرد: از دیرباز تاکنون ورزشکاران الگوهای ظاهری 
و رفتاری جوانان و فرزندان ما بوده اند. متاسفانه فضای مجازی سبک زندگی ما 
را تغییر داده و برخی فوتبالیست ها در کنار درآمدهای کلان، در روش تک بعدی 
قرار گرفته و رسالت خود را فراموش کردند. من مقصر اول را رسانه ها می دانم که 
از ورزشکار نالایقی قهرمان و اسوه می سازد که حتی به رفتار خود نیز تسلط ندارد 
و باعث تحریک مردم و هواداران می شود. رسانه ها باید به انسان سازی بپردازند نه 
قهرمان سازی؛ باید به جای معروف کردن هر شخصیتی، به آموزش تماشاچیان و 

فرهنگ تماشای منطقی بپردازند.
 نقش رسانه ها

کرد:  نشان  خاطر  اجتماعی  نشاط  حوزه  در  ورزش  نقش  به  اشاره  با  صابری 
متاسفانه به رسانه های مبتنی بر اینترنت توجه کمی می شود و از رسانه هایی مثل 
تلویزیون و رادیو تنها برای ارسال یک پیام استفاده می شود نه برای تحلیل محتوا و 
ساخت افکار. در حال حاضر باید بپذیریم که تاثیر شبکه های مجازی بر مردم بیشتر 
است زیرا کاربران تنها گیرنده پیام نیستند و خود را در تولید پیام نیز موثر می دانند 
و به همین دلیل فعالیت در این رسانه ها را ترجیح می دهند. بر همین اساس باید 

سرمایه گذاری مطلوبی بر این امر انجام شود و چارچوب مناسبی اعمال شود.

 مدیران باشگاه استقلال برای انتخاب سرمربی خارجی زمان زیادی در اختیار 
ندارند و در صورتی که طی ۴۸ ساعت آینده با گزینه خارجی به توافق نرسند به 
احتمال زیاد باید شاهد حضور جواد نکونام به همراه مربیان اسپانیایی و البته 

مهدی هاشمی نسب روی نیمکت آبی ها باشیم.
براساس این گزارش ، این روزها مهم ترین دغدغه هواداران استقلال انتخاب 
جانشین فرهاد مجیدی است و آنها دوست دارند هر چه زودتر سرمربی تیم 
محبوبشان را بشناسند. اینکه چه کسی جای فرهاد مجیدی را روی نیمکت 
و مدیران  تبدیل شده  آنها  برای  بزرگ  به یک معمای  استقلال خواهد گرفت 
استقلال کاری سخت را پیش رو دارند، چرا که انتخاب جانشین مجیدی که با 
استقلال قهرمان لیگ برتر شده و رکوردهای زیادی را خلق کرده است کاری آسان 

نیست!
آجورلو همچنان مصر به جذب مربی خارجی

زمانی  این مقطع  در  ترجیح می دهد  استقلال  آجورلو مدیرعامل  مصطفی 
سکان هدایت تیم را به یک مربی مطرح خارجی بسپارد. مربی ای که در حاشیه 
خلیج فارس کار کرده و کارنامه خوبی را از خود بر جای گذاشته باشد. او بر این 
اساس یکی از نزدیکان خود را به امارات فرستاده تا به همراه مدیر برنامه هایی که 
در انتقال مربی و بازیکنان خارجی تجربه داشته و معتمد اوست با نمایندگان 
مربیان خارجی مذاکره کنند. نمایندگان مدیرعامل استقلال چند روزی است در 

امارات به سر می برند، آنها با مدیر برنامه های مربیان خارجی مذاکرات خود را آغاز 
کرده اند و این روند ادامه خواهد داشت تا به سه گزینه اصلی برسند. گزینه های 
اصلی در اختیار آجورلو و هیات مدیره استقلال قرار خواهند گرفت تا مورد بررسی 

نهایی قرار بگیرند.
کار استرا به مذاکره هم نرسید

آندره آ استراماچونی یکی از گزینه های نیمکت استقلال بود اما کار به مذاکره 
نرسید و در همان گام نخست مذاکرات میان طرفین به بن بست رسید. وقتی 
نماینده باشگاه استقلال با مدیر برنامه های مرد ایتالیایی تماس گرفت او اعلام 
کرد در صورتی حاضر به گفت گو هستند که مطالبات وی پرداخت شود! این جمله 
کافی بود تا آبی پوشان قید مذاکره با وی را زده و ۲۴ ساعت بعد استراماچونی 
در پستی اینستاگرامی اعلام کرد هیچ مذاکره ای با باشگاه استقلال انجام نداده 

است!
البته یک نکته مهم درباره استراماچونی صدق می کرد، او در سال های گذشته به 
کرات نشان داده است ابتدا نمایندگانش را پای میز مذاکره می فرستد و در صورتی 

که روند مذاکرات به سودش نباشد آن را تکذیب می کند!
مدیران استقلال که به خوبی از خصوصیات اخلاقی استراماچونی با خبر بوده 
و می دانستند وی پس از اینکه مطالباتش را از استقلال دریافت کند نه تنها حاضر 
به مذاکره و توافق با آبی پوشان نیست بلکه اعلام می کند با باشگاه الغرافه قرارداد 

دو ساله داشته و نمی تواند به ایران بیاید!
مربی خارجی زمان بر است

 گزینه خارجی برای استقلالی ها یک دردسر بزرگ را به همراه دارد، معمولا 
پروسه عقد قرارداد با مربیان خارجی زمان بر است و آنها به راحتی حاضر نیستند 
پای برگه ای را امضا کنند. در شرایطی که استقلال به عنوان قهرمان لیگ برتر 
باید برای فصل آینده تقویت شود مربی خارجی می تواند زمان زیادی را از مدیران 
آبی پوشان گرفته و برنامه های آنها را برای ادامه راه مختل کند. با این تفاسیر 
مدیران استقلال نمی توانند معطل سرمربی خارجی مانده و در صورتی که ظرف 
۴۸ ساعت آینده نتوانند با گزینه ای به توافق برسند، پلن دوم خود را که مربی 

ایرانی است استارت می زنند.
کارنامه قابل دفاع نکونام

 در بین مربیان ایرانی جواد نکونام بهترین گزینه محسوب می شود. کاپیتان 
اسبق تیم ملی که رکوردار بازی در تیم ملی فوتبال ایران است و بازی در بالاترین و 
معتبرترین لیگ فوتبال دنیا را تجربه کرده است. حضور چندین ساله در اوساسونا 
رویای دست نیافتنی هر فوتبالیست ایرانی است اما نکونام با تلاش و پشتکار 
به این مهم رسید و هنوز هواداران فوتبال خاطره گل زیبای او به رئال مادرید را 
فراموش نکرده اند. کارنامه مربیگری جواد نکونام نیز در دو فصل گذشته قابل 
دفاع است، دو قهرمانی با فولاد خوزستان در جام حذفی و سوپر جام فوتبال 
ایران و البته صعود از مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا کارنامه ای قابل دفاع 
ساخته است! نکونام ثابت کرده پله های پیشرفت و موفقیت را با آرامش پشت سر 

می گذارد و برای کاری که انجام می دهد وقت کافی می گذارد.
بندی که نکونام را آزاد می کند

نکونام با باشگاه فولاد خوزستان قرارداد دارد، قراردادی که گرشاسبی از آن 
حرف زده و اعلام کرده حاضر نیست  رضایت نامه او را برای تیم دیگری صادر 
کند! البته پیگری های خبرنگار ورزشی ایرنا حکایت از این دارد در قرارداد نکونام 
بندی وجود دارد مبنی بر اینکه او در صورتی که مبلغی را به باشگاه فولاد خوزستان 

پرداخت کند می تواند بدون دردسر جدا شود.
نکونام، دو دستیار اسپانیایی و هاشمی نسب

در صورتی که جواد نکونام هدایت استقلال را بر عهده بگیرد چه انتخابی 
برای دستیارانش خواهد داشت؟ او در این چند ساله ثابت کرده است به مربیان 
اسپانیایی اعتماد و اعتقاد ویژه ای دارد.به طور حتم در صورتی که استقلال نتواند 
با مربی خارجی به توافق رسیده و سکان هدایتش را به نکونام بسپارد، باید یک 
تمرین دهنده، بدنساز اسپانیایی و مهدی هاشمی نسب را از همین حالا روی 

نیمکت استقلال تجسم کنیم!
به طور حتم نیمکت استقلال با جواد نکونام، مربیان اسپانیایی و هاشمی نسب 
که هواداران استقلال لقب سر طلایی را به او داده اند در لیگ بیست ودوم جذاب 

و تماشایی خواهد بود!
خط می دهند تا نکونام را منصرف کنند

عده ای مخالف حضور جواد نکونام هستند، آنها همان هایی هستند که در چند 
سال گذشته بارها و بارها برای استقلال حاشیه سازی کرده و فضا را برای برخی 
از مربیان آبی پوش مسوم کردند! در روزهای اخیر اخباری شنیده می شود مبنی 
بر اینکه آنها به برخی از افراد خط داده اند تا با حمله به پیج شخصی نکونام از او 

بخواهند هدایت استقلال را بر عهده نگیرد.
با تمامی این تفاسیر باید در انتظار انتخاب سرمربی جدید قهرمان فوتبال ایران 

تا پایان هفته جاری باشیم.

ساعات سرنوشت ساز نیمکت استقلال؛ 

نکونام و دوستانش صاحب تاج و تخت آبی ها؟

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک 
شماره ۹۵۰ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم)آدرس:خیابان امام موقوفه مسجد 
کامکار(که بنام موقوفه مسجد کامکار به تصدی امور اوقاف وامور خیریه شهرستان 
قم میباشد در جریان ثبت است که به علت عدم حضور مالک ویا نماینده قانونی 
تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل 
نمود وارده ۲/۵۰۹۱-۱۴۰۱/۳/۸ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز 
سه شنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۴/۲۱ ساعت ۸/۳۰ الی ۱۲/۳۰ ظهر در محل وقوع 
ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین ومجاورین یا وکیل ویا نماینده 
قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم 
رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک 
ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و 
رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 7۳/۲/۲۵ معترضین 
ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم 

دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف ۱۵۳۰8(
تاریخ انتشار آگهی:سه شنبه ۱۴۰۱/۰۳/۱7
عباس پور حسنی -رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

شاهرخ بیانی:

 مجیدی تا کار بزرگی در امارات انجام نداده به استقلال برنگردد
پیشکسوت استقلال به انتقاد از سرمربی جدا شده این 
تیم پرداخت و خاطراتی مربوط به دوران بازی خودش مطرح 

کرد.
شاهرخ بیانی در خصوص ناراحتی هواداران استقلال بعد 
از جدایی فرهاد مجیدی که شیرینی قهرمانی را به کامشان 
بود  این عنوان قهرمانی چیزی  تلخ کرده، اظهار داشت: 
که هواداران منتظرش بودند و بعد از چند سال به آن نیاز 
داشتند ولی بعد از قهرمانی خبر رفتن فرهاد مجیدی به 
نوعی شیرینی قهرمانی را به کام آنها زهر کرد. به هر حال 
خانه و زندگی فرهاد مجیدی در امارات است و حس می کنم 
به نوعی آنجا راحت تر است و هم می خواهد به محل خانه 
و زندگی خودش نزدیک باشد و هم در محیط دیگری در 
مربیگری آزمون و خطا کند و برای همین این انتخاب را کرده 

است.
وی در مورد اینکه این چندمین جدایی مجیدی از استقلال 
است و هواداران از این بابت از او دلخور هستند هم گفت: 
هوادار حق دارد ولی به هرحال هرکس سبک و روشی برای 
خودش دارد. زمان ما وضعیت مثل امروز نبود و فرق می کرد و 
ما سعی می کردیم به نظر و خواسته هواداران اهمیت بدهیم. 
من چند بار پیش آمد که از استقلال جدا شوم ولی چون 
استقلال به من نیاز داشت و هواداران خواستند بمانم ماندم. 
یک دوره ناصرخان من را برای محمدان بنگلادش خواست و 
برایم بلیت گرفتند و قراردادم را فرستادند و همه کار در حال 
انجام شدن بود و من داشتم می رفتم ولی آقای اولیایی به من 
گفت استقلال به تو نیاز دارد و چند بازی مانده بود تا دربی و 
ماندم و بعد از آن دیگر رفتنم منتفی شد و شرمنده ناصرخان 
شدم. یک بار هم بعد از آن پیشنهاد خوبی از قطر داشتم. آن 
موقع پیشنهاد ۵۰۰ هزار دلاری واقعاً خیلی بود ولی وقتی 
دیدم هواداران چقدر دوست دارند من بمانم و حتی هواداری 
برای اینکه من در حال جدایی بودم اشک می ریخت و همین 
باعث شد منصرف شوم. زمان ما این مسائل مطرح بود ولی 
حالا این چیزها دیگر جایی در فوتبال ندارد و تعصب دیگر به 

شکل سابق وجود ندارد.
پیشکسوت استقلال در ادامه خاطرنشان کرد: استقلال 
قهرمانی خوبی کسب کرد و با توجه به مدیریت خوب آقای 
آجورلو و فراهم کردن همه شرایط این قهرمانی در دسترس 
بود و شرایط به گونه ای بود که واقعاً استقلال باید قهرمان 
از  نیازهای کادرفنی  و رفع  بازیکنان خوب  می شد. جذب 
جمله آن بود. کم تیمی در لیگ برتر داریم که چهار بازیکن 
خارجی داشته باشد که اکثراً هم بازیکنان خوب و با کیفیت 
نیم فصل دو مدافع  نگاه کن  بودند. شما  قیمتی  و گران 
استقلال جدا شدند سریع یک مدافع با کیفیت خارجی 
خارجی  بازیکنان  بهترین  از  می کنم  فکر  که  شد  جذب 
حاضر در لیگ ایران باشد و مدیریت اجازه نداد کمبود دفاع 
به ما ضربه بزند. گابریل پین هم جذب شد که به عنوان یه 
تئوریسین نقش زیادی در قهرمانی استقلال داشت و به هر 
حال استقلال قهرمان شد. به نظرم استقلال امسال باید در 
جام حذفی هم قهرمان می شد ولی متاسفانه به آن نرسید 

و جلوی تیم ما یعنی نساجی شکست خورد. الان هم از 
این جدایی و رفتن استقلال ضربه می خورد ولی امیدوارم 
مدیریت استقلال بهترین تصمیم را بگیرد و بهترین انتخاب 

را انجام دهد.
کرد:  عنوان  مجیدی  قبلی  جدایی های  به  اشاره  با  وی 
پرویز  زمان  بودم.  هم  او  قبلی  جدایی های  جریان  در  من 
مظلومی بود که خود من با او تماس گرفتم و گفتم بمان تیم 
به تو نیاز دارد ولی نگران خانواده اش بود و گفت باید بروم و 
به خانواده ام برسم. آن سال به نظرم اگر فرهاد در استقلال 
می ماند قهرمان می شدیم و با جدایی او به نوعی شانس 
قهرمانی ما کمرنگ شد. بار دیگر هم زمان امیرخان بود که 
واقعاً شوکه شدیم و انتظارش را نداشتیم و بدون اینکه به 
کسی بگوید یک هو دیدیم دارد چهار گوشه زمین را می بوسد 
و خداحافظی می کند. اینکه می گویند امیرخان با او بد بود 
هم اصلًا صحت ندارد و هیچ مشکلی وجود نداشت. درست 
است امیرخان او را در نیمه دوم بازی می داد ولی این موضوع 

به سود فرهاد و استقلال بود و به آن شکل کارایی بیشتری 
داشت. به هر حال این چندمین بار است که فرهاد استقلال 

را رها می کند و می رود و امیدوارم در تیم اماراتی موفق باشد.
جواد نکونام شایستگی نشستن روی نیمکت 

استقلال را دارد 
این  در  مجیدی  فرهاد  می گویند  اینکه  مورد  در  بیانی 
مقطع از استقلال جدا شده تا پرونده بازگشتش به این تیم 
اگر استقلال  بماند، گفت: من فکر می کنم  باز  همچنان 
قهرمان نمی شد فرهاد مجیدی از این تیم نمی رفت. به هر 
حال الان هم که رفته باید نتیجه خوبی در لیگ امارات بگیرد 
و چیزی از خودش نشان دهد تا شرایط بازگشتش فراهم 
باشد و مربیگری همینجوری نیست که کسی به خاطر اینکه 
روی  بیاید  یا محبوب است صرفاً  بوده  فوتبالیست خوبی 
نیمکت بنشیند و سرمربیگری کند. فرهاد تازه چند سال 
است مربی شده و جوان است و هنوز خیلی جای پیشرفت 
دارد و برایش آرزوی موفقیت دارم ولی تا زمانی که کار خاصی 
در لیگ امارات انجام نداده بهتر است بر نگردد. به هر حال در 
مربیگری باید یک مدارجی طی شود و آدم پله پله بالا بیاید. 
مثلًا رزومه ساکت الهامی را نگاه کنید سالها دستیار مربیان 
مختلف بود و بعد کم کم به سرمربیگری روی آورد و الان هم 
با وجود اینکه مدت کمی است در لیگ برتر سرمربیگری 

می کند دو قهرمانی جام حذفی در کارنامه دارد.
وی در مورد صحبت هایی که از آمدن نکونام و استراماچونی 
مربی  استراماچونی  گفت:  هم  است  مطرح  استقلال  به 
نمی دانم  ولی  دارند  و هواداران هم دوستش  خوبی است 
شرایط آمدنش فراهم باشد یا نه. به هر حال وضعیت کشور ما 
جوری است که شاید در تامین پول بازیکن یا مربی خارجی 
دچار مشکل شویم و اگر قرار است بیاید باید اقداماتی انجام 
شود که مشکلات گذشته پیش نیاید. جواد نکونام هم مربی 
خیلی خوبی است و پله پله بالا آمده و نتایج خوبی هم با فولاد 
گرفته و شایستگی نشستن روی نیمکت استقلال را دارد. به 

نظرم هر اتفاقی رخ دهد امیدوارم به سود استقلال باشد.

درستکار: هیچکس انتخاب شده نیست

 تک ستاره ها کار کشتی گیران ایرانی را سخت می کنند
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد بزرگسالان گفت: رقابت های بین المللی کشتی جام 

تورلیخانوف قزاقستان، محک خوبی برای نمایندگان ایران بود.
پژمان درستکار روز دوشنبه در گفت و گویی در مورد رقابت های بین المللی کشتی جام 
بولات تورلیخانوف، اظهار داشت: مسابقات رنکنیگ اتحادیه جهانی بود و طبق چرخه 
انتخابی، دارندگان مدال طلای جهانی نروژ را باید به یک تورنمنت بین المللی پیش از 

مرحله نهایی چرخه انتخابی تیم ملی اعزام کردیم.
سطح مسابقات قزاقستان متوسط اما راضی کننده بود

وی ادامه داد: مسابقات سطح متوسطی داشت اما برای ما راضی کننده بود؛ چرا که 
کشتی گیران ما به جز فیروزپور، نزدیک به ۸ ماه بود که از مسابقات رسمی دور بودند و شروع 
آن ها در چنین مسابقاتی مدنظر ما بود. درستکار در مورد عملکرد چهار نماینده اعزامی 
کشورمان به این رقابت ها تصریح کرد: یزدانی، قاسم پور و زارع ۸ ماه از میادین رسمی به 
دور بودند و تنشان به تن حریفان خارجی نخورده بود. شاید کسی از جزئیات مصدومیت 
امیرحسین زارع با خبر نباشد، ولی سنگین وزن ما ۲ ماه پیش از ناحیه استخوان کف پا 
دچار مشکل شده بود. شاید برخی مخالف حضور زارع در این مسابقات بودند، اما نظر من 
این بود که وی باید در این تورنمنت حضور پیدا می کرد، چرا که شاید فرصت دیگری برای 

این کار به دست نمی آمد. از عملکرد زارع در این مسابقات راضی هستم.
در کنار چرخه باید به فکر ساختن کشتی گیر باشیم

امیرحسین فیروزپور در وزن ۹7 کیلوگرم گفت:  تیم ملی در مورد حضور  سرمربی 
فیروزپور در قهرمانی آسیا و در وزن ۹۲ کیلوگرم به مدال طلا رسیده بود و مجوز حضور در 

مرحله نهایی چرخه را داشت، به  هر حال در کنار این که به فکر اجرای چرخه باشیم باید 
به فکر ساختن کشتی گیر هم بود و فیروزپور نیز حدود ۹۳ کیلوگرم وزن داشت که تصمیم 

گرفتیم برای کسب تجربه بیشتر وی را به این رقابت ها اعزام کنیم.
یزدانی در شرایط عالی قرار داشت

درستکار در مورد عملکرد حسن یزدانی گفت: یزدانی هم مانند دیگر نفرات ۸ ماه از 
میادین دور بود و در این مسابقات نیز ۲ نایب قهرمان جهان و یک قهرمان آسیا را با نتایج 
عالی شکست داد. او از لحاظ بدنی مانند سایر کشتی گیران در شرایط عالی قرار داشت. 
این تورنمنت برای این بود که بعد از مدت ها که از شرایط مسابقه دور بود، مقابل حریفان 
محکی خورده باشد و چرخه انتخابی نیز رعایت شود. سرمربی تیم ملی در مورد کامران 
قاسم پور اظهار داشت: کشتی هایی که قاسم پور در این مسابقات گرفت، بسیار فنی و زیبا 

بود.
انتخاب برخی ملی پوشان در جام تختی

سرمربی تیم ملی با اشاره به در پیش بودن جام تختی )۱۹ و ۲۰ خردادماه- تنکابن( 
گفت: این مسابقات به عنوان مرحله دیگری از چرخه انتخابی تیم ملی محسوب می شود 
و طبق آن چیزی که در چرخه آورده شده، برخی از نفرات در این رقابت ها انتخاب و برخی 
دیگر در مسابقات انتخابی که در تیرماه برنامه ریزی کردیم، شرکت خواهند کرد. البته 

مرحله نهایی چرخه انتخابی هم می تواند داخلی باشد و هم در یک رقابت خارجی.
تصمیم سازی در کشتی براساس خرد جمعی 

وی افزود: تمام برنامه ریزی ها پس از برگزاری جام تختی و با حضور کادر فنی تیم ملی، 

مدیر فنی تیم های ملی کشتی، رئیس و نایب رئیس فدراسیون کشتی طی جلسه ای تدوین 
می شود و تمام تصمیمات ما با خرد جمعی و در نظر گرفتن تمامی جوانب انجام می شود. 
هیچکس از حالا انتخاب شده نیست و عملکرد کشتی گیران در چرخه انتخابی و موفقیت 
آن ها ملاک اصلی انتخاب محسوب می شود. برای ما رعایت انضباط اردویی، تمرینات 
منظم و اخلاق مداری بسیار مهم است و یک کشتی گیر باید تمامی شرایط را برای انتخاب 

شدن به عنوان ملی پوش داشته باشد.
رقابت تیمی مسابقات جهانی بین ایران و آمریکاست

درستکار در خصوص پیش بینی اش از عملکرد ملی پوشان در مسابقات جهانی ۲۰۲۲ 
صربستان گفت: هیچ چیزی قابل پیش بینی نیست و ممکن است هر اتفاقی بیفتد. ما 
در مسابقات جهانی ۲ رقابت داریم؛ یک رقابت تیمی و یک رقابت انفرادی. در واقع رقابت 
تیمی بین ایران و آمریکا شکل می گیرد اما رقابت انفرادی بین کشتی گیران کشورهایی 
مانند آمریکا، جمهوری آذربایجان، گرجستان و ترکیه است و دیگر کشورها نیز یکی 
۲ کشتی گیر خوب در ترکیب خود دارند و این تک ستاره ها هستند که می توانند برای 

کشتی گیران ما چالش ایجاد کنند.
کار سخت ایرانی ها برای کسب خوش رنگ ترین مدال ها

وی ادامه داد: در واقع تک ستاره های کشتی از کشورهای ژاپن، هند، مغولستان، 
قزاقستان، اسلواکی، مجارستان، لهستان، ازبکستان و کشتی گیران روسی الاصلی که در 
ترکیب برخی از تیم ها هستند نیز مدعی کسب مدال هستند و کار کشتی گیران ما را هم 

برای کسب مدال و هم برای کسب خوش رنگ ترین مدال سخت می کنند.
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فرجی راد کارشناس مسائل بین الملل:

صدور قطعنامه در شورای حکام
 ادامه مذاکرات را سخت و پیچیده می کند

 کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه کشورهای اروپایی نباید وارد بازی با 
ایران می شدند، گفت: صدور قطعنامه ای ضد ایرانی در نشست شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، می تواند شرایط را جهت ادامه مذاکرات وین، 

سخت و پیچیده می کند. 
تصویب  برای  اروپایی  کشور  سه  تلاش های  به  اشاره  رادبا  فرجی  عبدالرضا 
قطعنامه ضد ایرانی در نشست آتی شورای حکام، گفت: با توجه به اینکه هنوز 
امیدی برای مذاکرات وجود دارد، طبیعتا وقتی قطعنامه ای صادر می شود، طرف 

غربی یک مرحله به سمت تندروی حرکت می کند.
سفیر اسبق ایران در نروژ اضافه کرد: صدور این قطعنامه پیامدهایی خواهد 
داشت که بدترین پیامد آن می تواند انتقال پرونده هسته ای ایران به شورای امنیت 

باشد و این موضوع قطعا روی مذاکرات وین اثرگذار خواهد بود.
این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه اروپایی ها در چند ماه گذشته، 
موضع نسبتا بی طرفانه ای داشتند، گفت: سه کشور اروپایی تلاش کردند افکار 
دو طرف را به هم نزدیک کنند و تقریبا برخلاف گذشته اعلامیه های تندی طی 

این مدت منتشر نکردند.
وی تأکید کرد: در حال حاضر موضعی که با مشورت آمریکا و اروپا اتخاذ شده و 
تلاش می شود قطعنامه ای ضد ایرانی در نشست شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی تصویب شود، باعث می شود که روابط برجامی ایران و اروپا خدشه دار 
شود. به ویژه آنکه انتخابات سنا در آینده نزدیک برگزار خواهد شد و برگزاری مجدد 

مذاکرات تا آن زمان، بعید به نظر می رسد.
مدیرکل سابق شورای راهبردی روابط خارجی اضافه کرد: همین عدم برگزاری 
مذاکرات تا برگزاری انتخابات سنا، در صورت تصویب قطعنامه می تواند شرایط 
را جهت ادامه مذاکرات از سوی جمهوری اسلامی برای آمریکایی ها سخت تر و 

مواضع دو طرف را تندتر کند.
 وقتی مواضع تندتر شود، حوادث بعدی هم رخ می دهد. لذا با توجه به اینکه 
جنگ بین روسیه و اوکراین و به دنبال آن، برخی تنش ها در اروپا در جریان است، 
صدور این قطعنامه عجولانه است و کشورهای اروپایی نباید وارد این بازی می شدند 

و تلاش می کردند که مسائل را از طریق مذاکرات حل کنند.
سفیر اسبق ایران در نروژ با بیان اینکه به نظر می رسد قدرت های غربی فنی 
می کنند،  تعیین  را  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  ماهیت  بودن  سیاسی  و 
گفت:غربی ها هر زمان بخواهند، ماهیت آژانس بین المللی اتمی را سیاسی 
می کنند و حتی مدیر کل آژانس به سرزمین های اشغالی سفر کرده و با مقامات 
رژیم صهیونیستی دیدار می کند لذا آژانس با چراغ سبز خود به کشورهای غربی 

نشان می دهد که می تواند فنی یا سیاسی شود.

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران: 

پاسخ هایی که تاکنون به آژانس دادیم 
دقیق بوده است

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران در گفت وگو با یک رسانه عربی با اشاره به اینکه 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به گزارش های اطلاعاتی دشمنان و در راس آن ها 
اسرائیل استناد می کند تاکید کرد: پاسخ هایی که تاکنون به آژانس دادیم دقیق 

بوده است. 
به گزارش ایسنا، محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی ایران در گفت وگو 
با شبکه الجزیره گفت: پاسخ هایی که تاکنون به سوالات آژانس بین المللی انرژی 

اتمی داده ایم، دقیق بوده است.
وی گفت: مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی اراده جدی برای "قانع کننده" 
توصیف کردن پاسخ های ما ندارد. آژانس بین المللی انرژی اتمی به گزارش های 

اطلاعاتی دشمنان ما و در راس آن ها اسرائیل استناد می کند.
اسلامی گفت: قطعنامه ای که برخی در شورای حکام برای رسیدن به آن تلاش 
می کنند اوضاع جدیدی را بوجود نخواهد آورد. آژانس باید نفوذ سیاسی در داخل 

خود را متوقف کند و به قوانین پایبند باشد.
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران تاکید کرد: آژانس بین المللی انرژی اتمی از 
هدف قرار دادن سایت های ما انتقاد نکرد و این یک پرسش بزرگ است. سلاح 
هسته ای در راهبرد ما جایی ندارد و چیزهایی که مطرح می شود تنها اتهامات 

مغرضانه است.
اسلامی تاکید کرد: سهم ما از انرژی جهانی تنها ۳ درصد است و ۲۵درصد 
فعالیت بازرسان آژانس در خاک ما انجام می شود. تصمیم غنی سازی اورانیوم ۹۰ 
درصد منوط به تصمیمات مسئولان مربوطه است. ما تصمیم غنی سازی اورانیوم 
را تنها برای تحریک کردن اتخاذ نمی کنیم. دستیابی آژانس به فیلم ها و ضبط 

ویدیویی منوط به سرنوشت توافق است.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: ما بدون توجه به نتیجه توافق به فعالیت های 
مسالمت آمیز هسته ای خود ادامه می دهیم. ما آماده پایبندی به توافق 
هسته ای هستیم به شرطی که طرف های دیگر به تمام بندهای توافق پایبند 

باشند.
رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی رروز )دوشنبه( در نشست 
خبری خود گفت که آنچه رخ داده است نشان می دهد که ما و ایران به همکاری و 

شفاف سازی و توضیح درخصوص برخی امور نیاز داریم.
وی تاکید کرد: ایران برنامه هسته ای بلندپروازانه دارد و به نفع این کشور است که 

با ما همکاری کند و درخصوص امور مبهم توضیح دهد.
گروسی گفت: چیزی که ایران به ما داده است کافی نیست و باید توضیحات 

لازم را ارائه دهد.
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در سخنرانی آغازین جلسه شورای حکام 
نیز مدعی شده بود که ایران پاسخی قانع کننده به سوالات آژانس درباره وجود 

مواد هسته ای در سه مکان اعلام نشده نداده است.

رضا نصری کارشناس ارشد مسائل بین الملل:

 ایران زیر فشار با خوشرویی با آژانس 
همکاری نخواهد کرد

یک کارشناس ارشد مسائل بین الملل در توییتی تاکید کرد که ایران زیر فشار 
تحریم ها "با خوشرویی" به همکاری با آژانس انرژی اتمی نخواهد پرداخت. 

رضا نصری، روز دوشنبه در توییتی نوشت:  ایران دو دهه در برابر تحریم ها دوام 
آورد و بهای گزافی پرداخت تا تنها ثابت کند که سرافزارتر از آن است که به فشار و 
تهدیدات پاسخ دهد. آژانس بین المللی انرژی اتمی، مدیرکل این آژانس و شورای 
حکام باید تا الان پیام را دریافت کرده باشند. ایران زیر فشار با خوشرویی همکاری 

یا کمکی ارائه نخواهد کرد.
وی چندی پیش نیز در توییتر خود نوشته بود: بعد از طرح دو پرسش در مورد 
دکترین »ابهام استراتژیک« – که اسرائیل تحت پوشش آن سلاح های هسته ای 
خود را پنهان می کند – و طرح نکاتی در مورد »بی طرفی« آژانس در قبال ایران، 
آقای گروسی، مدیرکل آژانس، من را بلاک کردند! نشان می دهد پرسش های 

خوبی بود که در سفر به اسرائیل معذب شان کرده !
رضا نصری پیشتر و زمانی که مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
اسرائیل به سر می برد از او مطرح کرده و پرسیده بود: آقای گروسی، تا در 
اسرائیل حضور دارید می توانید موضع دقیق خود را در مورد مقوله »ابهام 
استراتژیک« روشن کنید؟ به عبارت دیگر، آیا دولت ها می توانند با توسل به 
این دکترین از تفحص آژانس طفره بروند؟ آیا به نظر شما عادلانه – و نشانی از 
بی طرفی آژانس – است که ایران به دلیل ادعای عدم ارائه »توضیحات معتبر 
فنی« به شما مورد مواخذه قرار گیرد، حال اینکه اسرائیل ظاهراً مجاز باشد 
سلاح های کشتارجمعی هسته ای خود را »رسما« با استناد به این دکترین 

مخفی نگه دارد؟

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین در پاسخ به سوالی در مورد عادلانه سازی 
پرداخت یارانه ها گفت: کارگزاران کشور باید الفبای مدیریت اقتصادی کشور را بلد 
باشند و بدانند که تورم منتظر قانون و دستورالعمل نیست و مسیر خود را طی می کند 

و عواملی هم در این زمینه دخیل هستند تا تورم متولد شود.
محمدرضا باهنر دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین در نشست خبری که روز 
دوشنبه با حضور خبرنگاران در خبرگزاری ایرنا برگزار شد، ضمن تسلیت ایام ارتحال 
حضرت امام اظهار داشت: بعد از دوسال مراسم ارتحال حضرت امام بسیار باشکوه 

برگزار شد و رهبر معظم انقلاب مباحث بسیار مهمی را مطرح کردند.
دبیر جامعه اسلامی مهندسین بیان داشت: برای کنترل تورم، باید عوامل تورم زا 
مدیریت شود، البته برخی عملکرد دولت ها در این زمینه صفر و صدی می بینند که 

من معتقد نیستم. 
باهنر خاطر نشان کرد: در پروژه تعدیل اقتصادی دولت هاشمی تورم به بیش از 
۴۹ درصد رسید. در دوره دوم دولت احمدی نژاد علیرغم پرداخت یارانه ها، تورم 
۴۴ درصدی را تحویل دولت روحانی داد و دولت یازدهم با اینکه ظرف ۵ سال 
تورم را سرکوب کرد و نرخ تورم را   کاهش داد اما با وجود اختلافات سیاسی  برخی 
می گفتند که نرخ تورم ۱۲ درصد است اما دولت مدعی بود که تورم ۹ درصد است، 
هیچ کس ادعایی نداشت که تورم بیش از ۱۲ باشد با این حال اشکالی که بر دولت 
وارد بود و اینکه نرخ  تورم ۴۶ درصدی را باید به  ۲۵ درصد برساند نه اینکه به دنبال 
نرخ تورم تک رقمی باشد، این نرخ تورم دوباره ترکید و در نهایت تورم ۴7 درصدی 

تحویل دولت رئیسی شد.
وی با بیان اینکه ساختار  اقتصاد کلان کشور دارای مشکلاتی است، گفت: 
باید برای مهار تورم چاره اساسی اندیشید زیرا اختصاص یارانه ۴۰۰ هزار تومان در 
سال های آینده در صورتیکه تورم کنترل نشود، همان ۴۰ هزار تومان است و تاثیری 

در سفره خانوارها ندارد.
دولت باید رشد نقدینگی را کنترل کند

دبیر جامعه  اسلامی مهندسین رشد نقدینگی در کشور را از عوامل تورم زا دانست 
و تصریح کرد: بنا بر آمارها، شبانه روزی ۲ هزار میلیارد تومان  افزایش نقدینگی در 
کشور داریم و الان  این رقم به ۴ هزار میلیارد تومان رسیده است و هر شبانه روزی 
که می گذرد ۴ هزار میلیارد تومان نقدینگی در کشور اضافه می شود، نقدینگی در 
دولت روحانی ظرف ۸ سال ۱۰ برابر شد که امیدواریم این دولت بتواند این موضوع 

را کنترل کند.
 باهنر با بیان اینکه دولت در کنار هدفمندی یارانه ها باید فکر اساسی برای مهار 
تورم کند افزود: عملکرد و خدمات ۴۳ ساله بعد از انقلاب بسیار افتخار آمیز است. 
در سازندگی، توسعه اتوبان ها ، مدارس، دانشگاه ها  و بنادر کارهای بسیار خوبی 
انجام شده است  بنا بر اعلام شورای امنیت سازمان ملل  ایران در جنگ تحمیلی 
در بخش  زیربنایی  هزار میلیارد دلار خسارت دید اما در ظرف هشت سال توانست 
بخش زیادی از این آسیب ها را ترمیم  کنند با اینکه کشوری همانند ویتنام  هنوز 
نتوانسته خسارت زیر بنایی جنگ 7۰ ساله قبل خود را جبران کند این اقدامات 

افتخاری برای همه دولت های بعد از انقلاب است.
وی افزود: اما دولت ها در یک یا دو پارامتر کلان  اقتصادی مشکل دارند یکی بحث 
تورم است معدل تورم بعد از انقلاب بالای ۲۰ درصد بوده است این عدد قابل قبول 
نیست باید مدیریت شود و از طرفی معدل رشد و توسعه اقتصادی ایران دو نیم درصد 
بوده است یعنی اقتصاد ما ظرف این چند سال دو و نیم برابر شده است در حالی که 
اقتصاد چین در مدت مشابه ۳۳ برابر شده است باید در این زمینه فکر اساسی شود.

باهنر با اشاره به افزایش مصرف در کشور گفت: در کشورما مصرف پیش از تولید 
است، جمعیت آلمان به اندازه ایران است اما ۴۰۰ هزار کارمند دارد، در حالی که 
ایران ۶ میلیون کارمند حقوق بگیر و چهار میلیون بازنشسته حقوق بگیر دارد با این 
وضعیت با فروش نفت و دریافت مالیات باید حقوق کارمندان پرداخت شود و دولت 

نمی تواند برای توسعه زیر بنایی هزینه چندانی کند.
موافقان و مخالفان طرح ارز ترجیحی، بر انجام اصلاحات تاکید دارند

باهنر درباره برنامه دولت برای اصلاح ارز ترجیحی و توزیع عادلانه یارانه ها گفت: 
موافقین و مخالفین این طرح زیاد هستند و هر کدام استدلال  خود را دارند که البته 
قابل تامل است اما چه مخالفان و چه موافقان بر اصل انجام اصلاحات تاکید دارند. 
چرا که سرمایه هنگفتی از کشور که همان یارانه  است به دلیل اینکه هدفمند نیست، 
به نحوی دون پاشی می شود که هر کس بیشتر قدرت، امکانات و دسترسی دارد از 

یارانه ها بیشتر استفاده می کند.
دبیرکل جبهه پیروان امام و رهبری با بیان اینکه از زمان دولت شهید رجایی 
موضوع ساماندهی توزیع عادلانه یارانه ها مطرح بود، افزود: افرادی که طرفدار ادامه 
این طرح هستند و بنده هم جزء آنها هستم، معتقدیم که روزنه ای در آینده که اوضاع 
بهتر شود تا این پروژه خطیر را انجام دهیم،  نمی توانیم تصور کنیم. در طول این ۳۰ 
تا ۳۵ سال گذشته به هر میزان که جلوتر رفتیم کار سخت تر شده است. افرادی هم 
که معتقد به عدم انجام این طرح هستند،به آینده ای موهون وعده می دهند که شاید 

اوضاع بهتر شود و بتوانیم از این شرایط استفاده کنیم.
این فعال سیاسی اصول گرا یادآور شد: زمانی در دوران مرحوم هاشمی رفسنجانی 
در سال 7۳ و 7۴ تصمیم گرفته شد که تعدیل اقتصادی در کشور بوجود بیاورند. 
بر همین اساس بنا بر این بود که قیمت ها آزاد شود و مشخص شود که یارانه ها در 
اقتصاد ملی هزینه شود اما در همان زمان تعدیل اقتصادی که ایشان رییس جمهور 
بودند، شاهد افزایش تورم بودیم، به نحوی که رکورد تورم پس از انقلاب اسلامی در 

همان سال 7۴ به میزان ۴۰.۵ درصد زده شد.
نماینده اسبق مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: در آن زمان مجلس با این طرح 
دولت مخالفت کرد و استدلال مجلس این بود که سرعت تعدیل اقتصادی باید 
تعدیل شود. چرا که ممکن است برخی از اقشار در این طرح، تاب و تحمل و این 

تغییر را نداشته باشند.
باهنر ادامه داد: بر همین اساس در آن سال به سرعت تعدیل اقتصادی کاهش 
یافت و مرحوم هاشمی در همان زمان در خطبه های نماز جمعه گلایه کردند که 
قرار بود که این اتفاق در اقتصاد رخ دهد ولی مجلس اجازه کار را نداد. اما واقعا فکر 
می کنم اگر این طرح اقتصادی در آن زمان انجام شده بود، زحمت آن نسبت به این 

زمان بسیار کمتر شده بود. 
طرح تحول اقتصادی حتما باید انجام شود

رییس جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به طرح تحول اقتصادی که دولت 
سیزدهم آن را آغاز کرده است، گفت: طبیعی است که تصمیم بسیار خطیر است 
ولی این مسیر غیرقابل اجتنابی است و باید حتما انجام شود و معتقدیم مشکلاتی 
که دولت در این مسیر با آن روبرو است باید با خرد جمعی،  تعامل با مراکز مختلف 
حل شود و ان شاالله این مشکلات ۴ تا ۵ ماه بیشتر طول نخواهد کشید و به یک 
تعادل خواهیم رسید. البته در جلسات خصوصی به دولتمردان توصیه کردیم در 
مورد ۵ کالای مورد نظر در ارز ۴۲۰۰ تومانی به یک نتیجه برسانند و در ادامه در مورد 

موضوع نان کمی تامل کرده و با اطمینان بیشتری به آن ورود کنند.
دبیرکل جبهه پیروان امام و رهبری ادامه داد: البته در برخی از استان ها مانند 
زنجان و قزوین موضوع نان به صورت آزمایشی انجام می شود و بحث دولت این است 
که قیمت نان به هیچ عنوان افزایش نیابد و میزان یارانه ای که در این خصوص تعلق 

می گیرد، در جای درست آن هزینه شود.
عملکرد تیم دولت در کلان قابل تقدیر است

باهنر در مورد عملکرد تیم اقتصادی دولت و کابینه رئیسی و امکان تغییر کابینه 
گفت: عملکرد تیم دولت در کلان قابل تقدیر است، ۹ ما فرصت کمی برای تحلیل 

عملکرد دولت است. 
وی تاکید کرد: در زمینه مهار کرونا جزو پیشتاز ترین کشورها هستیم در زمینه 

تزریق واکسن و قابلیت صادرات واکسن ها پیشتاز هستیم. 
نمایندگان نباید در دستگاه های اجرایی دخالت کنند

دبیرکل جبهه پیروان امام و رهبری ادامه داد: واقعا اعتقاد دارم که نماینده نباید 
در دستگاه های اجرایی دخالت کند چرا که به هر میزان نماینده در دستگاه های 
اجرایی دخالت کند، کار بهره وری پایین خواهد آمد. از طرفی نماینده های مجلس 
در جریان انتخابات مجلس اعلام می کنند که اگر من نماینده بشوم،استاندار و 
فرماندار را تغییر داده و فلان مدیر را جا به جا می کنم که همه اینها دخالت های 
بی جا است. وی تاکید کرد: در بنگاه های خصولتی هم هر چند وقت یکبار مدیر 
آن تغییر می کند که حاصل اعمال نظر نماینده و سهم خواهی نمایندگان است. 
از طرفی رهبر معظم انقلاب  از مجلس یازدهم به نمایندگان انقلابی یاد کردند و  
بهتر است نمایندگان وظایف خود را دنبال کنند و از دولت بهره وری و کار بخواهند. 
باهنر اضافه کرد: در برخی از مواقع نمایندگان مجلس تصمیم به استیضاح وزیر 
می گیرند و بعد امضاء خود را پس می گیرند. دلیل آن این است که از وزیر می 
خواهند فلان مدیر را تغییر دهد تا امضاء خود را پس بگیرند. در صورتی هم که وزیر 
زیربار این تقاضا نرود، نماینده اعلام می کند که وزیر ناکارآمد است یا نتوانسته بودجه 

لازم در حیطه کاری خود جذب کند و باید استیضاح شود. 
وی خاطرنشان کرد: نمایندگان به هر میزان نیت خود در این موارد خالص کنند، 
قطعا خداوند هم در این زمینه به آنها کمک خواهد کرد و همراهی  دولت و مجلس 

به بهبود امور منجر خواهد شد.
حل مشکلات اقتصادی کشور نیازمند سعه صدر است

باهنر در پاسخ به سوالی با اشاره به بیانیه مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه 
قم مبنی بر به بن بست کشیده شدن کشور، بیان داشت: مسئله حل مشکلات 

اقتصادی کشور از سوی مسئولان، نیازمند سعی صدر است.
وی افزود: شهریور ۵۹ صدام از همه جا به ایران حمله می کرد و ادعا می کرد که 
تا ۱۰ یا ۱۵ روز دیگر به ایران میآیم و همه کشورها هم در این زمینه به او کمک 
میکردند. آن زمان جمعی از مسئولان نزد امام رفتند و درباره حملات صدام با ایشان 
صحبت کردند. امام خمینی )ره( همه وحشی گری صدام را میشناختند، گفتند با 

آن درگیر نشوید. 
دولت  که  زمانی  سیاسیون  از  برخی  گفت:  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو 
تا دولت عوض می شود  اما  و چه چه می کنند،  به  به  کار است،  خودشان روی 

انتقادات خود را شروع می کنند. 
باهنر ادامه داد: من مخالف هر دو گروه هستم؛ بله اشکالاتی وجود دارد، اما 
قرار نیست با هر رفت و آمدی اوضاع را به هم ریخت. رهبری هم فرمودند که من از 
دولتهای مستقر حمایت میکنم. سیاستمداران و تحلیلگران نیز باید برای جلو بردن 

کار، به دولت کمک کنند.
وی اضافه کرد: بیشترین واژه ای که رهبری در سخنرانی ۱۴ خرداد خود استفاده 
کردند، واژه حضرت امام)ره(  بود. رهبری با اینکه ۳۳ سال هدایت این کشتی 
طوفان زده را در اختیار دارند، اما در سخنرانی خود فرمودند که بعضی ها میخواهند 

من را با امام مقایسه کنند، ولی تفاوت از زمین تا آسمان است. 
باهنر اضافه کرد: بنابراین، من این را قبول ندارم که هر دولتی روی کار می آید 
می خواهد از روی دولت قبلی رد شود. اما رهبری هر ساله در سالگرد حضرت امام 
ره خصلت های ایشان را به رخ جهانیان می کشد. حضرت آقا از بن دندان معتقد 

است که تا به مردم تکیه دارد، این انقلاب از حرکت باز نمی ایستد. 
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین اضافه کرد: باید دل قوی باشد و سعه صدر 
وجود داشته باشد. مردم با همه کم و کاستی ها کنار میآیند، اما این حرفی که من 
میزنم اصلا به معنی بیخیالی نیست و مسئولان باید به فکر گرفتاری های مردم 
باشند. باهنر افزود: یک زمانی هم دوستان اصلاح طلب ما آمار دادند و گفتند که در 
دوران ریاست جمهوری آقای خاتمی، هر ۹ روز یکبار یک بحران اتفاق افتاده است. 
بحران چه بوده است؟ به طور مثال یک شخصی رفته سخنرانی کند، اما یک کسی 
این سخنرانی را بهم زده است، یا کسی می خواسته به سفر مشهد برود، اما پرواز لغو 

شده است. اینها بحران بود.
وی گفت: این دوستانی که می گویند کشور به بن بست رسیده، یک مقداری فکر 
کنند، شاید خودشان به بن بست رسیده اند و الا مملکت ما و انقلاب روزهای بسیار 
سختی را گذرانده و هیچ زمانی هم بن بست نبوده است. بله در اقتصاد کلان باید 
بعضی از پارامترهای ما اصلاح شود اما معنی آن بن بست نیست؛ اینها تحول و خرد 

وزری است.
مردم توقع دارند افرادی که در حادثه متروپل خطاکار بودند، مجازات شوند

باهنر در مورد حادثه متروپل اظهار داشت: مسئله متروپل را کسی گردن دولت آیت 
الله رئیسی نمی اندازد، در دولت رئیسی شاید حتی یک آجر روی آجر در متروپل 
گذاشته نشد. مردم توقع دارند کسانی که در ماجرای خطاکار بودند مجازات شوند. 
وزیر کشور، استاندار،  معاون اول و شخص  رئیس جمهور پیگیر حادثه بودند و از 
محل حادثه بازدید کردند. رهبری انقلاب هم تاکید کردند که باید با خاطیان برخورد 

شود به گونه ای که بقیه حساب کار خود را بکنند.
وی تاکید کرد: ندیده ام که کسی حادثه متروپل را به کردن دولت رئیسی بیاندازد، 

این حرف نابخردانه است.
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین اظهار داشت: یک عده می خواهند بگویند 
کاری از دست دولت ساخته نیست، در حالی که دولت در مهار کرونا، افزایش سرمایه 
اجتماعی از طریق سفرهای استانی و حضور در میان مردم، مذاکرات خارجی کارها 
را پیش برده و همه تخم مرغ هایش را در سبد وین نچیده است، رفت و آمدهای خوبی 

با کشورهای شرقی و همسایگان در جریان است.
از» اَبَر پروژه ای« رئیس جمهور لذت می برم 

باهنر با بیان اینکه جمهوری اسلامی از جنگ اوکراین ناراحت است، گفت: باید 
از  اتفاقات جهانی حداکثر استفاده را بکنیم، باید جایگاه خود را در بازار انرژی پیدا 
کنیم،دولت در تامین کالاهای اساسی اقدامات خوبی انجام داده  و انبارها پر است.
وی ادامه داد: آقای رئیسی اَبَر پروژه ای دارد که من از آن لذت می برم و آن تزریق 
امید به ملت ایران است، کسانی که می خواهند ملت را ناامید کنند. رسانه های 
خارجی ببینید چه حرفهایی میزنند، نفت ایران را دزدیده اند و بعد وقتی می خواهیم 

پس بگیریم به ما اتهام دزدی می زنند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح کرد: باید حامی دولت و مجلس 
باشیم، باید مجلس و دولت دست در دست هم دهند، دولت و مجلس مشکلات 

سنگینی پیش رو دادند که باید با خرد و همکاری حل می شود.
وی ادامه داد: امروز رسانه ها قلم به مزد شده اند و یکی از بزرگترین مسئولیت ها 
جهاد تبین و بیان واقعیات بسیارمهم است. اگر می توانستند ایران را از پای در بیاورند 
تامل نمی کردند اما می دانند که نمی توانند و هر خسارتی که به ایران وارد کنند، ده 
ها برابر متحمل خسارت می شوند.بزرگترین وظیفه دوستداران انقلاب جهاد تبیین 

است و رسانه ها می توانند سرداران و سربازان جهاد تبیین باشند.

محمدرضا باهنر:

کارگزاران کشور باید الفبای مدیریت اقتصادی را بلد باشند
برای کنترل تورم، باید عوامل تورم زا مدیریت شود 

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

متناسب با نتیجه شورای حکام پاسخ می دهیم
 سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به نشست شورای 
صدور  احتمال  و  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  حکام 
پیش داوری  گفت:  نشست  این  در  ایران  علیه  قطعنامه 
نمی کنیم ولی متناسب با اقدامی که اتفاق بیفتد پاسخ های 

خود را خواهیم داد. 
گفت وگوی  یک  در  دوشنبه  امروز  خطیب زاده  سعید 
آژانس  حکام  شورای  نشست  به  اشاره  با  تلویزیونی 
بین المللی انرژی اتمی و احتمال صدور قطعنامه علیه 
ایران در این نشست، گفت: نشست فصلی شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی از امروز آغاز شده و در حال 
برگزاری است. به صورت معمول دو موضوع پادمانی مربوط 
به جمهوری اسلامی ایران و گزارش اجرای برجام که به 
صورت فصلی ارائه می شود، به همراه موضوعات دیگر در 

دستور کار است.
متاسفانه  کرد:  اضافه  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
علیه  به صورت شتابزده  را  گزارشی  آژانس یک  مدیرکل 
ایران ارائه کرده است که البته این را پیش از این که منتشر 
کند، در پارلمان اروپا گفته بود و با موضع جمهوری اسلامی 
ایران مواجه شد. ایران عنوان کرد با توجه به اینکه هنوز دور 
سوم رایزنی های ایران و آژانس برگزار نشده، شواهد حاکی 
از این است که انگار تصمیم از قبل گرفته شده که گزارش 

جهت گیری خاصی داشته باشد.
وی با تاکید بر اینه این گزارش دقیق نیست، گفت: ما 
از ۵ مارس ۲۰۲۲ و نیمه اسفند تا امروز سه دور نشست 
داشتیم و یک بار هم به صورت مکتوب پاسخ های خود 
را ارائه کردیم. این گزارش علاوه بر اینکه دقیق نبوده و 
بی اعتنا به اقدامات جمهوری اسلامی ایران است، سعی 
می کند یک روایت شاذ و بعیدی را در خصوص برنامه های 
جا بیندازد که رد پای ادعای رژیم صهیونیستی در آن دیده 

می شود.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: لذا وزیر امور 
خارجه دیروز و چند روز قبل اعلام کردند که ما هرگز نه این 
گزارش و نه اقدام این سه کشور اروپایی را قبول داریم که بر 
خلاف دیپلماسی و آنچه که در جریان است تلاش می کنند 

قطعنامه ای را ارائه کنند.
خطیب زاده تصریح کرد: ما نه تنها این قطعنامه را سازنده 
نمی دانیم، بلکه تصور و برداشت ما این است که هم در 
مسیر کل همکاری های ما با آژانس و هم در مذاکرات ما 

اثرات منفی خواهد داشت.
وی ادامه داد: بانیان این قطعنامه باید بدانند هرچقدر 
هم این قطعنامه را شکلی معرفی کنند، از نظر ما مردود 
است و از اعضای شورای حکام هم خواستیم که مراقب 
نیات رژیم صهیونیستی و بانیان این قطعنامه باشند و به 
قطعنامه رای منفی بدهند تا این پنجره ای که جمهوری 
اسلامی ایران برای دیپلماسی ایجاد کرده است در مسیر 
خود باز بماند. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه تصمیم 
از  گفت:  داشت،  خواهد  نتیجه ای  چه  حکام  شورای 
رویه های آژانس و رویه های شورای حکام مشخص است که 
به چه سمتی خواهد رفت. ۳۵ عضو شورای حکام نظرات 
خود را اعلام خواهند کرد. جمهوری اسلامی ایران حتما 
به عنوان ناظر صحبت خواهد کرد و نظرات خود را خواهد 

گفت موضوعات دیگری هم در دستور کار است.
خطیب زاده گفت: ما امیدواریم بر اساس آنچه که گفته 
شده، این سه کشور اروپایی و آمریکا از مسیر اشتباهی که 
در این خصوص آغاز کردند، عقب نشینی کنند وگرنه هم 
چین و هم روسیه آنچه که جمهوری اسلامی ایران گفته 
مبنی بر مخالفت است و اگر موضوع به رای گیری گذاشته 
شود، رای منفی این دو کشور و احتمالا کشورهای دیگر 

کل این موضوع را به سمت دیگری خواهند برد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تأکید کرد: آنچه که مهم 
است، اصل این ماجرا مردود است و بر همکاری های ایران 
و آژانس انرژی اتمی که بعد از ۵ مارس بعد از بیانیه مشترک 
روند  بر  اثر وضعی خواهد داشت. همچنین  آغاز شده، 
مذاکرات وین که تاثیر و تاثر متقابلی از هم دارد، تاثیرگذار 

خواهد بود.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان بیان داشت: 
ما پیش داوری نمی کنیم، ولی قطعا متناسب با اتفاقی که 

بیفتد پاسخ های خود را خواهیم داد.
اولیه  اعضای  از  یکی  عنوان  به  ما  کرد:  تصریح  وی 
امضا کننده NPT تا به امروز سعی کردیم در بعد فنی و 
آژانس  به  را  مناسب  پادمان دسترسی های  در چارچوب 
بدهیم. همکاری هایی را فراتر از پادمان داشتیم و براساس 
فهم متقابل و براساس بیانیه های مشترکی که بین دو طرف 
امضا شده است. همچنین در حوزه گفت وگوها در وین 

مسیرهای متفاوتی را طی کردیم.
خطیب زاده خاطرنشان کرد: اجازه دهید منتظر نتیجه 
شورای حکام طی چند روز آینده باشیم. احتمالا سه شنبه 
یا چهارشنبه موضوع ایران بحث خواهد شد و بعد متناسب 

با آن پاسخ را خواهیم داد.
به گزارش ایرنا،  مدیر کل  آژانس بین المللی انرژی اتمی 
روز دوشنبه با تکرار این ادعا که توضیحات ایران درباره مواد 
اتمی پیدا شده در سه مکان اعلام نشده به لحاظ فنی 
معتبر نبوده است، مدعی شد که مسائل پادمانی در این 

زمینه باقی مانده است.
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی در ادامه اظهاراتش به 
توافق اسفند ماه گذشته درباره آنچه فعالیت های هسته ای 
در مکان های اعلام نشده در ایران اشاره و ادعا کرد که 

در  فنی  نظر  از  که  نکرده است  ارائه  تهران »توضیحاتی 
رابطه با یافته های آژانس در سه مکان اعلام نشده در ایران 
معتبر باشد. همچنین ایران مکان یا مکان های فعلی مواد 
هسته ای و یا تجهیزات آلوده به مواد هسته ای را که در سال 
۲۰۱۸ از تورقوزآباد منتقل شده است، به آژانس اطلاع 

نداده است.«
وی مدعی شد: تا زمانی که ایران از لحاظ فنی توضیحات 
در  انسانی  منشأ  با  اورانیوم  ذرات  حضور  برای  معتبری 
تورقوزآباد، ورامین و مریوان ارائه نکند و آژانس را از همه 
مکان های فعلی مواد هسته ای و یا تجهیزات آلوده مطلع 
نکند، این سازمان نمی تواند صحت و کامل بودن اعلامیه 
کند.  تائید  را  پادمان  جامع  موافقتنامه  ذیل  ایران  های 
بنابراین، مسائل پادمان مربوط به این سه مکان باقی مانده 

است.
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آنچه دنیا از آخرت گرفته است ، جز به 
اندازه آبی که سوزنی فرو رفته در دریا به 

خود می گیرد ، نیست .

سه شنبه -17 خرداد ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5513

المعجم الکبیر : ج 20 ص 308 ح 733

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت گذشته کسی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت نکرد 
و ۲۰ بیمار با علائم کرونا در قم پذیرش سرپایی شدند.مهدی مصری در گفتگویی در مورد آخرین وضعیت بیماری 
کرونا در استان قم اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به شانزدهم خرداد ماه ۱۴۰۱، تعداد ۲۰ بیمار با علائم 
کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند.وی با بیان اینکه در این مدت تعداد ۳ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری 
کرونا بستری شدند، عنوان کرد: در ۲۴ ساعت گذشته کسی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت نکرد و حال یک 
بیمار وخیم است و در مجموع تعداد ۳۴ بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند.سرپرست دانشگاه علوم پزشکی 
قم با بیان اینکه از تعداد ۱۸ تست انجام گرفته که نتیجه یک تست مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون تعداد 

یک میلیون و ۸۶۹ هزار و ۶۳۱ دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

اجرای طرح ویزیت رایگان  درحرم امامزاده موسی مبرقع)ع(
 روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم گفت: چهلمین مرحله طرح ویزیت و داروی رایگان از محل عواید 
موقوفه ها، در حرم امامزاده موسی مبرقع)ع( قم به اجرا گذاشته خواهد شد. به گزارش روابط عمومی اداره کل 
اوقاف و امور خیریه قم، طرح ویزیت رایگاه از محل موقوفات توسط مرکز افق حرم حضرت موسی مبرقع اجرا 
و داروی رایگان نیز از محل موقوفه های مزار شیخان تهیه می شود.این طرح با همکاری سازمان بسیج جامعه 
پزشکی استان انجام و پزشک عمومی، متخصصان زنان و زایمان، اطفال، داخلی، اورولوژی، طب فیزیکی و 
توانبخشی، اعصاب و روان، چشم پزشکی و قلب نیز حضور دارند.طرح ویزیت رایگان هفدهم خردادماه، از ساعت 
۱۴ در این مکان آغاز و زمان نوبت دهی نیز ساعت ۱۳ است.براساس این گزارش، اتباع خارجی ساکن در استان 

هم می توانند با ارائه گذرنامه یا کارت اقامت، از خدمات طرح بهره مند شوند.

سرقت صندوق  های امانت بانک ملی شعبه دانشگاه تهران
روز دوشنبه کاربران فضای مجازی، مدعی شده اند که طی تعطیلات نیمه خرداد، سارقان با ورود به شعبه بانک ملی 
رو به روی دانشگاه تهران، حدود هزار صندوق امانت و بخشی از تجهیزات اتاق سرور و مرکز مانیتورینگ این شعبه را به 
سرقت برده اند. به گزارش باشگاه خبرنگاران؛ بانک ملی طی اطلاعیه ای اعلام کرده، حادثه شعبه دانشگاه این بانک 
که به بروز برخی خسارات محدود به صندوق امانات منجر شد، از سوی پلیس و مراجع ذیربط در حال پیگیری است.
بر اساس اعلام این بانک، علل بروز این حادثه پس از بررسی های نهایی به زودی اعلام خواهد شد و بانک ملی ایران 
در چارچوب مقررات قانونی در حال پیگیر خسارات وارده بوده و فعالیت شعبه دانشگاه نیز طبق روال سابق ادامه دارد.

خانواده »حامد سلطانی« قربانی باز نشدن ایربگ!
معاون اجتماعی پلیس راهور گفت: سحرگاه پنجشنبه واژگونی خودروی ام وی ام در محور خور_طبس به 
پلیس راه استان اصفهان گزارش شد که با حضور ماموران در محل مشخص شد، بر اثر واژگونی خودرو همسر و 
پسر خردسال مجری شبکه سه فوت کردند.وی افزود: کارشناسان با بررسی صحنه سانحه و رد لاستیک بر روی 
شانه خاکی جاده، بی مبالاتی از جانب سازمان استاندارد کشور به علت عدم رعایت نظامات دولتی و بی توجهی و 
بی اهمیتی به ایمنی راننده و سرنشینان و تایید ورود و ساخت خودرو فاقد کیفیت و بی مبالاتی و عدم رعایت نظامات 
دولتی از جانب شرکت یا کارخانه سازنده خودرو به دلیل باز نشدن ایربگ های خودرو و بی احتیاطی از جانب راننده 

خودرو بعلت عدم توجه کافی به جلو ناشی از خستگی و خواب آلودگی را علت این سانحه اعلام کردند.

ثبت نام قطعی بیش از ۳۶ هزار زائر در سامانه حج 
مدیرکل دفتر ریاست و روابط عمومی سازمان حج و زیارت از انصراف 7۴۴ زائر واجد شرایط حج ۱۴۰۱ خبر داد 
و گفت: تاکنون ۳۶ هزار و ۴۶۹ نفر ثبت نام قطعی خود در سامانه را به انجام رسانده اند.وحید اسکندری با بیان 
اینکه ۲.۴ درصد از ۳۹ هزار و ۶۳۰ زائر مهمان خانه خدا در موسم حج امسال، انصراف داده اند، اظهار داشت: 
تاکنون از ۳۶ هزار و ۴۶۹ نفر ثبت نام قطعی در سامانه حج ۶ هزار زائر واجد شرایط که اقدامات خود را برای اعزام 

به عربستان انجام داده اند، کاروان های خود را رزرو کرده اند.

استاندار سابق خوزستان به کشور بازگشت
 استاندار سابق خوزستان که به دبی رفته بود به کشور بازگشت.غلامرضا شریعتی، استاندار سابق خوزستان 
که روز شنبه از کشور خارج و به دبی رفته بود به کشور بازگشت.براساس پیگیری خبرنگار برنا، شریعتی یکشنبه 

شب با پرواز فلای دبی به ایران بازگشت. پیشتر خبر خروج شریعتی از کشور و سفر وی به دوبی منتشر شده بود.

معاون دادستان قم: 

تبلیغات عرضه و استعمال دخانیات ممنوع است
معاون قضایی حقوق عامه دادستان قم، با تأکید بر ضرورت آموزش و اقناع آحاد جامعه در زمینه قوانین و 
مقررات ناظر بر نحوه عرضه مواد دخانی و مصرف آن، اظهار داشت: بر اساس مواد ۴ و ۱۰ قانون جامع کنترل و 
مبارزه ملی با دخانیات و مواد ۲ تا ۶ آئین نامه اجرایی همین قانون، هرگونه تبلیغات محصولات دخانی در سطح 
شهر و فضای مجازی به هر نحو ممنوع و جرم تلقی می گردد. علی اصغر سلطانی در جلسه کارگروه ساماندهی 
صنوف عرضه کننده محصولات دخانی که در دادسرای قم با حضور نمایندگان نهادهای مسئول برگزار شد 
بر فعال شدن دبیرخانه و دستگاه های مسئول در این حوزه تأکید کرد و گفت: دسترسی آحاد جامعه به مواد 
دخانی در سطح شهر باید محدود گردد. معاون حقوق عامه دادستانی با تأکید بر جایگاه فرهنگی استان قم و 
فضای معنوی شهر مقدس قم به عنوان حرم اهل بیت )ع( گفت: مراکز مجاز فروش مواد دخانی باید از حرم 
مطهر، نهادهای فرهنگی و مراکز آموزشی فاصله داشته باشند و سازمان صمت با همکاری دستگاه های تابع، 
مسئول بازرسی و نظارت در این حوزه است. سلطانی با اشاره به اینکه هیچ تابلوسازی حق ساختن تابلوی 
تبلیغات مواد دخانی را ندارد، تصریح کرد: با عنایت بر جرم بودن تبلیغات دخانیات، برای جمع آوری تابلوهای 
تبلیغاتی و صفحات مجازی تبلیغی مهلت تعیین و ابلاغ شده است و در صورت مشاهده تخلفات، پیگیری و 

برخورد قضایی در این خصوص صورت می گیرد.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری ۲۸۲ مجرم در قالب طرح ارتقای امنیت اجتماعی 
 معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم گفت: ۶۴ فقره انواع سرقت با اجرای طرح ارتقاء امنیت 
اجتماعی در این استان کشف شد.  سرهنگ ولی ترابی اظهار داشت: طرح ارتقاء امنیت اجتماعی با هدف 
مبارزه با سارقان خودرو، موتورسیکلت، قطعات و محتویات داخل خودرو و به مدت 7۲ ساعت در شهر قم اجرا 
شد. وی افزود: عوامل انتظامی با اجرای طرح ضربتی 7۲ ساعته ارتقاء امنیت اجتماعی با هدف افزایش 
احساس امنیت اجتماعی، در مناطق جرم خیز، ۲۸۲ نفر از مجرمان را دستگیر و ۶۴ فقره انواع سرقت را 
کشف کردند. معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم تصریح کرد: همچنین ۴۲ فقره سرقت خودرو و 
موتورسیکلت و ۶۶7 گرم از انواع مواد مخدر کشف شد.  ترابی با اشاره به اینکه متهمان با تشکیل پرونده به 
مراجع قضایی معرفی شدند، از شهروندان خواست در صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوک موضوع را سریعا 

از طریق تلفن ۱۱۰ به پلیس اعلام کنند.
 

فرمانده انتظامي شهرستان قم خبرداد:

توقیف موتورسیکلت ۱3۰۰ سی سی قاچاق 
فرمانده انتظامي شهرستان از کشف یک دستگاه موتورسیکلت ۱۳۰۰ سی سی قاچاق در قم خبر داد 

سرهنگ امیر مختاری  اظهار داشت: در راستای اجرای طرح برخورد با موتورسواران متخلف در قم، این 
موضوع به صورت ویژه در دستور کار گشت های محسوس و نامحسوس پلیس قرار گرفت.

وی بیان کرد: در ادامه با تلاش ماموران انتظامی یک دستگاه موتورسیکلت ۱۳۰۰ سی سی که در سطح 
شهر در حال تردد بود شناسایی و توقیف شد. فرمانده انتظامي شهرستان قم با بیان اینکه ارزش موتورسیکلت 
کشف شده توسط کارشناسان بیش از ۴ میلیارد ریال برآورده شده است، از دستگیری متهم در این رابطه خبر 
داد و گفت: نامبرده به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. 
سرهنگ مختاری تاکید کرد: با توجه به ممنوعیت تردد موتورهاي سنگین در سطح شهر و با توجه به اینکه این 
موتورسیکلت ها به صورت قاچاق وارد مي شوند و موجبات رعب و وحشت شهروندان را فراهم مي کنند برخورد 

با این موضوع به صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار دارد.
 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

وصول جریمه میلیاردی  ازتولیدکننده کود شیمیایی تقلبی
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم گفت : از یک شرکت تولیدکننده کود شیمیایی به علت تقلب در تولید 

محصولات توسط اجرای احکام تعزیرات حکومتی قم جریمه میلیاردی وصول شد.
مهدی ریاضی اظهارداشت:با تشکیل پرونده، در ابتدا شعبه اول بدوی تعزیرات قم، ضمن احضار متهم، 
به دلیل عدم ارائه مدارک مثبته، اتهام تقلب را محرز و مسلم دانسته؛ متهم را علاوه بر قطع خدمات دولتی به 
مدت ۱ ماه و ممهور نمودن پروانه به مهر تخلف دوم، به پرداخت مبلغ ۱,۱۵۰,۰۰۰,۰۰۰ریال جزای نقدی در 
حق دولت محکوم نمود. وی در ادامه خاطر نشان کرد: به دلیل اعتراض متهم به رای شعبه بدوی، پرونده به 
شعبه دوم تجدیدنظر تعزیرات قم ارجاع که پس از بررسی مجدد اوراق و محتویات پرونده، با توجه به عدم ارائه 
لایحه دفاعیه موثر برای نقض رای شعبه بدوی و همچنین ارسال اظهارنظر آزمایشگاه آب و خاک که موید عدم 
کیفیت کودها بوده، ضمن تایید رای شعبه اول بدوی، شرکت خاطی را علاوه بر قطع خدمات دولتی به مدت 
یک ماه و ممهور نمودن پروانه به مهرتخلف دوم، به پرداخت مبلغ ۵,۴۲۵,۰۰۰,۰۰۰ریال جزای نقدی در حق 

دولت محکوم کرد.

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

تغییر نرخ  ودرجه بندی
 پارکینگ های عمومی 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از تغییر نرخ پارکینگ های 
عمومی شهر و درجه بندی آن ها با هدف برقراری عدالت در پرداخت هزینه خدمات 

برای استفاده کنندگان خبر داد.
حسین شعبان زاده با اشاره به تغییر نرخ استفاده از پارکینگ های عمومی شهر بر 
مبنای مصوبه شورای اسلامی شهر قم و تأیید هیئت انطباق فرمانداری قم اظهار 
داشت: بر اساس این مصوبه پارکینگ های عمومی مرکز شهر بر مبنای نزدیکی به 

حرم مطهر در سه درجه مختلف تقسیم بندی شده اند.
یک  شعاع  در  مسقف  پارکینگ های  مصوبه،  این  اساس  بر  اینکه  بیان  با  وی 
کیلومتری حرم مطهر جزء پارکینگ های درجه یک)پارکینگ زائر(، پارکینگ های 
شهید کاظمی، بهار، ضلع شرقی حر، علیخانی و عمار یاسر جزء پارکینگ های 
درجه دو و پارکینگ جمهوری اسلامی واقع در زیر پل ۹ دی، پارکینگ خیابان شهید 
فاطمی، پارکینگ بستر بلوار شهید سلیمانی و پارکینگ محدوده بیت تاریخی امام 

راحل نیز جزء پارکینگ های درجه سه تقسیم بندی شده اند.
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خاطرنشان کرد: بر اساس 
مصوبه جدید شورای اسلامی قم، توقف خودروها در پارکینگ های عمومی در سه 
حالت مختلف تقسیم بندی شده است که تمام خودروهای ورودی به پارکینگ های 
عمومی شهر تا یک ساعت و نیم ساعت دوم یک نرخ مشخص و از نیم ساعت سوم و 

چهارم و بیشتر شامل نرخ های دیگری می شوند.
وی با تاکید بر اینکه نرخ ورود خودرو به پارکینگ درجه یک تا یک ساعت اول ۲ هزار 
تومان و از نیم ساعت سوم ۱۵۰۰ تومان و از نیم ساعت چهارم به بعد نیز ۱۰۰۰ هزار 
تومان به نرخ پارک افزوده می شود، گفت: به عبارت دیگر اگر یک خودرو به مدت 
۴ ساعت در پارکینگ های درجه یک توقف کند، باید ۴۵۰۰ تومان هزینه پرداخت 

نماید.
شعبان زاده اضافه کرد: در پارکینگ های شهید کاظمی، بهار، ضلع شرقی حرم و 
عمار یاسر نیز ورود و توقف تا یک ساعت اول ۱۵۰۰ تومان، نیم ساعت سوم ۱۲۰۰ 
تومان و نیم ساعت چهارم به بعد نیز ۱۰۰۰ هزار تومان به نرخ اولیه افزوده می شود؛ 
پارکینگ ها توقف داشته باشد در  این  به عنوان مثال اگر خودرویی ۵ ساعت در 

مجموع باید ۳۲۰۰ تومان هزینه پارک بدهد.
به گفته وی، در پارکینگ جمهوری اسلامی واقع در زیر پل ۹ دی، پارکینگ خیابان 
شهید فاطمی، پارکینگ بستر بلوار شهید سلیمانی و پارکینگ محدوده بیت تاریخی 
امام راحل)ره( که جزء پارکینگ های درجه سه محسوب می شوند، ورود و توقف تا یک 
ساعت اول ۱۵۰۰ تومان، نیم ساعت سوم ۱۰۰۰ تومان و نیم ساعت چهارم به بعد نیز 

۱۰۰۰ تومان اضافه خواهد شد.
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: بر اساس مصوبه، 
به ازای توقف ۲۴ ساعته خودروها در هرکدام از پارکینگ های عمومی شهر ۴۰ هزار 

تومان و مدت زمان توقف ۱۲ ساعته ۲۰ هزار تومان دریافت خواهد شد.
هزینه  پرداخت  در  عدالت  برقراری  را  مصوبه  این  از  اصلی  هدف گذاری  وی 
پارکینگ بین استفاده کنندگان دانست و یادآور شد: اطلاعات مربوط به درجه بندی 
نیز  شهر  سطح  در  هم زمان  و  داده شده  قرار  سامانه ۱۳7  اختیار  در  پارکینگ ها 

اطلاع رسانی شده است.
 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد:

اجرای ۸۱ پروژه زیباسازی شهری 
در دو سال گذشته

مدیرعامل سازمان پارکها و فضای سبز و سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری 
قم گفت: در دو سال گذشته ۸۱ پروژه با اعتباری بالغ بر ۱7۰ میلیارد ریال پروژه 

زیباسازی در قم انجام شده است.
پیام جوادیان در جلسه کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر 
قم که با موضوع ترویج فرهنگ ایثار و شهادت برگزار شد، اظهار داشت: در دو 
سال گذشته ۸۱ پروژه با اعتباری بالغ بر ۱7۰ میلیارد ریال پروژه زیباسازی در قم 

انجام گرفته است.
مدیرعامل سازمان پارکها و فضای سبز و سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم 
گفت: سازمان زیباسازی شهرداری قم طی دو سال گذشته ۱۰ پروژه نقش برجسته، 
۱۶ پروژه دیوارنگاری، المان و آثار حجمی با ۱۵ پروژه، ۲۵ پروژه نورپردازی و ۱۵ 

پروژه زیباسازی را به اجرا درآورده است.
بهره برداری از بوستان یادمان شهدا تا پایان سال 

وی با بیان اینکه بوستان یادمان شهدا در زمینی بالغ بر ۱۲۰ هزار متر مربع برای 
نخستین بار در ایران در حال احداث است تصریح کرد: در این بوستان به ازای هر 
شهید یک درخت قرآنی غرس شده و محوطه سازی آن نیز در حال انجام بوده که 

تلاش می شود این بوستان تا پایان سالجاری به بهره برداری برسد.
جوادیان ادامه داد: برگزاری کارگاه های هنری، طراحی سردیس سه بعدی شهید 
حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس، تبلیغات شهری، سفره هفت سین 
نوروزی با موضوع ایثار و شهادت و تابلوی بیت الشهدا از اقدامات برجسته این 

سازمان طی ماه های اخیر بوده است.
 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم  خبرداد:

تملک ۷۶ غرفه میدان شهید مطهری
 با اعتبار 3۲۰ میلیارد ریالی

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم 
با اشاره به تملک 7۶ غرفه میوه و تره بار میدان مطهری از سال ۹۸ تاکنون، از صرف 

هزینه ۳۲۰ میلیارد ریالی برای این آزادسازی خبر داد.
علیرضا مظفری با اشاره به اقدامات انجام شده برای آزادسازی میدان میوه و تره بار 
شهید مطهری اظهار داشت: از سال ۱۳۹۸ تاکنون، سازمان میادین در مجموع با 
صرف اعتباری بالغ بر ۳۲۰ میلیارد ریال؛ نسبت به تملک 7۶ غرفه میدان میوه و تره 

شهید مطهری اقدام کرده است.
وی از جدّیت و عزم راسخ سازمان میادین و ادامه اجرای این پروژه خبر داد و افزود: 
بنا داریم باقی تملکات را انجام دهیم و از صنوف فعال خواهشمندیم هرچه سریع تر 
نسبت به فروش این واحدها اقدام نمایند تا این فضاها تبدیل به اماکن مطلوب و 

موردنیاز مردم شود.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم معضل میدان میوه و تره بار شهید مطهری را وجود مشاغل عمومی خُرده فروش 
دانست و ابراز کرد: میدان شهید مطهری شاهراه ارتباطی شهر قم محسوب می شود 
و از نگاه زائر و مجاور با مشکلات مانند بلاتکلیفی همراه است؛ حال آنکه با راه اندازی 
و استقرار مراکز میوه فروشی و خُرده فروشی در تمام سطح شهر دیگر الزامی به فعالیت 

واحدهای فعال این مجموعه وجود ندارد.
 

رییس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

راه اندازی خانه موزه شهدا
 هیئات مذهبی و مراجع 

رییس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم، تقویت هویت 
انقلابی و اسلامی را یکی از اولویت های شورای اسلامی شهر قم ذکر کرد.

مصطفی ملایی در جلسه کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی 
شهر قم که با موضوع ترویج فرهنگ ایثار و شهادت برگزار شد، اظهار داشت: در 
قم آسیب های اجتماعی از جمله پدیده های سگ گردانی، اعتیاد، تن نماها، 
طلاق، بی حجابی، ترویج فرهنگ گردشگری غیر مذهبی، تنزل جایگاه مادر، 
عمارت های غیرمجاز، کلینک های حیوانات خانگی، دور دورهای خیابانی 
و اموری از این دست داریم که از مهم ترین آسیب های اجتماعی کنونی قم 

است.
رییس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم ابراز کرد: بسیاری 
از آسیب های اجتماعی موجود در قم محدود و در حد پدیده بوده و تبدیل به رویه 
نشده است، اما لازم است برای کاهش این قبیل آسیب های محدود نیز برنامه ریزی 

و اقدامات لازم صورت بگیرد.
وی تقویت هویت انقلابی-اسلامی را یکی از اولویت های شورای اسلامی شهر قم 
دانست و گفت: در کنار ترویج تقویت هویت انقلابی-اسلامی، مساله تحکیم خانواده 
نیز بعنوان یک اصل اساسی باید توسط نهادهای فرهنگی و آموزشی جدی گرفته 

شود.

استاندارقم با بیان اینکه خدمات بانک های قرض الحسنه باید به مردم معرفی شود 
گفت: قم با همراهی علما و فضلای برجسته حوزه علمیه می تواند فرهنگ متعالی 

بانکداری قرض الحسنه را تقویت کند. 
سید محمد تقی شاهچراغی روز دوشنبه  در دیدار مدیرعامل بانک قرض الحسنه 
مهر ایران با وی در استانداری قم افزود: خدمات ارزنده بانکداری قرض الحسنه می 

تواند نگاه مردم به نظام بانکی کشور را تغییر دهد.
وی با اشاره به لزوم حمایت جدی نظام بانکی قرض الحسنه از اشتغال های خرد 
و خانگی گفت: استان قم به دلیل شرایط خاص فرهنگی و اجتماعی و تعدد زنان 
سرپرست خانوار و یا بد سرپرست باید با بهره مندی از وام قرض الحسنه در تولید و 

تقویت اشتغال خانگی فعال تر و گسترده تر عمل کند.
استاندار قم با تاکید بر اینکه خانواده های زیر پوشش کمیته امداد امام خمینی 
)ره( و سازمان بهزیستی باید در اولویت برخورداری از وام خرد قرض الحسنه باشند، 
افزود: با وجود تورم اقتصادی به نظر می رسد می توان با وام اعطایی قرض الحسنه 

۵۰ و ۱۰۰ میلیون تومانی یک شغل خانگی آبرومند راه اندازی کرد.
شاهچراغی با بیان اینکه از رویکرد بانکداری قرض الحسنه کاملا حمایت خواهد 
متنوع  های  فعالیت  و  الحسنه  قرض  گسترده  خدمات  است  لازم  گفت:  کرد، 

مسئولیت اجتماعی خود را برای علما و فضلای حوزه های علمیه و مراجع عظام 
تقلید تشریح و تبیین کنید. استاندار قم بر لزوم همراهی و کمک صاحبان کسب و 
کار و خیران سرمایه گذار با برنامه های مسئولیت اجتماعی بانک های قرض الحسنه 
تاکید کرد و گفت: استان قم به عنوان بخش موثر و تعیین کننده در توسعه فرهنگ 
متعالی قرض الحسنه از طرح های مسئولیت اجتماعی بانک قرض الحسنه مهر 

ایران حمایت خواهد کرد.
در بخش دیگری از این نشست، مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با بیان 
اینکه گردش مالی بانک از منابع مردمی و سازمانی است و به دولت وابستگی نداریم، 
گفت: در سال جدید سقف پرداخت وام خود را برای افراد حقیقی تا ۲۰۰ میلیون 

تومان و برای اشخاص حقوقی تا ۵۰۰ میلیون تومان افزایش داده ایم.
عرضه ۵۰ نوع طرح وام قرض الحسنه بانکی 

سید سعید شمسی نژاد با طرح این مطلب که کلیه وام بانک قرض الحسنه با 
کارمزد صفر تا چهار درصد است، اظهار داشت: منابع بانکی ما در سال جاری به 
بیش از ۹۲ هزار میلیارد تومان رسیده است و در سال ۱۴۰۰، ۲میلیون و ۶۰۰ هزار 

فقره وام به مشتریان خود داده ایم.
وی با تاکید براینکه بانکداری قرض الحسنه کاملا شفاف است، گفت: خوشبختانه 
میزان معوقات اقساط وام مشتریان بانک به کمتر از ۶دهم درصد می رسد و این نشان 

می دهد که آنها به نظام قرض الحسنه اعتماد و علاقه دارند.
وی از ایجاد و عرضه ۵۰ نوع طرح وام قرض الحسنه بانکی در سال جاری خبر داد و 
گفت: در نظر داریم با ضمانت گیری دارایی های شخصی مردم از جمله توثیق سهام 

عدالت و سند خودرو وام بدون نیاز به ضمانت شخص ثالث بدهیم.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با تاکید براینکه به شهر مقدس قم نگاه 
کاملا اعتقادی داریم، افزود: معتقدیم میان اهداف و برنامه این بانک با جنبه های 
فرهنگی و انقلابی شهر قم فصل مشترک فراوانی وجود دارد که باید از آن بهره لازم 

و وافر ببریم.
در پایان این دیدار به پاس خدمات ارزنده فرهنگی و اجتماعی استانداری قم، لوح 
یاد بود »سفیر قرض الحسنه« از سوی بانک قرض الحسنه مهر ایران به سید محمد 

تقی شاهچراغی، استاندار قم تقدیم شد.

استاندارقم :

خدمات بانک های قرض الحسنه باید به مردم معرفی شود 

 گرانی ها معیشت مردم را تلخ کرده است! 

طرح: سجاد جعفری

مدیر کل حفاظت محیط زیست استان قم ، با اشاره 
به مخالفت این اداره کل با استقرار صنایع آلاینده، 
گفت: سیاست گذاران استان نباید فرش قرمز جلوی 

هر صنعتی پهن کنند.
به گزارش پایگاه خبری ندای قم سید رضا موسوی 
مشکینی  روز دوشنبه در نشست مطبوعاتی با اصحاب 
رسانه به مناسبت ۵ ژوئن روز جهانی محیط زیست، 
اداره کل محیط زیست قم را مخالف استقرار صنایع 
آلاینده در استان خواند و تصریح کرد: سیاست گذاران 
استان نباید فرش قرمز جلوی هر صنعتی پهن کنند. 
مدیر کل سازمان محیط زیست با اشاره به فعالیت ۱۱ 
واحد تولید سرب در استان از نظارت جدی بر عملکرد 

این واحد ها خبر داد.
موسوی مشکینی، فعالیت این واحدها را کمتر از 
با  افزود:  و  دانست  مجوزشان  ظرفیت  از  درصد   ۳۰
توجه به نظارت سازمان حفاظت محیط زیست بر نیاز 
اولیه واحدهای تولید سرب استان یعنی باطری های 
فرسوده وارداتی، فعالیت این واحدها به دقت پایش 
زیست  محیط  ملی  صندوق  ادامه  در  وی  می شود. 

را ظرفیتی نوپا در راستای حمایت از طرح های این 
حوزه دانست و با اشاره به ناشناخته بودن این ظرفیت 
برای برخی از واحد های صنعتی، از متولیان خواست 
از تسهیلات کم بهره این صندوق برای رفع آلودگی 
صنایع بهره بگیرند. وی پدیده گرد و غبار امسال را بی 
سابقه دانست و افزود: در 77 روز اول سال گذشته ۱۵ 
روزِ پاک داشتیم که این تعداد روز در سال جاری به ۶ 
روز کاهش پیدا کرده است. مدیر کل حفاظت محیط 
زیست استان، تعداد روز های ناسالم برای گروه های 
حساس را در 77 روز اول سال، ۱۳ روز و تعداد روزهای 
ناسالم برای عموم را در این مدت ۸ روز خواند و گفت: 
این میزان روز در مدت مشابه سال گذشته 7 و صفر 
بوده است. موسوی مشکینی تعداد ایستگاه های ثابت 
ثبت آلودگی هوا را در شهر قم ۳ ایستگاه بیان کرد و 
نیاز  ایستگاه  به ۱۰  به گستره شهر،  با توجه  افزود: 
داریم. مدیر کل حفاظت محیط زیست استان در ادامه 
گفت: ایجاد ایستگاه چهارم در منطقه پردیسان هم از 
مصوبات سفر رئیس جمهور است که در آینده نزدیک 

راه اندازی می شود.

بهره برداری صنعتی دریاچه نمک نیازمند ارائه 
طرح زیست محیطی است

وی با اشاره به کم آبی های اخیر و قطع شدن ورودی 
آب دریاچه نمک، گفت: اگرچه تاکنون این دریاچه 
کانون ریزگرد داخلی نبوده است، اما اگر روند کم آبی 
ادامه پیدا کند، این اتفاق تلخ را شاهد خواهیم بود. 
مدیر کل حفاظت محیط زیست استان به بهره برداری 
صنعتی از این دریاچه هم اشاره کرد و افزود: هرگونه 
بهره برداری از این ظرفیت نیازمند ارائه طرح زیست 
محیطی است تا به آن آسیب نرسد، اما تاکنون هیچ 
برنامه ای ارائه نشده است. موسوی مشکینی سگ های 
بیان کرد  انسان ها  برای زندگی  را هم آسیبی  ولگرد 
و شهرداری و وزارت کشور را متولی جمع آوری این 
به  درّه  پلنگ  پاسگاه  افتتاح  وی  دانست.  حیوانات 
مساحت 7۰ متر، تجهیز یگان موتوری محیط بانان 
به ۱۰ دستگاه موتورسیکلت و رونمایی از نمایشگاه 
عکس محیط زیست در خانه فرهنگ به مدت یک 
هفته در خیابان شهید فاطمی را از جمله اقدامات 
سازمان محیط زیست در روز محیط زیست اعلام کرد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

سیاست گذاران برای هر صنعتی فرش قرمز پهن نکنند

در  قم گفت:  استان  و شهرسازی  راه  مدیرکل 
نیمه خرداد ماه ۸7۵۰ مترمربع اراضی دولتی با 
کاربری زراعی و تجاری در استان قم رفع تصرف 

شد.
محمد صادقی اظهار داشت: یگان حفاظت از 
اراضی دولتی این اداره کل در آخرین اقدام خود، 
مترمربع  هزار  حدود ۹  ماموریت،   سه  انجام  با 
اراضی دولتی در محدوده بلوار غدیر قم و شهر 

کهک را با اجرای حکم، رفع تصرف کرد.

متر   ۱۰۲۵ نخست،  ماموریت  در  افزود:  وی 
مربع اراضی تجاری در بلوار غدیر آزاد سازی و رفع 

تصرف شد.
اراضی  این  مالی  ارزش  خصوص  در  صادقی 
اراضی  این  ارزش  و تخمین  براورد  توضیح داد: 

حدود ۶۰۰ میلیارد ریال  است.
در  یگان  این  دیگر  اقدامات  خصوص  در  وی 
خرداد ماه توضیح داد: دو قطعه زمین زراعی در 
با متراژ هفت هزار و 7۰۰ مترمربع  شهر کهک 

نیز از متصرفین خلع ید شد که ارزش هر کدام 
به ترتیب ۱۴۰ میلیارد و ۱۴ میلیارد ریال برآورد 
قم  استان  شهرسازی  و  راه  کل  مدیر  شود.  می 
و  دقیق  رصد  با  ساخت:  نشان  خاطر  پایان  در 
پایش یگان حفاظت از اراضی دولتی با همکاری 
معاونت املاک و حقوقی این اداره کل و تعامل و 
اخذ دستور از دستگاه قضا اجازه دست درازی و 
ارگان و شخصی  به هیچ  اراضی دولتی  تصرف 

داده نمی شود.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد؛
رفع تصرف حدود نه هزار متر مربع اراضی دولتی 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به رشد میزان مصرف آب 
گفت: افزایش شوری آب در شبکه به علت افزایش برداشت از منابع زیرزمینی 

است.
مهندس حسن بختیاری در دیدار با حجت الاسلام ذوالنور نماینده قم در 
مجلس شورای اسلامی به تشریح وضعیت منابع آبی استان پرداخت و گفت: در 
حال حاضر میزان تولید آب حدود 4 هزار و 500 لیتر در ثانیه است که این میزان 

نسبت به سال گذشته حدود 1.5 درصد افزایش داشته است.
وی با اشاره به پیش بینی های صورت گرفته در خصوص افزایش دمای هوا در 
روزهای آینده، اظهار داشت: بر همین اساس پیش بینی می شود که مصرف 
آب نیز به 5 هزار و 500 لیتر در ثانیه برسد که با توجه به محدودیت منابع، 

چالش هایی برای تأمین آب خواهیم داشت.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه با افزایش مصرف 

میزان برداشت از منابع زیرزمینی افزایش یافته است، خاطرنشان کرد: با رشد 
میزان مصرف ضمن اینکه با چالش شوری آب مواجه هستیم با کمبود آب نیز 

روبرو خواهیم شد.
وی با اشاره به تمهیدات در نظر گرفته شده برای تأمین آب استان از جمله 
تجهیز چاه ها و کاهش فشار شبکه در راستای مدیریت مصرف و جلوگیری از 
پرت شبکه یادآور شد: در حال حاضر چالش اصلی افزایش شوری آب در شبکه 

است که به علت افزایش برداشت از منابع زیرزمینی با آن مواجه هستیم.
مهندس بختیاری یکی از دلایل افزایش برداشت از چاه ها که منجر به شوری 
آب شبکه شده را کاهش تخصیص از سدکوچری عنوان کرد و ابراز داشت: برای 
افزایش کمی و کیفی آب در تابستان نیاز به افزایش برداشت از سدکوچری داریم 
که در تلاش هستیم با حمایت نمایندگان محترم قم در مجلس این اتفاق رقم 

بخورد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم تشریح شد؛

دلایل  شوری آب  قم در روزهای اخیر


